
جانشین فرماندهی انتظامی استان قم:

اولویت پلیس تامین امنیت هیات های عزاداری است

شهردار قم :

شور حسینی امسال پررنگ تر از 
هر سال خواهد بود

۲محرم 1٤٤2   22 آگوست2020   شماره 5100  سال بیست وسوم   2000 تومان شنبه  ا شهریور 1399 

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم تاکید کرد : 

ضرورت تبدیل روضه های 
خانگی به خانوادگی
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8
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باید از هر گونه تجمع در منازل پرهیز شود

مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم :

4هزار بسته معیشتی
 ماه محرم درقم توزیع می شود

مراسم عزاداری در امامزادگان با رعایت مسائل بهداشتی

موقوفات به سمت نیازهای علمی جامعه هدایت شود

هیچ بیمارکرونایی درامامزادگان دفن نشده است

ظرفیت خالی تدفین در امامزادگان وجود ندارد

دستگیری قاتل کمتر یک ساعت در قم

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در موضوع مراسم های 
برگزاری  استان  درمان  و  بهداشت  حوزه  قرمز  خط  محرم  ماه 
عزاداری ها در فضای بسته و مسقف است.  محمد رضا قدیر روز 
چهارشنبه در جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی 
اظهار  قم  استانداری  کرامت  تالار  در  بحران  به  پاسخ  عملیات 
داشت: چون ویروس کرونا مدام در حال چرخش است، در صورت 
برگزاری مراسم های عزاداری در مکان های بسته با فاجعه مواجه 

خواهیم شد. وی همچنین با یادآوری ممنوعیت حرکت

 رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم گفت: ایجاد و توسعه 
سطح فعالیت واحدهای صنعتی تکمیل کننده زنجیره تولید از 
جمله مهمترین اولویت های بخش صنعت استان است.  محمود 
سیجانی بیان کرد:  استقرار هرچه بیشتر واحدهای صنعتی موثر 
در تکمیل زنجیره تولید محصولات مورد نیاز کشور موجب تقویت 
جایگاه صنعت استان و افزایش توان آن برای کاهش آثار تحریم 
 های ظالمانه می شود. وی افزود: همچنین این راهبرد موجب 

کاهش هزینه تولید و قیمت نهایی محصولات می شود و قدرت

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم هشدار داد:

برگزاری عزاداری درمکان های 
مسقف فاجعه بار است

رییس سازمان صنعت،معدن و تجارت استان قم:

واحدهای تکمیل کننده زنجیره 
تولید گسترش می یابد

4

روزنامه

1

استاندار قم با تاکید بر تداوم اجرای طرح های آبخیز داری در قم گفت: طرح های 
آبخیزداری با توجه به شرایط جغرافیایی قم از اولویت های توسعه ای این استان 
است.  بهرام سرمست در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه قم طی سخنانی با 
بیان اینکه طرح های آبخیزداری باید با جدیت دنبال شوند اظهار داشت: این مساله 
در اولویت طرح های توسعه ای استان می باشد. وی بحث بیابان زدایی و مهار آتش 
سوزی در مراتع استان را در دستور کار مسئولان استان در سال جاری دانست و 

افزود: ستاد پیشگیری از بحران استان قم در مهار آتش سوزی ها با استفاده

 خطیب نماز جمعه قم با اشاره به مشکلاتی که بیماری کرونا برای جامعه به وجود آورده 
است گفت: کمک به مشکلات معیشتی و کم رنگ کردن دردهای مردم مستضعف 
علی رضا  آیت الله  یابد.   ادامه  مردم نهاد  و  حمایتی  نهادهای  توسط  باید  همچنان 
اعرافی در یک خطبه مجازی که به دلیل تعطیلی مجدد نماز جمعه با قرارگرفتن این 
استان در منطقه قرمز کرونایی، انجام شد، افزود: همچنین باید به مشکلات روحی 
بازماندگان متوفیان کرونایی، فاصله گذاری اجتماعی، افزایش روح معنویت در خانواده 

و چالش های آموزشی در مراکز علمی در شرایط کنونی کشور توجه بیشتری شود.

استاندار قم :

طرح های آبخیزداری باید با جدیت دنبال شوند 
خطیب جمعه قم در خطبه مجازی :

کمک به مشکلات معیشتی مردم ادامه یابد
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شهردار قم با صدور پیامی فرارسیدن ایام حزن و سوگواری 
امام حسین)ع( را تسلیت گفت.

به گزارش شهرنیوز، دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در 
پیامی فرارسیدن ماه محرم، ایام حزن و عزای سید و سالار 

شهیدان امام حسین)ع( را تسلیت گفت.
متن پیام شهردار قم به این شرح است:

بسمه تعالی
بخشی  معرفت  افزایی،  بصیرت  محرم  وجودی  فلسفه 

وهدایت است
حماسه بندگی در محرم به خوبی نشان داد که اباعبدالله 
الحسین علیه السلام تندیس عینی برای این فراز نظری 
ناب،  بندگی  و  شَیْءٍ است  کُلَّ  لَهُ  دَاللهُ  عبَّ عَبَدَاللهَ،  مَنْ 
حاصل اخلاص درنیت و رفتار است وفهم منظومه بندگی 
ثارالله نیازمند توفیق الهی و هم آوایی عقل و عشق بوده 
و بی شک فلسفه وجودی محرم بصیرت افزایی، معرفت 

بخشی و هدایت است.
تاریخ می افکند  برچهره ی  زمان غبارفراموشی  گذشت 
اما ماندگاری پیوست وقایع محرم است و تا زمان باقیست 

شعاع چراغ هدایت روشنگری می نماید.
با تمسک به کلام نورانی حق تعالی وَمَا یَنْطِقُ عَنِ الْهَوَیٰ 
الْحُسین  اِنَّ  تعبیر  باید گفت که  یُوحَیٰ  وَحْیٌ  إِلَاّ  هُوَ  إِنْ 
جاه را خداوند به پیامبر اعظم  مِصباحُ الْهُدی وَ سَفینَهُ الْنِّ

صلی الله علیه و آله و سلم درس آموزی نموده است.
سالارشهیدان  و  سرور  رفتاری  و  گفتاری  جلوه های 
کامل  تدریس  الثناء،  و  التحیه  آلاف  علیه  سیدالشهداء 
دوره های نظری و عملی بندگی و بصیرت افزایی است و 

هرچه شناخت به ابعاد وجودی قیام عاشورا افزایش می یابد 
ساحت ارادتمندی متواضع تر می گردد.

درکربلا صحنه های بی نظیر و منحصر به فردی رقم خورد 
از توان فهم چنین  تاریخ ماندگار گردید وبشریت  که در 
حماسه ای متحیر مانده و چنان پرفروغ است که شعاع 
هدایتش زمان و مکان را درنوردیده و محدودیت بردار نیست 
و رنگ، زبان، نژاد، دین، مذهب، سن و جنس نتوانسته 
مرزبندی برای این علاقه مندی ایجاد نماید و با شنیدن 
حوادث تاریخ عاشورا لرزش قلب و ریزش اشک با تکیه به 
فطرت پاک بشری منتظر فهم عقل نمی ماند و با وساطت 

عشق به قصد زیارت دست ارادت برسینه جای می گیرد.
ایران عزیز ما همانند سایر ممالک دیگر مدیریت ویروس 
کرونا است. یقیناً عزاداران سروز و سالار شهیدان به صورت 
خاص و ویژه با پویش # عرض ارادت – حفظ – سلامت 
قرار  توجه  مورد  را  بهداشتی  توصیه های  و  دستورالعمل 

خوهند داد.
و  سید  شهادت  ایام  و  محرم  ماه  رسیدن  فرا  اینجانب 
سالار شهیدان حضرت ابا عبدالله الحسین)ع( و ۷۲ تن 
از یاران باوفای ایشان را به ساحت مقدس حضرت بقیه 
الله الاعظم ارواحنا فداه و به همه عاشقان و شیفتگان آن 
حضرت تسلیت و تعزیت عرض نموده و سربلندی اسلام 
تعالی  باری  خداوند  از  را  همگان  وسلامتی  ومسلمین 

مسالت می نمایم.
سید مرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم
سی ام مردادماه ۱۳۹۹

پیام شهردار قم به مناسبت آغاز ایام عزاداری امام حسین)ع(
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اجرای  در  اثری  کرونا  بیماری  شیوع  گفت:  قم  شهردار 
برنامه های محرم در شهر قم نخواهد داشت و در کنار رعایت 
دستورالعمل های بهداشتی تلاش می کنیم شهر قم محرم 

سقائیان نژاد  مرتضی  دکترسید  شود.  حسینی تر  امسال 
همت  به  که  قم  مقدس  شهر  پوشان  سیاه  آیین  حاشیه  در 
شهرداری قم در گلزار شهدای علی بن جعفر برگزار شد، اظهار

مدیر کل تبلیغات اسلامی استان قم تاکید کرد : با توجه به 
به معنای  ویروس کرونا طرح هر خانه یک حسینیه  شیوع 
جمع شدن چند خانواده در یک خانه نیست. حجت الاسلام 

عزت زمانی در به شرایط خاص کرونایی امسال اشاره کرد و 
گفت : طرح شعار هر خانه یک حسینیه صرفا برای اقامه عزای 

اباعبدالحسین )ع( در جای جای ایران است و مردم باید از

 خطیب نماز جمعه قم با اشاره به مشکلاتی که بیماری کرونا برای جامعه به وجود آورده است گفت: 
کمک به مشکلات معیشتی و کم رنگ کردن دردهای مردم مستضعف همچنان باید توسط نهادهای 

حمایتی و مردم نهاد ادامه یابد. 
آیت الله علی رضا اعرافی در یک خطبه مجازی که به دلیل تعطیلی مجدد نماز جمعه با قرارگرفتن 
این استان در منطقه قرمز کرونایی، انجام شد، افزود: همچنین باید به مشکلات روحی بازماندگان 
متوفیان کرونایی، فاصله گذاری اجتماعی، افزایش روح معنویت در خانواده و چالش های آموزشی در 

مراکز علمی در شرایط کنونی کشور توجه بیشتری شود.
وی ادامه داد: کرونا شلاق الهی در عصری است که انسان به دانش و پیشرفت های علمی خود 

مغرور شده بود که سبب شد نوعی هشدار و بیدارباش را در انسان به صدا دربیاورد.
اعرافی همچنین گفت: شکوه عزاداری محرم باید باشکوه رعایت پروتکل های حفظ سلامت جامعه 

پیوند بخورد.
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور گفت: هیچ کس عزاداری را کوچک نشمارد و در پی تعطیلی آن 
نباشد اما درعین حال نباید عزاداری را وسیله ای برای تهدید سلامت مردم قرار دهیم که از رهگذر آن 
جایگاه دین نیز تضعیف شود. وی تصریح کرد: علم و دین در منطق عقلایی اسلام قابل جمع است و 

این مساله باید در برگزاری آیین های عزاداری نیز به اثبات برسد. اعرافی اظهار کرد: کرونا نباید سبب 
افت علمی و تحصیلی شدید در بین دانش آموزان، طلاب و دانشجویان شود. 

به گفته وی، ورود محصلان و دانش آموزان به آموزش های مجازی در شرایط کرونایی ضروری است، 
اما باید زیرساخت های آن به نحوی طراحی شود که از آسیب های فضای مجازی به دور باشد.

شعائر عاشورا تمام دنیا را فراگرفته است
وی همچنین یادآور شد: عاشورا یک مکتب پر رمز و رازی است که مانند آن در حوادث مشابه و 
مرتبط با ولایت و عبودیت در طول تاریخ کمتر رخ داده است.  اعرافی گفت: قیام عاشورا دودمان بنی 
امیه را در هم پیچید و توطئه های آن ها را از بین برد و به عنوان یک پدیده در تاریخ اسلام باقی ماند و 

در زمان های مختلف نورافشانی کرده است.
 وی اظهار داشت: درس های بزرگ اخلاقی، سیاسی، فرهنگی و اجتماعی در آینه جهان نمای 

عاشورا تجلی کرده و عاشورا تمام و نهایت آیین اسلام است.
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور گفت: عاشورا از گذرگاه های نسل ها و دوران عبور کرده و 
خود را حفظ کرده و امروز بعد از ۱۴ قرن همچنان زنده و روبه پیشرفت است و شعائر آن تمام دنیا را 
در برگرفته است. اعرافی تصریح کرد: پرچم عاشورا امروز در تمام دنیا به اهتزاز درآمده که انقلاب 

اسلامی در ترویج ارزش های این قیام نقش بسزایی داشته است.

خطیب جمعه قم در خطبه مجازی :

کمک به مشکلات معیشتی مردم ادامه یابد

بموجب ماده ۱۲ قانون ثبت و ماده 59 اصلاحی آئین نامه مربوطه املاکی که در سه ماهه اول سال 
99 تقاضای ثبت آنها پذیرفته شده و شماره هایی که از قلم افتاده و در وقت مقرر آگهی نشده است و 
هر آنچه طبق آرای هیئت نظارت و دستور اداری آگهی نوبتی آنها باید تجدید شود بشرح ذیل آگهی 

میشود:
الف: املاکی که تقاضای ثبت آنها پذیرفته شده و شماره هایی که از قلم افتاده و در وقت مقرر آگهی 

نشده و مدت اعتراض آنها از تاریخ اولین نوبت این آگهی بمدت 90 روز می باشد:
۱-پلاک ۱۴68 فرعی از ۱00فرعی از 55 اصلی، آقای علی صالح فرزند اسمعیل، ششدانگ یک 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت ۲69/۲5 متر مربع واقع در جعفریه، حوزه ثبتی 

بخش جعفرآباد
۲-پلاک ۲۷ فرعی از 5 اصلی، آقای صفرعلی گایینی فرزند نقدعلی، ششدانگ یک قطعه زمین 

محصور بمساحت ۲۴83 مترمربع واقع در معصوم آباد، حوزه ثبتی بخش جعفرآباد
3-پلاک ۱۲۷ فرعی از ۱۷ فرعی از 5 اصلی خانم سکینه السادات طاهائی نژاد نوبری فرزند 
میرحسن ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت ۴6۲ مترمربع واقع در 

معصوم آباد، حوزه ثبتی بخش جعفرآباد.                                                               

آگهی های نوبتی سه ماهه اول سال 1399 شمسی- مرداد ماه

    شناسه آگهی :محمدرضا خدایاری- رئیس ثبت اسناد و املاک جعفریه
۹۲۳۲84



شنبه -اول شهریور ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 25100

 
رییس جمهوری با تاکید مجدد بر جدیت و قاطعیت 
بهداشتی  پروتکل های  دقیق  اجرای  و  نظارت  در 
از شهروندان  برخی  ماه محرم گفت:  در عزاداری 
طبق یک سنت قدیم برای شرکت در مراسم سنتی 
عزاداری سالار شهیدان، عمدتا به شهرهای زادگاه 
خودشان سفر می کردند که از آنها می خواهم با توجه 
به شرایط خاصی که امسال با آن مواجه ایم، از انجام 

این سفرها خودداری کنند. 
روحانی«  »حسن  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
مقابله  ملی  ستاد  کمیته های  روسای  جلسه  در 
های  کمیته  روسای  گزارش  ارائه  از  پس  کرونا،  با 
اجرای  بر  نظارت  روند  از  ستاد  درمان  و  آموزش 
دستورالعمل های بهداشتی در کنکور سراسری در 
کشور، از اقدام کمیته درمان و وزارت بهداشت در 
غربالگری دانش آموزان در برگزاری کنکور، قدردانی 
تجربه  چنین  اجرای  گفت:  جمهور  رییس  کرد. 
منحصر به فرد در جهان، ابتدا می تواند تضمین 
کننده سلامت دانش آموزان و خاانواده های آنها و 

بعد هم جامعه باشد.
و  تلاش ها  از  همچنین  روحانی  الاسلام   حجت 
نظارت دقیق مجریان و ناظران برگزاری این آزمون 
دانش  بویژه  و  مردم  اظهارداشت:  و  کرد  قدردانی 
آموزان نیز درروز گذشته و زمان برگزاری کنکور، با 
نقش  بهداشتی،  های  دستورالعمل  دقیق  رعایت 
مهمی در مقابله با بیماری کرونا و برگزاری کنکوری 
موفق، ایفا کردند و امیدوارم این روند امروز و دو روز 

پیش رو نیز تداوم یابد.
 روحانی در ادامه جلسه با اشاره به گزارش کمیته 
امنیتی اجتماعی ستاد ملی مقابله با کرونا با تاکید 
مجدد بر جدیت و قاطعیت برنظارت و اجرای دقیق 
مراسم  برگزاری  به  مربوط  بهداشتی  پروتکل های 
عزاداری ماه محرم گفت: اقدامات و ابتکاراتی که 
برای مراسم باشکوه عزاداری های محرم در فضای 
مجازی و رسانه ملی انجام گرفته، قابل تقدیر است 
برای حضرت  تواند شکوه عزاداری  و مطمئنا می 

اباعبدالله)ع( را حفظ کند.
 رییس جمهور همچنین ضمن قدردانی از همکاری 

طبقات مختلف جامعه و به ویژه متولیان و برگزاری 
کنندگان هیات ها و مراسم عزاداری، تاکید کرد که با 
رعایت دقیق دستورالعمل های بهداشتی امسال هم 
ملت ایران پرچمدار عزاداری ابی عبدالله  الحسین 
خواهند بود و عشق و ارادت خود را به خاندان رسالت 
اباعبدالله  الحسین نشان خواهند داد.  روحانی  و 
افزود: برخی از شهروندان طبق یک سنت قدیم برای 
شرکت در مراسم سنتی عزاداری سالار شهیدان، 
عمدتا به شهرهای زادگاه خودشان سفر می کردند 
که از آنها می خواهم با توجه به شرایط خاصی که 
امسال با آن مواجه ایم، از انجام این سفر خودداری 
کنند.  رییس جمهور در ادامه جلسه روسای کمیته 
با بیماری کرونا، گزارش کمیته  ستاد ملی مقابله 
درمان در خصوص میزان پیشرفت ها برای دستیابی 
به واکسن کرونا و در عین حال بررسی ها برای پیش 
کرد:  تصریح  سازنده،  کشورهای  از  واکسن  خرید 
به  و  اولویت است  در  ما  برای  حفظ سلامت مردم 
همین دلیل در کنار تلاش ها برای ساخت واکسن در 
کشور، برنامه ریزی های لازم برای پیش خرید واکسن 

از دیگر کشورها نیز انجام گردد.
تامین  برای  و  راستا  این  در  داشت:  اظهار   وی 
خرید  پیش  و  ساخت  مسیر  دو  هر  طی  واکسن، 
واکسن، در جریان است و قطعا در صورت ساخت 

به پیش  از سوی هر کشوری، نسبت  این واکسن 
خرید آن اقدام می کنیم.

 در ادامه این جلسه، روسای کمیته های آموزش، 
درمان و امنیتی و اجتماعی گزارش هایی را از روند 
اقدامات انجام شده برای آغاز سال جدید تحصیلی 

از ۱5 شهریورماه ارائه کردند.
 رئیس جمهور در پی این گزارش ها تاکید کرد: باید 
برنامه ریزی  و  تلاش شود تمامی دستورالعمل ها 
ها، متناسب با جغرافیای هر منطقه، میزان شیوع 
بیماری کرونا و در عین حال ظرفیت های آموزشی 

آنها انجام گیرد.
از  فرزندان کشور  آموزش  اینکه  بیان  با  روحانی    
از  گفت:  است،  برخوردار  بالایی  بسیار  اهمیت 
تجارب بازگشایی کسب و کارها، مراسم ماه رمضان، 
برگزاری کنکور و مراسم عزاداری محرم، باید برای 
جمهور  گرفت. رییس  بهره  آموزشی  جدید  سال 
اظهارداشت: همانطور که اجازه ندادیم کرونا، کسب 
و کارهای ما را به تعطیلی بکشاند، کنکور را به تعویق 
بیاندازد و مانع برگزاری مراسم عزاداری محرم شود، 
برای  بهداشتی  دستورالعمل های  دقیق  رعایت  با 
تضمین و حفظ سلامت دانش آموزان، نباید اجازه 
دهیم در روند آموزش دانش آموزان کشور نیز خللی 

ایجاد شود.

رئیس سازمان امور اداری و استخدامی کشور:

 ۴۵ هزار نفر در دستگاه های اجرایی 
استخدام می شوند 

معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان امور اداری و استخدامی کشور گفت: در 
هشتمین مرحله آزمون عمومی در دستگاه های اجرایی ۴5 هزار نفر به استخدام 
دولت در می آیند که از آن 3۲ هزار نفر در وزارت آموزش و پرورش استخدام می 

شوند. 
»جمشید انصاری« پنجشنبه شب در گفتگوی تلویزیونی اظهارداشت: از این 
تعداد ۷ هزار نفر در وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و مابقی نیز در سایر 

دستگاههای اجرایی جذب دولت می شوند.
وی با بیان اینکه هم اکنون تعداد کارکنان دولت به ۲ میلیون و ۲۱۴ هزار نفر 
رسیده است، گفت: پیشتر تعداد کارکنان دولت ۲ میلیون و ۴00 هزار نفر بود اما با 
۷ درصد کاهش هم اکنون تعداد کرکنان دولت به ۲ میلیون و ۲۱۴ هزار نفر رسیده 
است. معاون رئیس جمهوری یادآورشد: با توجه به شیوع ویروس کرونا و خدمات 
کادر درمانی  با جذب ۷ هزار نفر در وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با 
مجوزهای قبلی در مجموع امسال ۱۲ هزار و ۲80 نفر در این وزارتخانه استخدام 
می شوند. انصاری با اشاره به اهمیت کوچک  و چابک سازی نظام اداری کشور 
یادآورشد: هرچه نظام اداری کشور کوچک شود عملکر دولت چابک می شود اما 

۴ عامل در نظام اداری کشور مانع انجام این مهم می شوند.
رئیس سازمان امور اداری و استخدامی کشور اظهارداشت: برخی از مقررات 
اجازه تعیین و تکلیف کارکنان دولت را نمی دهند، مانند ادامه خدمت دارندگان 
مدرک کارشناسی ارشد در دستگاههای اجرایی تا 35 سال و یا اشتیاق ورود فارغ 
التحصیلان دانشگاهی به دستگاه های اجرایی تقاضا را برای ورود به دستگاه های 
اجرایی افزایش می دهد. معاون رئیس  جمهوری تاکید کرد: افزایش جمعیت 
نیز باعث به  کارگیری کارکنان بیشتری برای ارائه خدمت به مردم است و توسعه 

تقسیمات کشوری نیز اجازه نمی دهد تعداد کارکنان دولت کاهش پیدا کند.

در واکنش به اظهارات سخنگوی هیات نظارت بر رفتار نمایندگان:

میرسلیم: قرار نبود سندی ارائه دهم
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با انتقاد از اظهارات سخنگوی 

هیات نظارت بر رفتار نمایندگان، گفت: خبر منتشر شده ناقص و جهت دار است و 
امیدوارم هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان برای رعایت انصاف، آن را اصلاح کند والا 

ناگزیر می شوم از طرز کار آن هیات به کمیسیون اصل نود شکایت کنم. 
درباره  اسلامی  شورای  مجلس  در  تهران  مردم  نماینده  میرسلیم  مصطفی 
اظهارات سخنگوی هیات نظارت بر رفتار نمایندگان مبنی بر عدم ارائه اسناد، 
گفت: از اینجانب برای حضور در جلسه و ارائۀ اسناد دعوت کتبی نشده بود؛ صرفا 
آقای پاشایی دبیر هیات شفاهی از من خواست در جلسه حاضر شوم برای مبادله 
نظر و اینجانب در جلسه حاضر شدم و توضیحاتی دادم از جمله اینکه شکایت 
رئیس کمیسیون عمران بی مورد است زیرا تاکنون اینجانب ذکری از  وی نکرده ام 

و اگر او خودش احساس اتهام می کند به رفتار خودش بر می گردد.
میرسلیم افزود: از من خواسته شد نسخه ای از اسنادی که به دادستانی داده 
ام را تقدیم او کنم و من هم قول دادم به دست آقای پاشایی برسانم و اساسا قراری 
نبود که در آن جلسه این جانب اسنادی را ارائه دهم. نماینده مردم تهران در مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به اینکه برای گرفتن اسناد اعترافات باید از دادستانی 
استعلام کنند، تصریح کرد: به اعضای محترم هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان 
گفتم که برای دستیابی به اعترافات نائب رئیس وقت کمیسیون عمران دربارۀ 

دریافت 65 میلیارد تومان باید از دادستانی استعلام کنند.

علی محمد نمازی:

مردم در انتخابات۱۴۰۰ به روشنگری اقبال 
نشان می دهند

یک عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی با بیان اینکه نیاز مردم به 
پاسخگویی و روشنگری بیشتر از گذشته شده است، گفت: کسانی که اهل 
پاسخگویی و روشنگری بوده و ریسک ارائه راهکار برای حل مشکلات کشور را 

بپذیرند، شانس بیشتری برای موفقیت در انتخابات۱۴00 را دارند. 
علی محمد نمازی درباره اینکه چه جریان و اشخاصی شانس بیشتری برای 
پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری را دارند،اظهار کرد: من معتقدم تشکل هایی 
در انتخابات موفق می شوند که سراغ افرادی برای نامزدی در انتخابات بروند که 
آنها اهل پاسخگویی و روشنگری بوده و به سوالات و ابهامات مردم پاسخ دهند.

الان زمان پاسخگویی و روشنگری است و مردم در انتخابات۱۴00 به روشنگری 
و پاسخگویی اقبال نشان می دهند. حتی رییس جمهور هم باید برای مردم 
توضیح دهد که چه مشکلاتی وجود داشت که مطالبات مردم محقق نشد. وی 
با بیان اینکه مردم در هر زمانی به پاسخگویی نیاز دارند ولی الان این نیاز مردم 
بیشتر شده است، افزود: تشکل های سیاسی همچنین باید سراغ کسانی بروند 
که ریسک حضور در عرصه را داشته باشند و برای حل مشکلات کشور، راهکارهای 
عملی ارائه کنند. وی ادامه داد: اشخاص، احزاب و تشکل های سیاسی باید به 
صورت کپی وارد عرصه انتخابات شوند و بررسی کنند که بیشتر مشکلات مردم در 
چه زمینه هایی است.حرف مردم را بشنوند و آنها را تشویق کنند که وارد فعالیت 
سیاسی و انتخاباتی شوند.نباید مردم از حضور در عرصه انتخابات کنار بکشند و 
این وظیفه احزاب است که مردم را نسبت به آینده و پیشرفت کشور امیدوار کرده 

و در صحنه نگه دارند.

محمدجواد ظریف:
 آمریکا هیچ حقی برای احیای تحریم ها ندارد 
وزیر امور خارجه در نامه ای به رئیس شورای امنیت سازمان ملل متحد ، اقدام 
غیرقانونی ایالات متحده آمریکا برای سوء استفاده از ساز و کارهای مندرج در 
. محمدجواد  دانست  مردود  را  ایران  تحریم های  احیای  برای  توافق هسته ای 
ظریف وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در نامه ای به رئیس شورای امنیت 
سازمان ملل متحد ، اقدام غیرقانونی ایالات متحده آمریکا برای سوء استفاده از 
ساز و کارهای مندرج در توافق هسته ای برای احیای تحریم های ایران را مردود 
دانست و تأکید کرد: آمریکا هیچ حقی برای احیای تحریم ها ندارد و از همین 
رو این اقدام آمریکا باید از سوی شورا و جامعه بین المللی رد شود. نامه وزیر امور 
خارجه کشورمان لحظاتی پیش از سوی محید تخت روانچی سفیر و نماینده دائم 
جمهوری اسلامی ایران در سازمان ملل متحد به رییس اندونزیایی این شورا تسلیم 

شد.

محسن رضایی:

آمریکا ۱۰ سال آینده در منطقه نیست
 دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه دستان ما همیشه روی »ماشه« 
است، گفت: ما هرگز آغازگر جنگ نیستیم اما اگر کسی جنگ را آغاز کند پاسخ 

دندان شکنی می دهیم.
محسن رضایی دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام با حضور در برنامه »من 
طهران« شبکه العالم ضمن تسلیت فرارسیدن ایام ماه محرم و عزای سید و سالار 
شهیدان کربلا حضرت اباعبدالله الحسین )ع( خواستار صلح و برقراری آرامش 
برای همه کشورهای جهان شد و گفت: امیدوارم بشریت دیگر هیچ گونه از فجایع 
انسانی را به خود نبیند و صلاح و پیشرفت و امنیت و ارزش های انسانی و اسلامی 
در سراسر عالم گسترش پیدا کند. جنگ بین کشورها پایان یابد و انسان ها به 
زندگی آزادانه و عادلانه ای برسند. وی در پاسخ به سوالی درباره برخی تحلیل ها 
پیرامون احتمال جنگ در محور مقاومت میان ایران و آمریکا، افزود: مقاومت دفاع 
از ارزش های انسانی است. دستان ما همیشه روی ماشه است؛ اما برای دفاع و 
مقاومت. یعنی ما هرگز آغازگر جنگ نیستیم ولی اگر کسی جنگ را آغاز کند پاسخ 

دندان شکنی می دهیم. 

سلامی متفاوت بر محرم 
عزاداری محرم بدون شک یک مستحب موکَد است. اما 
این مستحب موکَد از جهاتی شباهت به بعضی واجباتی دارد 
که تعطیل بردار نیست. در واجباتی مانند حج و روزه؛ فرد 
غیر متمکن، حج و روزه از او برداشته می شود، ولی در نماز 

چنین نیست. مسلمان هر حالی و در هر شرایطی باید نمازگزار باشد حتی با ایماء و اشاره هم 
شده باید نماز خوانده شود.

پیامبررحمت)ص(فرمودند: »شهادت حسین)ع( حرارتی در دل های مؤمنان است که 
هرگز سردنمی شود. - ان لقتل الحسین علیه السلام حرارة فی قلوب المؤمنین لا تبرد 

ابدا.«)جامع احادیث ۱۲/556(
عزاداری جمعی یکی از نشست های ممدوحی است که در راستای کسب معرفت بوده 
و مورد تاکیدِ امام صادق)ع(است، که فرمودند: »به دیدار یکدیگر بروید، با هم به سخن و 
مذاکره بنشینید وآنچه مربوط به ماست را زنده کنید؛ تزاوروا وتلاقوا وتذاکروا واحیوا امرنا«.

)بحار ،۷۱/35۲(
عزاداری های خانگی نیز از سنت های خوب پیشینیان بوده و مستند به سیره ائمه اطهار 
است.امام باقر)ع(نسبت به کسانی که در روز عاشورا نمی توانند به زیارت بروند، فرمودند: 

»در خانه بر حسین)ع(؛ عزاداری و گریه کن«.)کامل الزیارات3۱8(
قِوام عزاداریِ محرم امام حسین)ع( منحصر به عزاداری جمعی وظاهری نیست. بلکه در 
مواقع ضرورت مانند شیوع بیماری و یا وجود ظالم، باید از روح عزاداری که عزادارای قلبی 

و فکریاست، بهره برد.
این سنخ عزاداری اگر بالاتر از عزاداری ظاهری نباشد، کمتر نخواهد بود و همان فضائل 

را خواهد داشت.
حضرت  با  ارتباط  مورد  در  را  روشنی  فرآیند  حسین)ع(  امام  مورد  در  روایات  بررسی 

حسین)ع( در دو مقام ارتباط قلبی و ارتباط فکری ترسیم می کند.
عزاداری قلبی

در این سنخ عزاداری؛ سخن از آه کشیدن و سوختن است که به خودی خود تسبیح است 
که امام صادق)ع( فرمودند:»نفس المهموم لظلمنا تسبیح .« )امالی مفید338( و آدمی را 
مورد دعای مستجاب آن حضرات قرارمی دهد؛ امام صادق)ع( بر سجاده خود نشسته و بر 
زائران و سوگواران، چنین دعا می کردند: »خدایا...آن دیدگان را که اشکهایش در راه عاطفه 
بر ما جاری شده و دل هایی را که بخاطر ما نالان گشته و آن فریادها و ناله هایی را که در راه ما 

بوده است، مورد رحمت قرار بده.«)بحار الانوار.ج98ص8(
اینجا دو خصوصیت است:اولا؛ خود این آه و اشک باعث قرب به خداست.امام صادق)ع(
فرمودند:»نزدهر کس که از ماومظلومیت ما یاد شود وچشمانش پر از اشک گردد، خداوند 

چهره اش را بر آتش دوزخ حرام می کند«.
و ثانیا؛ نشستن و به مظلومیت امام حسین)ع( فرو رفتن و بغض در گلو گره کردن اهمیت 

دارد. چون این انرژی؛ روزی آزاد خواهد شد و دربرابرظالم کاری می کند کارستان.
بخش مهمی از دستورات امامان شیعه بر جمع کردن بغض ها برای نقش آفرینی های 

آینده است .
امام باقر)ع( در روایتی »لبیک یا حسین « را اینگونه تفسیر فرمودند:»اگر بدن و زبانم به 
استغاثه و استنصار تو در کربلا جواب نداد، اما قلب و گوش و چشمم به تو جواب می دهد. من 
امروز با همه وجودم هستم؛ فقد اجابک قلبی وسمعی وبصری و رأیی وهوای علی التسلیم«) 

کامل الزیارات(
برای این مهم  یعنی عزاداری قلبی؛ اُنس با دو چیز در اینجا ضروری است:

اولا؛ خواندن روزانه زیارت عاشورا
و ثانیا؛ خواندن کتاب های مقتل و گوش دادن روضه ها و در تنهایی اشک ریختن، بسیار 

عالی است.
 عزاداری فکری

همانطوریکه در اسلام سه نوع عبادت است: بدنی و مالی و عبادت فکر ، عزاداری هم بر 
این سه قسم است:

۱( عزاداری بدنی که عزاداری فیزیکی مانند روضه ومداحی وسینه زنی و..
۲(عزاداری مالی که به عُهده گرفتن بخش مالی و هزینه های مراسم است.

3( عزاداری فکری است و آن این است که آدمی در راستای شخصیت وسیره حضرت 
حسین)ع( به فکر بنشیند.

همانطوریکه تفکر ازدیدگاه اسلام از بهترین و با ارزش ترین عبادات است.
بیان پیامبر اعظم که فرمودند: "لا عبادة کالتفکر" ، ونیزحدیثِ؛ "تفکر ساعة خیر من عبادة 

سنة" بخوبی دلالت بر افضلیت"تفکر" دارد.
پس قطعا؛ عزاداری فکری هم دارای چنین فضیلتی است.

استاد مطهری)ره(، عبادت فکری را از مختصات اسلام دانسته و سرّ خاتمیت را در این می 
داند که خواسته؛ بشر به جایی برساند که صاحب تفکر باشد.

گرچه عزاداری فکری پرارزش است اما کم مشتری است! البته عبادت فکری که به ظاهر 
از عبادت مالی و بدنی آسانتر است، امابسیاری به عبادت فکری"روی خوشی نشان نمی 

دهند.
عزاداری فکری و عقلی با سه مهم قابل تحقق است:

اولا؛ بامطالعه در مضامین دعاها و زیارت های مربوط به حضرت اباعبدالله)ع . واقعا امسال 
چندبار ترجمه زیارت های امام حسین را دقیق بخوانیم.

وثانیا؛ کتابها و مقالات مفید در مورد امام حسین)ع( را بخوبی مطالعه کنیم.
وثالثا؛ استماع سخنرانی ها، که بهره مندی منظم از مباحث اساتید درفضای مجازی نعمت 

خوبی است.
وبالاخره؛ بایدخود را به قافله متفکران در مقام و سیره حضرت حسین)ع( از راههای 

مختلف برسانیم.

طرح ناقص پمپئو و میوه های برجام

 چند روز پیش درخت برجام یک میوه دیگر در دامان ایران انداخت. اکتبر آینده یعنی یکی 
دو ماه دیگر)آبان-مهر(، تحریم تسلیحاتی ایران برای خریدوفروش تسلیحات متعارف به طور 
خودکار پایان می پذیرد. ایران پیشاپیش مذاکراتی با برخی کشورها انجام داده و آماده ورود به 

این مرحله از لغو تحریم های ناشی از پذیرش برجام است. 
سه سال بعد و پنج سال بعد، به ترتیب دیگر تحریم های بین المللی ناشی از فعالیت های 
هسته ای نیز به طور خودکار برداشته می شود. به همین جهت، آمریکا که اکنون دیگر به 
عنوان کشور »عضو برجام« شناخته نمی شود، قادر به استفاده از مزایای عضویت در آن 
نیست. از جمله مزایای کشورهای عضو این است که می توانند در صورت نقض آشکار 
تعهدهای یکی از طرف ها، از مکانیسم ماشه )اسنپ بک( برای بازگشت به شرایط پیش از 

سال 9۴ استفاده کنند. 
اکنون، پس از شکست سیاسی کم نظیر آمریکا در شورای امنیت برای تصویب قطعنامه  
تمدید تحریم تسلیحاتی ایران که به موجب قطعنامه ۲۲3۱ شورای امنیت و برجام در اکتبر 
همین سال به پایان می رسد، پمپئو در تلاش برای بکارگیری مکانیزم بازگشت یا همان 

مکانیسم ماشه است. 
این موضوع دو اشکال عمده دارد:

با  آمریکا  و  است  برجام  ماشه، مختص کشورهای عضو  مکانیسم  از  استفاده   .۱
خروج از برجام امکان استفاده از آن را ندارد. البته در متن قطعنامه ۲۲3۱ عبارت 
سوی  از  می تواند  که  است  ابهامی  دارای  برجام«  در  شرکت کننده  »کشورهای 
واشنگتن تفسیر خاص شود تا این کشور در عین خروج از برجام، خود را به عنوان 
با  امنیت  شورای  در  تفسیر  این  بداند.  حق  دارای  برجام  در  شرکت کننده  کشور 

مخالفان مهمی روبرو خواهد بود.
۲. مکانیسم ماشه تنها در صورت خروج یا سرپیچی عملی ایران از تعهدهای برجامی قابل 
استفاده است و از آنجا که هیچ گزارشی مبنی بر خروج یا سرپیچی عملی ایران از تعهدهای 
برجامی وجود ندارد، و دیگر کشورهای عضو برجام نیز تمایلی به پیروی از آمریکا در این زمینه 
ندارند، استفاده از این مکانیزم با مشکل حقوقی مواجه خواهد شد و این قطعنامه با مخالفت 

یا حداکثر وتو روبرو می گردد.
اکنون این سوال مطرح است که چرا آمریکا در پی شکست دیپلماتیک هفته پیش در 

شورای امنیت، به دنبال آزمودن بخت خود برای استفاده از مکانیسم ماشه است؟
یکی از پاسخ ها این است که آمریکا با این کار، شورای امنیت را در معرض تهدید فروپاشی 
قرار می دهد و چنین خطری ممکن است برخی اعضای شورا را به همراهی با آمریکا راضی 
کند. زیرا واشنگتن در هر صورت، به طور یکجانبه دست به اقدامات خارج از قططعنامه 
۲۲3۱ زده و خواهد زد. اینکه چنین اقداماتی متکی بر یک مصوبه جدید و لغو قطعنامه قبلی 
باشد یا همچنان قطعنامه معتبر مانده قبلی را پایمال کند، گزینه هایی هستند که آمریکا بر 

میز شورای امنیت خواهد گذارد. 
پاسخ دیگر اینکه آمریکا با تحریک تبلیغاتی و سیاسی ایران، ما را به انجام عملی وادار سازد 
که به معنای خروج از برجام یا نقض آشکار تعهدهای برجامی باشد و به این ترتیب، ایران 
با دست خود، دیگر اعضای باقیمانده در برجام را راضی به همراهی با آمریکا کرده و طرح 

ناقص پمپئو را تکمیل کند.
اکنون باید منتظر بود و دید تا طرح ناقص پمپئو باز هم با شکست مواجه خواهد شد یا اینکه 

با چه اقدامی ممکن است تکمیل شود؟
اگر آمریکا به فشارها و اقدامات غیرقانونی خود در این زمینه ادامه دهد، جامعه جهانی به 
ایران حق خواهد داد که از تدابیر دیگری برای دفاع از حق مسلم خویش استفاده کند و حتی 

راهبرد هسته ای خویش را تغییر دهد.
 تحلیلگر سیاسی

اخبار

رییس جمهوری در جلسه روسای کمیته های ستاد ملی مقابله با کرونا:

مردم از سفر برای شرکت در مراسم عزاداری بپرهیزند

سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه آمریکا در اقدامی مغایر با مقررات و قواعد 
حقوق بین الملل و مفاد قطعنامه ۲۲3۱، صرفا »درخواست« به رییس دوره ای شورای 
امنیت ارائه کرده است، گفت: آمریکا هیچ جایگاهی برای چنین اقدامی ندارد و 

واشنگتن هیچ گاه به خواست نامشروع خود نخواهد رسید. 
»سعید خطیب زاده« در پاسخ به پرسش خبرنگاران در خصوص آخرین روند تحولات 
و اقدامات غیرقانونی آمریکا در شورای امنیت و تلاش های کشورمان، اظهار داشت: 
در ابتدا لازم است این نکته مهم مورد تاکید قرار گیرد که در روند بازتاب اخبار و تحولات 
مرتبط با تلاش بی مبنای ایالات  متحده برای بازگرداندن قطعنامه های شورای امنیت 
که بر اساس قطعنامه ۲۲3۱ لغو شده است، شاهد تلاش برخی رسانه های بیگانه 

برای القای یک برداشت نادرست هستیم.
سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: این خط خبری به دنبال این است که نشان دهد 
صرفا با طرح درخواست آمریکا، قطعنامه های لغو شده و به تبع آن تحریم ها احیاء  شده 

و ایران از طرف شورای امنیت سازمان ملل تحت تحریم قرار خواهد گرفت.
خطیب زاده تصریح کرد: این در حالی است که آمریکا هیچ جایگاهی برای چنین 
اقدامی ندارد و در اقدامی مغایر با مقررات و قواعد حقوق بین الملل و مفاد قطعنامه 
۲۲3۱، صرفا »درخواست« به رییس دوره ای شورای امنیت ارائه کرده است. وی 
تصریح کرد: صلاحیت آمریکا برای طرح این درخواست از سوی همه اعضای برجام 
رد شده و آمریکا حتی در بین متحدان خود تا آنجا منزوی شده که سه کشور اروپایی را 

»متحدان آیت الله های ایران« خوانده است.
 خطیب زاده گفت: تمامی اعضای باقی مانده در برجام شامل سه کشور اروپایی 
آلمان انگلیس و فرانسه و همچنین روسیه و چین بلافاصله و قویا با این درخواست بی 
مبنا و غیر قانونی ایالات متحده مخالفت کرده و آن را به اطلاع رییس شورای امنیت 
نیز رسانده اند. سایر اعضای شورای امنیت نیز ظرف روزهای آینده موضع مشابه اتخاذ 

خواهند کرد.
سخنگوی وزارت امور خارجه با اشاره به وقایع مرتبط با نشست اخیر شورای امنیت 
و مخالفت قاطع همه کشورهای عضو به جز یک کشور و به خصوص مخالفت اعضای 
دائم شورای امنیت به خصوص روسیه و چین با آمریکا افزود: واشنگتن هیچ گاه به 
خواست نامشروع خود نخواهد رسید. خطیب زاده با تاکید بر اینکه هدف اول و غایی 
آمریکا پیشبرد تروریسم اقتصادی علیه مردم ایران با توسل به ابزارهای یکجانبه گرایانه 
سیاسی و مهمتر از آن جنگ روانی و تبلیغاتی و بر هم زدن  ثبات و امنیت روانی و 
اقتصادی کشور است،  اضافه کرد: همانگونه که دکتر ظریف در پیام شب گذشته 
خطاب به ملت ایران در صفحه اینستاگرام تاکید کردند، دستگاه دیپلماسی همانند 
هفت سال گذشته، تمامی تلاش و ظرفیت سیاسی و حقوقی خود را برای ترویج و 
تثبیت چهره  مقتدر و منطقی ایران در عرصه بین الملل بکار گرفته و در تلاش است 
برای مقابله با یکجانبه گرایی و قانون گریزی آمریکا، به یاری خدا حتما یک بار دیگر 

طعم انزوا را به قانون شکنان آمریکایی بچشاند.

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

واشنگتن هیچ گاه به خواست نامشروع خود نمی رسد

 ۱5 از  جدید  ترم  شروع  اینکه  بیان  با  علوم  وزیر 
اینکه  به  توجه  با  گفت:  است،  قطعی  شهریورماه 
نتایج نهایی کنکور تا اواخر مهرماه اعلام خواهد شد، 
می  آغاز  آبان  اول  از  را  خود  تحصیل  نودانشجویان 

کنند.
از  بازدید  حاشیه  در  دیروز  غلامی  منصور  دکتر 
حوزه مصلای تهران در کنکور سراسری 99 در جمع 
خبرنگاران افزود: کنکور سراسری سال 99 با توجه 
به شیوع بیماری کرونا در شرایط ویژه ای برگزار شد 
و خوشبختانه کنکور با شرایط بسیار مناسبی از نظر 
رعایت پروتکل های بهداشتی، فاصله گذاری کافی 
بین صندلی ها و استفاده از ماسک برگزار شده است.

وی گفت: امیدواریم آزمون روز جمعه که با بیشترین 
شده  برگزار  تجربی  علوم  گروه  در  داوطلب  تعداد 
است، به خوبی طی شود. برگزاری کنکور سراسری 

در این شرایط نمونه ای از کار جهادی و همدلی میان 
دستگاه های مختلف بوده است.

وی افزود: هدف اصلی همه دست اندرکارانی که در 
امر برگزاری کنکور به ما کمک کرده اند، این بوده است 
که آرامش خاطر خانواده ها و داوطلبان حفظ شود و 
از برنامه های سالیانه کشور که آزمون ورود به  یکی 

دانشگاه هاست در شرایط مناسبی برگزار شود.
وزیر علوم گفت: نتایج نهایی کنکور سراسری اواخر 
مهرماه 99 اعلام خواهد شد و دانشگاه ها ثبت نام 
خود را به صورت ویژه انجام خواهند داد و امسال بنا به 
شرایط، ثبت نام به صورت مجازی خواهد بود. تلاش 
دانشگاه ها بر این است که در نیم سال بعدی شرایطی 
را فراهم کنند که پذیرفته شدگان جدید دانشگاه ها 
چند هفته ای را در دانشگاه ها حضور پیدا کنند و با 
شرایط دانشگاه ها آشنا شوند و ارتباط نزدیک تری با 

محل تحصیل داشته باشند.
که  است  این  بر  ما  تلاش  کرد:  تصریح  غلامی 
نودانشجویان اول آبان ماه به دانشگاه ها وارد شوند و 
توصیه کردیم از دانشجویان در نیم سال اول ثبت نام 
کنند و دانشجویان تعداد واحد درسی کمتری نسبت 
به سال قبل انتخاب کنند تا بتوانند برنامه خودشان را 

مدیریت کنند.
در  کرونا  بیماری  شرایط  کرد:  امیدواری  ابراز  وی 
کشور بهبود پیدا کند تا بتوانیم همه دانشجویان را در 

دانشگاه ها ببینیم.
وزیر علوم افزود: شروع ترم جدید از ۱5 شهریورماه 
واحد  انتخاب  می توانند  دانشگاه ها  و  است  قطعی 
دانشجویان خود را آغاز کنند و چون ترم به صورت 
شهریور  از ۱5  دانشجویان  تحصیل  است،  مجازی 

رسماً آغاز خواهد شد.

وزیر علوم:
شروع ترم جدید از ۱۵ شهریور قطعی است

عضو هیئت رئیسه مجلس با اشاره به اینکه طرح سهمیه بندی بنزین سرانه خانوار، 
در مجلس دهم مطرح شد، گفت: این طرح مجدد در کمیسیون انرژی در حال بحث و 

بررسی است و پس از اتمام به هیئت ریسه ارائه می شود.
امیرآبادی فراهانی با تاکید بر اینکه طرح پیشنهادی ارائه بنزین به هر فرد ایرانی 
موجب افزایش قیمت آن نخواهد شد، افزود: دهک های پایین جامعه نیز در صورت 

تصویب این طرح مبالغ بیشتری را نسبت به کمک معیشتی دریافت خواهند کرد.
وی گفت: طرح بنزین در مجلس دهم ارائه و با مخالفت هایی روبرو شد، اما طبق آیین 
نامه داخلی در مجلس مجدداً در دستور کار کمیسیون انرژی قرار گرفته است که پس 

از بررسی کامل آن به هیات رئیسه ارائه و در صحن علنی مجلس مطرح خواهد شد.
نماینده مردم قم در مجلس ادامه داد: روزی یک لیتر بنزین بر اساس این طرح به 
هر فرد ایرانی تعلق می گیرد که ماهانه 30 لیتر در کارت بانکی سرپرست خانوار شارژ 

خواهد شد، این میزان بنزین تا پایان ماه در کارت فرد موجود است.
امیرآبادی فراهانی همچنین در تشریح این طرح گفت: سرپرست خانوار می تواند 
میزان 30 لیتر بنزین را هم خود، خانواده و یا با قابلیت انتقال به بستگان یا دوستانش 
انتقال دهد و هم می تواند آن را به فروش برساند، اگر هیچ کدام از این موارد را انجام 
نداد در کارت فرد باقی خواهد ماند و دولت مکلف است به قیمت آزاد بنزین را برداشت 
کند و مبلغ را به حساب سرپرست خانوار واریز کند و مجدداً برای ماه جدید سهمیه 

بنزین را شارژ می کند.
عضو هیات رئیسه مجلس ادامه داد: این بحث در کمیسیون انرژی وجود دارد که 
بخشی از بنزین را دولت صادر می کند، به عبارتی این صادرات هم لیتری ۱۲ هزار 
تومان است و ما می خواهیم درصدی را بیاوریم که در صورت افزایش تولید دولت مکلف 
می شود آن درصد را به مردم پرداخت کند و در مجموع یعنی مابه التفاوت مصرف نشده 
را پرداخت کند.وی اضافه کرد: هم اکنون مبلغی که بخشی افراد جامعه به عنوان کمک 
معیشتی از دولت دریافت می کنند، این طرح شامل همه افراد جامعه می شود و به طور 
نمونه هم اکنون حدود 6 میلیون نفر تحت عنوان بهزیستی و یا کمیته امداد در کشور 
وجود دارد که تنها پنج درصد آن ها دارای خودرو هستند و مبلغ معیشتی آنان بسیار 
ناچیز است، در صورت تصویب این طرح پول بنزین برای آن ها بیشتر از مبلغ کمک 
معیشتی خواهد بود.امیرآبادی فراهانی تاکید کرد: طرح پیشنهادی هیچ گونه بار مالی 
و افزایش قیمت گازوئیل و بنزین را به همراه نخواهد داشت، در این طرح به کسی یارانه 
مستقیم پرداخت نمی شود که با کمبود منابع مالی روبرو شویم، بلکه به هر فرد 30 لیتر 
بنزین تعلق می گیرد که به حساب سرپرست خانوار واریز می شود، سرپرست می خواهد 

این بنزین را مصرف کند یا اجازه دهد دولت بفروشد، تصمیم با خودش است.

عضو هیئت رئیسه مجلس خبرداد:

بررسی مجدد تغییر مدل سهمیه بندی سوخت از خودرو به فرد 

هادی سروش*

نادر نوروزشاد*
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اگر فقط در مورد یکی از علامت های سنگ کلیه شنیده باشید، احتمالًا همان 
درد طاقت فرسای آن است. در میان تمام علامت هایی که سنگ کلیه دارد، درد 
جانکاه آن همان علامتی است که واضح ترین ِ آن نیز هست. بنابراین بد نیست 
بدانید این درد دقیقاً در کدام قسمت احساس می شود و ضمناً علائم دیگر سنگ 

کلیه که ممکن است تجربه شان کنید چیست.
سنگ کلیه چیست؟

سنگ کلیه یا سنگ های کلیه، تجمع های کوچک و سختی از املاح و نمک های 
اسیدی هستند که روی سطح داخلی کلیه ها تشکیل می شوند. سنگ های کلیه، 
دانه های کوچکی هستند که می توانند رنگ های گوناگونی داشته باشند )معمولًا 
زرد یا قهوه ای(، و از نظر بافت و اندازه نیز متنوع اند. سنگ های کلیه در بدترین 

حالت خود حتی می توانند به اندازه ی یک توپ گلف هم بشوند!
سنگ کلیه از املاحی تشکیل می شود که به طور طبیعی در ادرار وجود دارند، 
مثلًا کلسیم، اگزالات و فسفر که در سطوح کم مشکلی ایجاد نمی کنند. وقتی این 
مواد معدنی شروع به تجمع و کریستالی شدن می کنند، می توانند به هم بچسبند 
و این اتفاقی است که اغلب زمانی روی می دهد که ادرار غلیظ تر می شود؛ مثلًا به 

دلیل چیزی مثل دهیدراسیون بدن.
علائم سنگ کلیه

خوب است بدانید این امکان وجود دارد که شما سنگ کلیه داشته باشید و هرگز 
این موضوع را ندانید، و این اتفاقی است که معمولًا در مورد سنگ های بسیار ریز 
کلیه رخ می دهد که می توانند بدون اینکه شناسایی شوند، از بدن خارج شوند. 
را  آن ها  هرگز  که  دارند  وجود  ما  ادرار  در  زیادی  ریز  بسیار  سنگ های  احتمالًا 
نمی بینیم، مگر اینکه تصادفاً به هر دلیل دیگری به ادرارمان نگاه کرده و آن ها را 

ببینیم.
البته علائم سنگ کلیه می توانند بسیار آزاردهنده نیز باشند. اگر با هر یک از این 
علائم روبرو شدید، هر چه سریع تر به پزشک مراجعه کنید تا کمکتان کند بفهمید با 

چه مشکلی مواجهید و چه باید بکنید.
درد تیز در پهلو و زیر دنده ها

این درد معمولًا زمانی شروع می شود که سنگ از کلیه خارج شده و وارد میزنای 
می شود. میزنای لوله ی کوچکی است که بین کلیه ها و مثانه قرار دارد. اگر سنگ 
آن قدر بزرگ باشد که میزنای را مسدود کند، می تواند باعث شود ادرار به سمت کلیه 
پس زده شده و التهاب و درد شدیدی در سمتی که کلیه ی موردنظر وجود دارد 

ایجاد کند.
این درد کم کم تیزتر و شدیدتر شده و معمولًا شروعی ناگهانی دارد. چنین دردی 
اغلب در پهلو احساس می شود؛ در انتهای قفسه سینه در پهلو و پشت. به طور 
کلی، هر چه سنگ کلیه بزرگ تر باشد، عبور سخت تری دارد و دردناک تر است، اما 
حتی سنگ های کوچک هم می توانند درد زیادی ایجاد کنند. اگر دردتان آن قدر 
بد است که نمی توانید بنشینید و بی قرارتان می کند، پس حتماً باید به اورژانس 

مراجعه کنید.
دردی که می آید و می رود

درد ناشی از سنگ کلیه خیلی وقت ها به صورت موج هایی از درد بروز می کند 
یا از نظر شدت نوسان دارد. این درد می تواند بیاید و برود، کمی بدتر شود و کمی 

بهتر، زیرا عضلات میزنای سعی می کنند سنگ را به جلو هُل بدهند. این حالت 
ممکن است باعث شود فکر کنید یا امیدوار شوید که فقط دردی تصادفی و عادی را 
تجربه می کنید، اما وقتی درد با شدت بیشتری برمی گردد می توانید تائید کنید که 

مشکلی جدی در حال روی دادن است.
درد در معده یا کشاله ران

درد در اطراف کلیه می تواند تا شکم یا حتی کشاله ران نیز کشیده شود. زیرا درد 
با حرکت سنگ در مجاری ادراری، تغییر موقعیت می دهد. شاید گیج شوید که 
چرا ناحیه ی دردتان تغییر می کند اما این مسئله به عنوان علامتی از سنگ کلیه، 

غیرمعمول نیست.
تهوع و استفراغ

بعضی از اشخاص چنان درد شدیدی دارند که دچار تهوع و استفراغ می شوند. 
فرقی نمی کند کدام علامت دیگر از سنگ کلیه را هم دارید، به هر حال تهوع و 

استفراغ، علامت آشکاری از وجود مشکلی جدی در بدن است.
تب و لرز

تب و لرز نشان می دهد که عفونتی در بدن وجود دارد. بعضی از سنگ های کلیه، 
در اثر عفونت مجاری ادراری تشکیل می شوند. وقتی عفونت مجاری ادراری به 

کلیه ها می رسد، تب علامتی شایع است.
ادرار کدر و بدبو

مات و کدر و بدبو بودن ادرار نیز علامت عفونت کلیه است که همچنین می تواند 
نشان دهنده ی وجود سنگ کلیه نیز باشد.

ادرار قرمز، صورتی و یا قهوه ای رنگ
قرمز، صورتی و یا قهوه ای بودن ادرار، علامت وجود خون در ادرار است که به 
دلیل آسیب سنگ کلیه به رگ های خونی بافت ها حین عبور در مجاری ادراری 
روی می دهد. اما اغلب مقدار خون آن قدر کم است که فقط از طریق آزمایش ادرار 

تشخیص داده می شود.
تکرر ادرار یا خروج مقدار کمی ادرار با هر بار ادرار کردن

این حالت ها معمولًا زمانی روی می دهند که سنگ کلیه، جریان ادرار را مسدود 
حدودی  تا  می تواند  علامت  این  می آزارد.  را  آن  و  گرفته  قرار  مثانه  در  یا  کرده 
گیج کننده باشد زیرا تکرر ادرار یا هر بار کم ادرار کردن می تواند علامت عوارض 

دیگری مانند عفونت مجاری ادراری نیز باشد.
دلیل تشکیل سنگ کلیه چیست؟

علت اینکه کلیه شما سنگ می سازد بستگی به نوع سنگ کلیه تان دارد. در 
برخی موارد، یک علت خاص و روشن وجود دارد، مثلًا مبتلا بودن به یک عارضه یا 
انسدادی در مجرای ادرار. اما اغلب اوقات به سختی می توان گفت چرا عده ای از 

افراد دچار سنگ کلیه می شوند.
خیلی وقت ها، نمی توان علت دقیق تشکیل سنگ کلیه را پیدا کرد. به طور کلی 
گفته می شود، ترکیبی از زمینه ی ژنتیکی یا مشکلات پزشکی و عوامل تغذیه ای، 
علت تشکیل سنگ کلیه هستند. مثلًا اگر کسی در خانواده تان دچار سنگ کلیه 
باشد یا خودتان سابقه ی سنگ کلیه داشته باشید و ضمناً به اندازه کافی آب و 
مایعات ننوشید، هر دو ریسک فاکتور تشکیل سنگ کلیه برای شما هستند. علت 
تشکیل سنگ کلیه می تواند ترکیبی از چند ریسک فاکتور باشد، مثلًا التهاب مزمن 

روده، مشکلات متعدد کلیوی یا عفونت های مکرر مجاری ادراری.
با توجه به این ریسک فاکتورها، بر اساس نوع و جنس سنگ کلیه ها،  چهار نوع 

سنگ کلیه داریم:
سنگ های کلسیمی

سنگ های کلسیمی شایع ترین نوع سنگ کلیه اند که تقریباً ۷5 درصد از تمام 
موارد سنگ های کلیه را تشکیل می دهند. به طور طبیعی، کلسیمی اضافی که 
استخوان ها و عضلات شما مصرف نمی کنند، به کلیه ها فرستاده می شوند تا 
از طریق ادرار دفع شوند. وقتی کلسیم شروع به تجمع کردن می کند و با دیگر 
ضایعات کلیوی ترکیب می شود، می تواند سنگ کوچکی تشکیل بدهد. گاهی 
دلیل این اتفاق مشخص نیست و گاهی نیز به دلیل عارضه ای روی می دهد که 

سبب کلسیم اضافی در ادرار یا خون می شود.
سنگ های اسید اوریکی

سنگ اسید اوریکی زمانی تشکیل می شود که ادرار شما دارای اسید زیادی 
است. علت این اتفاق گاهی ناشی از خوردن پروتئین های خاصی مانند ماهی و 
گوشت قرمز، یا دهیدراته شدن بدن است. نقرس هم می تواند در کنار برخی از 

عوامل ژنتیکی، احتمال تشکیل سنگ اسید اوریکی را افزایش دهد.
سنگ های استرووایت

سنگ های استرووایت سنگ هایی هستند که معمولًا بعد از اینکه فرد دچار 
عفونت مجاری ادراری شد تشکیل می شوند و این اتفاق می تواند فوراً روی بدهد. 
این سنگ ها می توانند خیلی زود بزرگ شوند و در این حالت، علائم می توانند کاملًا 

شما را خلع سلاح کنند!
سنگ های سیستین

سنگ های سیستین به دلیل یک اختلال ژنتیکی به نام سیستین اوریا تشکیل 
می شوند که باعث می شود اسیدآمینه سیستین، از کلیه ها نشت کرده و وارد ادرار 

شود.
سنگ کلیه چگونه تشخیص داده می شود؟

پزشکان می توانند از ابزارهای متفاوتی برای تشخیص سنگ کلیه استفاده کنند. 
بعد از اینکه علائم خود را به پزشک گفتید و او یک معاینه ی فیزیکی از شما به عمل 

آورد، تست های زیر را برایتان تجویز می کند:
. آزمایش ادرار: در این تست، ادرار شما می تواند نشان دهد آیا ادرارتان حاوی 
مقادیر زیادی املاح ِ تشکیل دهنده ی سنگ کلیه است یا نه. ضمناً یک آزمایش 
ادرار به شما می گوید آیا در ادرارتان خون، باکتری و یا گلبول سفید وجود دارد یا 
خیر. وجود باکتری و گلبول سفید در ادرار، نشان دهنده ی عفونت مجاری ادراری 

است.
. آزمایش خون: پزشک شما برایتان آزمایش خون تجویز می کند تا سطح برخی از 
مواد معدنی را که می توانند سبب تشکیل سنگ کلیه شوند، در خونتان چک کند.
محل  می شود،  گرفته  شکمتان  از   X اشعه  با  که  عکسی  شکم:  از  عکس   .
سنگ های کلیه در مجاری ادراری تان را نشان می دهد. البته یادتان باشد که 

همه ی سنگ ها در عکس دیده نمی شوند.
. سی تی اسکن: سی تی اسکن از ترکیبی از اشعه X و تکنولوژی کامپیوتر برای 
ایجاد تصاویری از مجاری ادرارتان استفاده می کند. در برخی موارد شاید ماده ی 
حاجب یا ماده ی دیگری به شما تزریق شود که به وضوح تصاویر گرفته شده کمک 

می کند.
درمان سنگ کلیه

تشخیص داده شده به تعیین برنامه ی درمان سنگ کلیه تان کمک می کند که 
به نوع سنگ، علت آن، محل قرار گرفتن سنگ و علائمی که دارید بستگی دارد.

اغلب این امکان وجود دارد که سنگ های ریز به مرور زمان، با نوشیدن آب فراوان 
و با کمک داروهای OTC برای بی حس کردن درد، دفع شوند. پزشکتان ممکن 
است داروی مهارکننده ی آلفا برایتان تجویز کند که به شل کردن میزنای و در نتیجه 

دفع راحت تر سنگ کمک می کند.
سنگ های بزرگ تر که دردهای شدیدی ایجاد می کنند یا مجرای ادرار را مسدود 
نیاز دارند که می تواند شامل داروی  تهاجمی تری  به درمان  کرده اند، احتمالًا 
ضددرد و تزریق مایعات )سرم( برای کنترل درد و دهیدراسیون ناشی از استفراغ 
باشد. ضمناً ممکن است بیمار نیاز به عمل جراحی پیدا کند تا طی آن، سنگ های 
بزرگ برداشته شوند. یا پزشک می تواند از امواج صوتی برای شکستن سنگ ها 

استفاده کند.
چگونه از تشکیل سنگ کلیه پیشگیری کنیم؟

کاری که شما می توانید برای پیشگیری از سنگ کلیه انجام دهید، بستگی به 
نوع سنگ و سابقه ی پزشکی تان دارد. بنابراین باید در مورد راهکارها با پزشکتان 
مشورت کنید. روش های پیشگیری ممکن است شامل نوشیدن مایعات فراوان، 
اصلاحاتی در رژیم غذایی مثل کمتر نمک مصرف کردن یا محدود کردن مصرف 
پروتئین های حیوانی، و یا مصرف داروهایی خاص جهت کمک به تعدیل سطح 

برخی از املاح در ادرارتان باشد.

سنگ های کلیوی و آنچه باید در مورد آن بدانید؛

ویتامین C و ۱2 غذای قوی تر از پرتقال علائم و نشانه های سنگ کلیه

مطالعات نشان داده اند که مصرف روزانه 500 میلی گرم ویتامین C برای تحقق 
اهداف سلامت مرتبط با این ماده مغذی کفایت می کند. 

اگر زمانی که علائم سرماخوردگی یا آنفلوآنزا را تجربه می کنید، هر روز یک لیوان 
آب پرتقال بنوشید، ممکن است طول دوره بیماری خود را کاهش دهید. اگرچه 
مطالعات نشان داده اند که مصرف ویتامین Cنمی تواند از بیماری هایی مانند 
سرماخوردگی پیشگیری کند، اما مصرف این ماده مغذی به میزان زیاد ممکن 

است در کوتاه شدن دوره بیماری و کاهش شدت علائم آن نقش داشته باشد.
به نقل از "هلث ویتامین C به عنوان یکی از ایمن ترین و کارآمدترین مواد مغذی 
شناخته می شود. افزون بر کوتاه تر شدن دوره بیماری هایی مانند سرماخوردگی، 
ویتامین C به تقویت سیستم ایمنی، محافظت در برابر بیماری قلبی عروقی، 
مشکلات سلامت پیش از تولد، بیماری های چشم و حفظ جوانی و شادابی 

پوست کمک می کند.
مطالعات نشان داده اند که مصرف روزانه 500 میلی گرم ویتامین C برای تحقق 
اهداف سلامت مرتبط با این ماده مغذی کفایت می کند. البته این مقدار بسیار 
 C بیشتر از میزان توصیه شده ۷5 تا 90 میلی گرم برای مصرف روزانه ویتامین
است. در نتیجه، افزون بر مصرف میوه ها و سبزیجات مختلف ممکن است به 
مصرف مکمل های ویتامین C نیز برای بهره مندی از فواید سلامت آن نیاز داشته 
باشید. مصرف 500 میلی گرم ویتامین C در روز به شکل مکمل با هیچ جنبه 
منفی همراه نیست، مگر در مواردی که برخی انواع مکمل ها ممکن است موجب 
تحریک معده شوند. بیشترین حد ایمن برای مصرف روزانه ویتامین C نیز ۲,000 
میلی گرم است. در مورد منابع غذایی، اگرچه پرتقال یکی از شناخته شده ترین 
منابع ویتامین C است، اما یک پرتقال اندازه متوسط تنها 69.۷ میلی گرم از این 
ویتامین را تامین می کند که در واقع کمتر از بسیاری از میوه ها و سبزیجات دیگر 
است. استفاده از منابع غذایی مختلف ویتامین C می تواند به دریافت میزان کافی 
از این ماده مغذی در هر روز کمک کند. در ادامه با برخی از بهترین منابع غذایی 

ویتامین C بیشتر آشنا می شویم.
فلفل چیلی: نصف فنجان فلفل چیلی خرد شده می تواند ۱0۷.8 میلی گرم 
ویتامین C ارائه کند. افزون بر این، پژوهشی که در دانشگاه بوفالو انجام شد، نشان 
داد که کپسایسین، ماده فعال موجود در فلفل ها که عامل تندی آنها نیز محسوب 

می شود، ممکن است به تسکین درد مفاصل و عضلات کمک کند.
فلفل دلمه ای قرمز: یک فنجان فلفل دلمه ای قرمز خرد شده حاوی ۱90 
میلی گرم ویتامین C است که تقریبا سه برابر بیشتر از یک پرتقال است. همچنین، 
فلفل دلمه ای قرمز منبع خوبی برای ویتامین A است که به تقویت سلامت چشم 

کمک می کند.
فلفل دلمه ای سبز: یک فنجان فلفل دلمه ای سبز خرد شده حاوی ویتامین 
C کمتر نسبت به فلفل دلمه ای قرمز است، اما همچنان از محتوای خوبی برابر 
با ۱۲0 میلی گرم سود می برد که ۲00 درصد مقدار مصرف توصیه شده روزانه 
این ویتامین را تامین می کند. همچنین، فلفل دلمه ای سبز منبع خوبی برای 

فیبر است.
کیل: افزون بر تامین دو برابر مقدار مصرف توصیه شده روزانه ویتامین A و هفت 
برابر مقدار توصیه شده ویتامین K، یک فنجان کیل می تواند 80.۴ میلی گرم 
ویتامین C را نیز ارائه کند. همچنین، این نیروگاه مواد مغذی حاوی مواد معدنی 

مختلف و اسیدهای چرب است.
بروکلی: این عضو خانواده سبزیجات چلیپایی در هر وعده می تواند ۱3۲ میلی 
گرم ویتامین C و همچنین مقداری فیبر را تامین کند، در شرایطی که تنها 30 
کالری دارد. افزون بر این، پژوهش ها نشان داده اند که بروکلی ممکن است از 

خواص ضد سرطان برخوردار باشد.
پاپایا: پژوهش ها نشان داده اند که مصرف پاپایا می تواند به پاکسازی سینوس 
ها، تقویت سلامت و روشن شدن پوست، و تقویت استخوان ها کمک کند. یک 

فنجان پاپایا می تواند 88.3 میلی گرم ویتامین C ارائه کند.
توت فرنگی: یک فنجان توت فرنگی که به عنوان یک ابرماده غذایی شناخته 
می شود می تواند 8۴.۷ میلی گرم ویتامین C ارائه کند و همچنین منبع خوبی 
برای فولات و دیگر ترکیبات مفید برای تقویت سلامت قلب است. توت فرنگی 

ممکن است به سفید شدن طبیعی دندان ها نیز کمک کند.
گل کلم: چه به صورت کباب شده، بخارپز، یا پوره، مصرف یک سر کوچک گل 
کلم می تواند ۱۲۷.۷ میلی گرم ویتامین C و همچنین 5 گرم فیبر و 5 گرم پروتئین 

در اختیار شما قرار دهد.
جوانه های بروکسل: این کلم های کوچک سرشار از مواد مغذی گیاهی ضد 
سرطان و فیبر هستند و می تواند ۷۴.8 میلی گرم ویتامین C در یک وعده تامین 
کند. اگر مزه نسبتا تلخ جوانه های بروکسل را نمی پسندید می توانید آنها را کباب 

کرده طعم آن بهتر شود.
آناناس:  افزون بر ۷8.9 میلی گرم ویتامین C، آناناس حاوی بروملین است که 
این آنزیم گوارشی به تجزیه غذا و کاهش نفخ کمک می کند. همچنین، بروملین به 
عنوان یک ماده ضد التهاب طبیعی عمل می کند که می تواند به ریکاوری سریع تر 

پس از تمرینات ورزشی سنگین کمک کند.
 C کیوی: یک وعده کیوی )حدود ۲ میوه( می تواند ۱3۷.۲ میلی گرم ویتامین
ارائه کند. همچنین، این میوه با پوست کرک دار خود سرشار از مواد معدنی پتاسیم 

و مس است.
انبه: یک وعده انبه می تواند ۱۲۲.3 میلی گرم ویتامین C ارائه کند. همچنین، 
این میوه منبع خوبی برای ویتامین A است که همانند ویتامین C نقش کلیدی 

در تقویت سیستم ایمنی ایفا می کند و در حفظ سلامت چشم ها نیز نقش دارد.

شیلد همراه با ماسک کارآیی دارد
شیلدهای پلاستیکی محافظ صورت می توانند سپری در برابر انتقال ویروس 
کرونا باشند اما کارشناسانِ سلامت تاکید می کنند این وسیله فقط زمانی کارآیی 

دارد که به همراه ماسک استفاده شود.
مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری های ایالات متحده همچنان تاکید می کند 
که ماسک های صورت اصلی ترین روش برای محافظت از خود و دیگران در برابر 

ویروس کرونا هستند.
با این حال، شیلدهای پلاستیکی صورت در میان برخی به دلیل عدم تحمل 

گرما و تنفس محدود با ماسک، بسیار محبوبیت پیدا کرده اند.
به گفته دکتر "جوی هنینگزن"، استادیار بالینی دانشگاه آلاباما در دانشکده 
پزشکی بیرمنگام، هنوز هیچ اطلاعاتی در مورد اینکه آیا شیلدهای صورت به 
تنهایی می توانند به جلوگیری از شیوع ویروس کمک کنند، وجود ندارد. با این 
حال، استفاده از این شیلدها به همراه استفاده از ماسک، شستن منظم دست ها 

و رعایت فاصله اجتماعی ابزار بسیار مناسبی برای کنترل انتقال ویروس است.
دکتر هنینگزن توصیه می کند که همیشه به همراه شیلدهای پلاستیکی ماسک 
بزنید. با این کار احتمال انتقال ویروس را بسیار کمتر از زمانی می کنید که هر کدام 

از این دو ابزار را به تنهایی استفاده کنید.
همچنین اطمینان حاصل کنید که این شیلدها در جای مناسبی روی صورت 
قرار گرفته است. شیلد باید به سطح چانه یا زیر آن برسد، باید فاصله بین دو گوش 
را به طور کامل پوشش داده و نباید بین پیشانی و جلوی این محافظ ها شکاف 
وجود داشته باشد. در غیر این صورت قطرات تنفسی می تواند از شکاف وارد شده 

و روی صورت بیفتد.

عطر هل هر اهل دلی را سر ذوق می آورد. هل یکی از آن 
ادویه های معروفی است که با عطر و طعم فوق العاده خود 
در تهیه انواع غذاها، شیرینیجات و حتی سالادها استفاده 
می شود. این ادویه همچنین خواص درمانی فوق العاده ای 
دانشمندان  بلکه  مادربزرگ ها  و  مادرها  تنها  نه  که  دارد 
زیادی نیز آن را تأیید کرده اند. در این مطلب بیشتر در 
خصوص خواص تأییدشده هل صحبت می کنیم. با ما 

همراه باشید.
هل اغلب به صورت ادویه به کار می رود چون طعم نسبتاً 
شیرین آن غذاها را خوشمزه می کند. این ادویه معطر از 
کشور هند می آید و قرن ها است که در طب سنتی کاربرد 
زیادی دارد. علاوه بر تهیه غذا از هل در تهیه لوازم آرایشی 
روغنی  عصاره  و  دانه ها  می شود.  زیادی  استفاده  نیز 
است  درست  دارد.  جالب توجهی  درمانی  خواص  هل 
که اگر خدای ناکرده بیمار شوید احتمالًا هل نمی تواند 
اولین انتخاب دارویی تان باشد اما با این حال بدانید که 
چهارچوب  در  و  بوده  خوبی  درمانی  مکمل  ادویه  این 
بدنتان  سلامت  و  نشاط  باعث  سالم  غذایی  رژیم  یک 
 Nuts and Seeds in Healt می شود. در مقاله ای که در
and Disease Prevention به چاپ رسیده، عنوان شده 
است که هل دارای خواص ضدالتهابی، آنتی اکسیدانی و 
ضدمیکروبی است و اثرات درمانی آن نیز از چنین خواصی 
ناشی می شود. خوشبختانه هل یک ادویه بی خطر است 
و می توان در تهیه انواع غذاها، دسرها و شیرینیجات و 
غیره استفاده کرد. برای آگاهی دقیق از خواص هل ادامه 

مطلب را از دست ندهید.
هل به کنترل فشارخون کمک می کند

افرادی که فشارخون بالایی دارند می توانند از فواید هل 
 Indian Journal در  که  پژوهشی  نتایج  بهره مند شوند. 
رسیده  چاپ  به   of Biochemestry and Biophysics
است نشان می دهد که هل به کاهش فشارخون بالا در 
بین بیمارانی که در مرحله اول بیماری قرار دارند کمک 
می کند. هنوز به طور دقیق مشخص نشده است که هل با 
چه سازوکاری این کار را انجام می دهد. با این حال محققان 
براین عقیده هستند که این خاصیت هل به مدر بودن آن 

مربوط می شود. چون این ادویه به طور جزئی ادرارآور است. 
بنابراین می تواند با تحریک دفع مایعات جمع شده در بدن 
به کاهش فشارخون کمک کند. باید بدانید که احتباس 
مایعات در بدن یکی از عوامل افزایش خطر فشارخون بالا 

محسوب می شود.
هل از ابتلا به بیماری های مزمن پیشگیری 

می کند
هل خواص ضدالتهابی دارد بنابراین می تواند خطر ابتلا 
به بیماری های مزمن غیرمسری مانند بیماری های مربوط 
به سندرم متابولیک را کاهش دهد. با وجود اینکه التهاب 
در بدن وجود دارد و میزان اندک آن مشکل ساز نیست 
اما باید بدانید که در طولانی مدت منجر به بروز مشکلات 
 Biomedicine & جدی می شود. نتایج پژوهشی که در
Pharmacotherapy به چاپ رسیده است نشان می دهد 
که هل حاوی ترکیبات مؤثری است که التهاب را از بین 
می برد. این ترکیبات شامل پولیفنول ها، فلاوونوئیدها 
و ترپنوئیدها است. نتایج بررسی هایی که محققان روی 
کرده  مشخص  داده اند  انجام  آزمایشگاهی  موش های 
است یک دوز 50 تا ۱00 میلی گرمی برای هر کیلوگرم 
وزن آن ها می تواند حدود چهار ترکیب التهابی را از بین 

ببرد.
هل باعث بهبود سلامت دستگاه گوارش 

می شود
یکی از فواید قابل توجه هل به دستگاه گوارش مربوط 
می شود. نتایج برخی از تحقیقات نشان می دهد که هل در 
کنار ادویه های دیگر باعث تسکین برخی از ناخوشی های 
گوارشی مانند حالت تهوع و استفراغ می شود. این ادویه 
خوش عطر به مقابله با زخم معده نیز کمک زیادی می کند. 
 Asian پژوهشی که روی حیوانات انجام شده و نتایج آن در
به چاپ    Pacific Journal of Tropical Biomedicine
رسیده است نشان می دهد که عصاره هل که با ادویه های 
دیگر ترکیب شده به کاهش تشکیل زخم های معده کمک 
انجام  نیز  دیگری  پژوهش های  براین،  علاوه  می کند. 
شده که نشان می دهد هل بدن را از هلیکوباکترپیلوری 
محافظت می کند. حتماً می دانید که این باکتری موذی 

یکی از عوامل اصلی بروز زخم معده و مشکلات گوارشی 
رنج  معده  به  مربوط  مشکلات  از  بنابراین  است.  جدی 

می برید می توانید روی هل حساب کنید.
هل به حفظ سلامت دهان کمک زیادی می کند

یکی از دیگر کاربردهای قدیمی و سنتی از هل مربوط 
به سلامت و بهداشت دهان است. این ادویه معطر معمولًا 
از بین بردن بوی بد دهان و همچنین در ساخت  برای 
آدامس های خوشبوکننده دهان استفاده می شود. نتایج 
چاپ  به    Dental Research Journal در  که  پژوهشی 
رسیده نشان می دهد که هل برای مقابله با باکتری های 
و  موتانس«  »استرپتوکوکوس  مانند  دهان  بیماری زای 
»کاندیدا آلبیکنس« مؤثر است. در همین راستا پژوهش 
نشان  نیز  است  شده  انجام  سال ۲009  در  که  دیگری 
می دهد که عصاره هل برای مقابله با 5 باکتری عامل جرم 
و پوسیدگی دندان مؤثر است. به طور دقیق اینکه عصاره 
هل مانع از رشد این باکتری ها می شود و به این ترتیب 
به سلامت دندان ها کمک زیادی می کند. با این وجود 
بررسی های دیگری نیز برای اثبات هر چه دقیق تر این 

خواص هل لازم است.
فواید دیگر هل

می شود.  زیادی  استفاده  نیز  رایحه درمانی  در  هل  از 
 Journal of Health and Allied در  که  پژوهشی  نتایج 

Science به چاپ رسیده است نشان می دهد که این ادویه 
برای بهبود تنفس و جریان هوا در ریه ها در حین ورزش 
بسیار مفید است. به عقیده برخی محققان عصاره هل 
به کاهش میزان بالای آنزیم های کبدی، تری گلیسیرید 
و همچنین کلسترول خون کمک می کند. علاوه براین، 
و  استرس  می تواند  هل  در  موجود  آنتی اکسیدان های 

اضطراب را کنترل کند.
آیا مصرف هل همیشه و برای همه مطمئن است؟

تا امروز اطلاعاتی مبنی بر عوارض جانبی منفی مصرف 
هل در دست نیست. در بین افراد سالم مصرف هل کاملًا 
بلامانع و بسیار مفید است. اما با این حال لازم است که 
در مصرف هر ماده ی غذایی تعادل را رعایت و از زیاده روی 
پرهیز کرد. در عوض مصرف هل به کودکان و زنان باردار و 
زنان شیرده توصیه نمی شود. به این دلیل که هنوز در مورد 
ضرر این ادویه برای این افراد اطلاعات دقیقی در دست 

نیست بنابراین بهتر است احتیاط کنید.
بهترین روش برای استفاده از فواید هل افزودن آن به 
غذا است. البته مکمل های هل نیز در بازار وجود دارند 
اما باید بدانید که این نوع مکمل ها توسط سازمان غذا 
و داروی آمریکا بررسی و تأیید نشده است. بنابراین بهتر 
است احتیاط کرده و به مصرف این ادویه در غذاها اکتفا 

کنید.

فواید هل که از نظر علمی به اثبات رسیده است:

هل؛ از کاهش فشارخون تا سلامت دهان
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استاندار قم با تاکید بر تداوم اجرای طرح های آبخیز 
داری در قم گفت: طرح های آبخیزداری با توجه به 
شرایط جغرافیایی قم از اولویت های توسعه ای این 

استان است. 
بهرام سرمست در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه 
قم طی سخنانی با بیان اینکه طرح های آبخیزداری 
باید با جدیت دنبال شوند اظهار داشت: این مساله در 

اولویت طرح های توسعه ای استان می باشد.
وی بحث بیابان زدایی و مهار آتش سوزی در مراتع 
استان را در دستور کار مسئولان استان در سال جاری 
دانست و افزود: ستاد پیشگیری از بحران استان قم در 
مهار آتش سوزی ها با استفاده از ظرفیت های دولتی 

و مردمی عملکرد قابل قبولی داشته است.
)سیستم  کاداستر  طرح  اینکه  بیان  با  سرمست 
مدیریت الکترونیکی املاک ( در استان قم بایستی 
طبیعی  منابع  ظرفیت  از  داد:  ادامه  شود  تکمیل 
بایستی برای طرح های اشتغالزایی خصوصا در بحث 

گردشگری و بوم گردی بایستی استفاده شود.
استاندار قم در ادامه اصلاح رویکرد در منابع طبیعی 
را ضروری تلقی کرد و با بیان اینکه اجازه نمی دهیم 
بخشی نگری در استان قم موجب کند شدن حرکت 
توسعه ای شود خاطرنشان کرد: گاهی اوقات برخی 
تعارضات جنبه ی حقوقی و قانون گذاری دارد که 
شورای  مجلس  در  قم  مردم  نمایندگان  حمایت  از 

اسلامی در راستای اصلاح تعارضات قدردانیم.
ضرورت اصلاح قوانین منابع طبیعی

 وی با تاکید بر ارائه بسته پیشنهادی جهت ریل 
گذاری در مجلس شورای اسلامی برای رفع تعارضات 
در حوزه  منابع طبیعی خاطرنشان کرد: کمیته ای به 
ریاست معاون عمرانی استاندار قم بایستی تدوین این 

طرح را دنبال کند.
سرمست در ادامه با بیان اینکه یک رویکرد توسعه 
محور را بایستی دنبال کنیم گفت: منابع طبیعی باید 
با برداشتن قوانین دست و پا گیر و پرهیز از بخشی 
نگری ، مسئولان را در اکتشاف و بهره برداری از منابع 

زیرزمینی همراهی کند.
منابع  و  کشاورزی  ی  حوزه  در  اینکه  بیان  با  وی 
طبیعی در رابطه با اموال مازاد نیز ظرفیت های خوبی 
کشاورزی  جهاد  ساختمان  کرد:  خاطرنشان  داریم 
و املاک منابع طبیعی و جهاد کشاورزی بایستی به 

بهترین وجه مورد بهره برداری قرار بگیرند.
استاندار قم همچنین با تاکید بر کار کارشناسی 
پیش از ارائه ی طرح ها در جلسات ستادی گفت: 
مدیران باید به پروژه هایی که طرح میکنند اشراف 

کامل داشته باشند.
امیر آبادی نماینده قم تاکید کرد :

ضرورت ایجاد جذابیت و فرصت برای ورود 
سرمایه گذار به قم 

عضو هیئت رئیسه مجلس نیز در جلسه گفت: پس 
از واگذاری اراضی ملی وقتی می خواهیم این زمین 
ها را پس بگیریم با مقاومت و اعتراضاتی روبرو هستیم 
برای حل مسئله  ورود دستگاه قضایی  نیازمند  که 

هستیم.
احمد امیرآبادی فراهانی با اشاره به واگذاری های 
بخش های  از  وقتی  گفت:  ملی  اراضی  جدیدی 

مختلف استان بازدید می کنیم با مسئله تصرفات و 
در طول  که  مواجهیم  ملی  اراضی  از  واگذاری های 
چندین سال در تصرف چندین نسل بوده و اقدامی 
آن ها  تسلط  از  می خواهیم  که  اکنون  و  نداشته اند 
خارج کنیم با اعتراضاتی روبرو هستیم که نیازمند ورود 
دستگاه قضائی برای بازگرداندن این زمین ها هستیم.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی افزود: 
تپه های شاه جمال باید در اختیار شهرداری قرار گیرد 
تا به مراکز تفریحی و پروژه های گردشگر پذیر تبدیل 
شهرداری  و  شهر  شورای  همکاری  با  امر  این  شود 
صورت گیرد تا پروژه های مطلوبی برای مردم در قم 

اجرایی شود.
امیرآبادی به اقدامات خوب منابع طبیعی در زمینه 
آبخیزداری  افزود: در حوزه  و  آبخیزداری اشاره کرد 
اقدام خوبی در قم اجرا شده اما به نظر می رسد باعث 
قطع ارتباط چندین روستا به ویژه در بخش خلجستان 
نیز شده که این مشکل باید برطرف شود و اگر نیاز به 

اعتبار مالی دارد ما در مجلس پیگیری خواهیم کرد.
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی در بخش 
دیگری از این جلسه با اشاره اظهارات رئیس سازمان 
فلزی  معادن  وجود  بر  مبنی  کشور  شناسی  زمین 
جدید و باارزش در قم گفت: ظرفیت های خوبی در 
زمینه معادن طلا، مس و آهن شناسایی شده که بهره 
برداری از آنها برای توسعه قم ضروری اما اگر برخی 
قوانین مانعی ایجاد کرده باید با تدبیر جلوی آن گرفته 

شود.
و  جذابیت  ایجاد  ضرورت  بر  تاکید  با  امیرآبادی 
فرصت برای ورود سرمایه گذار به استان قم گفت: 
را  گذارانی  سرمایه  مشوق هایی  اعطای  با  می توان 
که به سمت استان های دیگر هدایت شده اند به قم 
بازگردانیم اما مهمترین اقدامی که باید انجام شود 
رفع قوانین دست و پاگیر است، چرا که اگر با اصرار 
بر اجرای برخی از این قوانین مانعی را جلوی سرمایه 
وی،  گفته  به  می کنند.  رها  را  قم  بگذاریم  گذاران 
کارگروه منابع طبیعی و معدن در مجلس فعال است و 
می توان از این ظرفیت برای اصلاح قوانین با همکاری 

مرکز پژوهش های مجلس استفاده کرد.
ذوالنور نماینده مردم قم تاکید کرد:

قوانین دست و پاگیر درمسیرتوسعه و سرمایه 
گذاری اصلاح شود

 نماینده قم در مجلس  نیز در این جلسه گفت:برای 
شناسایی قوانین دست و پاگیر کارجامعی با همکاری 
زیست  ومحیط  طبیعی  منابع  با  که  دستگاه هایی 
مرتبطند آغازشودو ما درمجلس اصلاح چنین قوانینی 

را با جدیت دنبال میکنیم.
حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنور اشاره 
به اینکه اگر سازمان صمت اکتشافی را از راه هوایی 
انجام می دهد نباید برای اکتشاف بر روی زمین جلوی 
آن گرفته شود گفت: این موانع از یک سو باعث هزینه 
شدن بودجه های بسیاری خواهد شد و از سوی دیگر 

برای سرمایه گذاری در استان مانع ایجاد می کند.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به اینکه این قوانین دست و پاگیر باید اصلاح شود، 
برای  استاندار  نظارت  با  می کنیم  پیشنهاد  گفت: 
شناسایی قوانین دست و پاگیر کار جامعی با همکاری 

دستگاه هایی که با منابع طبیعی و یا محیط زیست 
ارتباط دارند صورت بگیرد و ما نیز در مجلس اصلاح 

چنین قوانینی را با جدیت پیگیری خواهیم کرد.
وی افزود: برخی مواقع ما اراضی ملی و دولتی را 
برای فعالیت های صنعتی و اقتصادی واگذار می کنیم 
اما بعد از مدتی وقتی می خواهیم این اراضی و مراتع 
را برای فعالیت های توسعه ای در اختیار بگیریم، مرتع 

دار اجازه نمی دهد.
زاکانی نماینده مردم قم  خواستارشد 

ضرورت تدوین قانونی برای بازگرداندن اراضی 
ملی به مردم 

رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی نیز 
دراین جلسه  گفت: قرار است اراضی ملی پس گرفته 
شده در قالب تعاونی در اختیار جوانان برای جهش 

تولید و اشتغال زایی قرار گیرد.
علیرضا زاکانی با اشاره به ضرورت تدوین قانونی 
برای بازگرداندن اراضی ملی به مردم گفت: بر اساس 
از  استفاده  درباره چگونگی  طرحی که در مجلس 
منابع طبیعی مطرح است پیش بینی شده اراضی 
پس گرفته شده را در قالب تعاونی در اختیار جوانانی 
که صاحب ایده هستند برای رونق تولید و اشتغالزایی 

برای تولید ثروت قرار دهیم.
اسلامی  شورای  مجلس  در  قم  مردم  نماینده 
افزود: بهره گیری از اراضی ملی پس گرفته شده در 
زمینه گردشگری و رفاه عمومی از دیگر طرح های 
مطرح در مجلس است که از این زمین ها به عنوان 
گردشگاه هایی استفاده خواهد شد که می توان این 

طرح را به عنوان پایلوت در قم اجرایی کرد.
وی افزود: در ۴۱ سال گذشته بعضاً اراضی و منابعی 
واگذار کردیم و متأسفانه صیانت خوبی هم در این 
اراضی صورت نگرفته است که باید در مجلس نسبت 

به این موضوع بیشتر توجه شود.
مدیرکل منابع طبیعی استان قم:

ظرفیت بهره برداری از معادن موجود 
اصلاح شود

 مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم  نیز 
دراین جلسه گفت: اصلاح استفاده از ظرفیت های 
معدنی موجود و عدم صدور مجوز جدید معدنی مورد 

تاکید ما است.
محمد تقی سجادی با اشاره به اینکه برخی موارد 
و قوانین برای این اداره کل به معضلاتی تبدیل شده 
است گفت: پیشنهاد می شود برخی قوانین اصلاح و 
به روزرسانی شود مانند برخی مفاد قانون معادن که 

باید اصلاحاتی داشته باشد.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم افزود: 
باید برخی نهادها مانند ستاد اجرایی فرمان امام )ره(، 
شهرداری و وزارت نفت در اجرای برخی پروژه ها با 

منابع طبیعی همکاری کند.
ناپذیر  و جبران  افزون  روز  تخریب  به  اشاره  با  وی 
برخی  اجرای  اثر  بر  طبیعی  منابع  عرصه های 
پروژه های عمرانی و سرمایه گذاری های ملی بیش 
از ظرفیت عرصه سرزمینی استان قم، گفت: اصلاح 
استفاده از ظرفیت های معدنی موجود و عدم صدور 

مجوز جدید معدنی مورد تاکید ما است.
سجادی در ادامه افزود: قرار است در سال 99 که 
در  چوب  زراعت  است  تولید  جهش  سال  به  مزین 
سطح پیشنهادی ۷0 هکتار و اجرای دو طرح بهره 
از محصولات فرعی و مرتعی در روستاهای  برداری 
سنجگان و وشنوه در سطح 500 هکتار با برداشت 

باریچه اجرایی شود.
وی ادامه داد: با در نظر گرفتن ۴ منطقه بحرانی با 
۷۲3 هزار هکتار در استان در زمینه فرسایش بادی 
هکتار   ۱00 بیابان زایی  بحث  در  هکتار  هزار   ۲5
درخت کاری صورت گرفته است در حالی که ۱9/5 
درصد از مساحت استان را بیابان و تنها ۱/5 درصد آن 

پوشش جنگلی است.
و  ملات  سنگ  عملیات  زمینه  در  وی،  گفته  به 
عملیات خاکی در حوزه رودخانه شور بیش از ۷ هزار 
متر مکعب یعنی ۱0 هزار هکتار اجرایی شده است؛ 
هم چنین با اعتبار ۱۴ میلیارد ریال 3۱5 هزار نهال 

برای با بیابان زایی کاشته شده است.

مدیر کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم:

۷۹ شرکت فناوری در سامانه »نوآفرین« 
ثبت نام کرده اند

مدیر کل ارتباطات وفناوری اطلاعات استان قم با تاکید بر ضرورت ثبت نام استارتاپ 
های قمی در سامانه ایران نوآفرین گفت: تا کنون ۷9 شرکت فعال در حوزه فناوری 
اطلاعات استان در این سامانه ثبت نام کرده است که از این تعداد 50 شرکت موفق به 

دریافت کدنوآفرین شده اند. 
 سیدرضا موسوی ادامه داد: ۴3 شرکت نوپا، یک مورد سرویسG۲B، همچنین ۲ 
مورد بومواره آنلاین، ۲۱ مورد بومواره آفلاین و یک مورد صدور کارت نوآفرین اطلاعات 

خود را در این سامانه وارد کرده اند.
وی با اشاره به حمایت های وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات از کسب و کارها و 
شرکت های نوپای فاوا افزود: این سامانه نقش مهمی در تسهیل کسب و کارهای فناوری 
اطلاعات و ارتباطات را فراهم می کند که ضروری است استارتاپ های قم در این سامانه 

ثبت نام کنند.
وی مالیات، بیمه و نوع رابطه استخدامی در استارتاپ ها را از جمله چالش های فعالان 
این حوزه دانست و گفت: طرح »ایران نوآفرین« با شناسایی دقیق چالش های توسعه 
کسب وکار در حوزه فناوری ارتباطات و اطلاعات بسیاری از این چالش ها را برطرف 

می کند.
موسوی اظهار داشت: حمایت از توسعه اشتغال زایی در شرکت های نوپای حوزه فاوا، 
حمایت از ایجاد شتاب دهنده های سازمانی،  حمایت از ایجاد سرمایه گذاری جسورانه 
شرکتی، حمایت از توسعه پلتفورم های کسب وکار مبتنی بر فناوری اطلاعات، حمایت 
از عرضه کنندگان محصول در پلتفورم های کسب وکار مبتنی بر فناوری اطلاعات و 
حمایت از به کارگیری نیروی انسانی در اصناف حوزه فاوا راهبردهای حمایت از کسب و 

کارهای فناوری ارتباطات و اطلاعات در کشور است.
مدیرکل ارتباطات وفناوری اطلاعات استان قم با بیان اینکه حدود یک سال از تصویب 
و اجرایی شدن این طرح در کشور می گذرد، ادامه داد: معافیت از مالیات، جذب کارورز 
به مدت ۲ سال، استفاده از تسهیلات وام وجوه  اداره شده و همچنین نیاز نداشتن به 
بیمه هم موسس از جمله ویژگی ها و امتیازهایی است که به شرکت های تحت پوشش 

این طرح تعلق می گیرد.
وی در ادامه با اشاره به  طرح بوم واره  گفت :طرح بوم واره بصورت عمومی خصوصی 
است که در آن خدمات توسط شرکت های بخش خصوصی و برای بخش نوپا و نوآورانه 
ارائه می شود که هدف از این طرح حمایت از استارتاپ هایی است که در ایام شیوع 

کرونا خسارت دیده و بخش زیادی از مشتریان خود را از دست داده اند.
وی در ادامه تصریح کرد: در این طرح تلاش شده علاوه بر اینکه از نظر مالی بخشی 
از مشکلات این گونه شرکت ها واستارتاپ ها حل شود در جذب مشتری نیز به آنها کمک 
شود. مدیر کل ارتباطات وفناوری اطلاعات این استان در ادامه افزود: ثبت نام کنندگان 
در سامانه ایران نوآفرین در مراحل پس از ثبت نام می توانند از تسهیلات بوم واره وایران 

کارفا بهره مند شوند.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

ظرفیت تولید محصولات دامی در قم 
افزایش می یابد

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: سطح تولید محصولات دامی در قم با 
به کارگیری روش های نوین پرورش دام و ارتقا بهره وری در فرآیند تولید افزایش می یابد. 
عباس پورمیدانی بیان کرد: ازجمله راهبردهای سازمان جهاد کشاورزی قم در سال 
جهش تولید تقویت صنعت دامپروری استان و افزایش تولید محصولات در این بخش 

مهم اقتصادی است.
وی افزود: اصلاح ساختار دامداری ها و همچنین ایجاد صنایع تبدیلی و غذایی در 

کنار واحدهای پرورش دام ازجمله برنامه های موردنظر در این بخش است.
وی ادامه داد: استان قم همواره به عنوان یکی از قطب های مهم پرورش دام کشور 
در تامین امنیت غذایی مردم نقش آفرین بوده که این جایگاه با افزایش سطح تولید 

محصولات دامی در استان،  تقویت خواهد شد.
رییس سازمان جهاد کشاورزی قم تاکید کرد: تامین علوفه ازجمله پیش نیازهای مهم 
در افزایش سطح تولید محصولات دامی استان است که به همین منظور بر اساس طرح 

تغییر الگوی کشت راهبرد گسترش تولید گیاهان علوفه ای در قم دنبال می شود.
پورمیدانی گفت: با همکاری بهره برداران فعال در صنعت دام و طیور استان و ارتقا 
کیفیت محصولات دامی تولیدشده در قم ،  علاوه بر تامین نیاز بازار استان و کشور، روند 

صادرات این محصولات را نیز افزایش خواهیم داد.
وی بیان کرد:  هم اکنون نیز قم در تولید محصولات دامی وضعیت مناسبی دارد و 
بین المللی عرضه  و  بازارهای داخلی  در  این بخش  در  استان  تولیدات  از  بسیاری 
می شود. بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند 
به نحوی که بخش کشاورزی به تنهایی نیمی از سهم اشتغال روستائیان در بخش های 

مختلف استان را به خود اختصاص داده است.
از مجموع بیش از ۱۴هزار بهره بردار قمی در حوزه کشاورزی، یکهزار و ۱00 تن بانوان 
هستند،  میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم در سال برابر 805 هزار تن در 

زمینهٔ محصولات زراعی،  باغی،  دامی و شیلات است.
 

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم:

اولویت پلیس قم تامین امنیت هیات های 
عزاداری است

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم، تعامل هدفمند پلیس با هیات های مذهبی 
و جامعه مداحان را زمینه ساز ارتقاء امنیت اجتماعی دانست و گفت: اولویت پلیس 
استان ایجاد امنیت برای هیئت های مذهبی و عزاداران حسینی است که در سه بخش 

قبل، حین و بعد از برگزاری مراسمات اعمال خواهد شد. 
سرهنگ بهادر اسماعیلی در سومین کمیسیون عملیات تامین نظم و امنیت مراسم 
عزاداری سیدالشهدا )ع(، افزود: پلیس با تمام توان در ایام محرم به منظور تامین کامل 
نظم و امنیت و برگزاری مراسم عزادرای مطابق با دستورالعمل های ستاد ملی مقابله با 
کرونا در کنار مردم است. وی با تاکید بر اینکه تمامی مراسم های سوگواری و عزاداری 
باید با رعایت فاصله اجتماعی  و پروتکل های بهداشتی صورت گیرد اظهار داشت: 
رعایت تصمیمات ستاد ملی مبارزه با ویروس کرونا در راستای جلوگیری از شیوع این 
ویروس در طول برگزاری مراسمات مذهبی ضروری است. جانشین فرماندهی انتظامی 
استان قم، با بیان اینکه بر اینکه برقراری نظم و امنیت عمومی در اجرای مراسم هیات 
های مذهبی خواسته و مطالبه به حق مردم از مجموعه نیروی انتظامی و سایر دستگاه 
های امنیتی افزود: پلیس تمام توان خود در این رابطه بهره خواهد گرفت و از هیچ 
کوششی در راستای ارائه خدمات مطلوب تر به شهروندان دریغ نخواهد کرد. وی در 
ادامه با بیان این که ماه محرم جلوه و نمود ارزش های معنوی و فرهنگی تشیع است، 
افزود: احیاء و تداعی فلسفه قیام اباعبداله الحسین)ع( در این ایام برای اعتلای اسلام 

و حفظ ارزش های آن ضروری و مهم است .
 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم خبرداد:

افتتاح نخستین دفتر خدمات 
محیط زیستی در قم

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: نخستین دفتر خدمات محیط 
زیستی غیردولتی در استان قم به عنوان یکی از استان های پیشرو در این زمینه، در 

هفته دولت به صورت رسمی افتتاح می شود. 
سید رضا موسوی مشکینی در جلسه بررسی شرح خدمات نخستین دفتر خدمات 
محیط زیستی غیردولتی در قم گفت: بسیاری از واحدهای صنعتی با وجود تمایل به 
رعایت ضوابط و مؤلفه های زیست محیطی، از نبود دانش و آگاهی های لازم در این 
رابطه ضربه می خورند. وی با اشاره به قانون هوای پاک و لزوم بکارگیری کارشناسان 
HSE در واحدهای صنعتی بالای 50 نفر، خاطرنشان کرد: با توجه به فعالیت گسترده 
واحدهای کوچک و متوسط در استان قم، اجرای این مصوبه در واحدهای با اشتغالزایی 
بالای ۱0 نفر نیز بسیار اهمیت دارد که با توجه به محدودیت ها و مشکلات اقتصادی، 
اجرای این مصوبه با کندی همراه است. وی با اشاره به تشکیل نخستین دفتر خدمات 
محیط زیستی در قم به عنوان یکی از استان های پیشرو در این رابطه، از افتتاح رسمی 
این مجموعه در هفته دولت خبر داد و گفت: این دفاتر می توانند با شناسایی موانع، 
مشکلات و آسیب ها و نیز ارائه راهکارهای مناسب تخصصی، در تحقق اهداف و 

سیاست های زیست محیطی در جامعه مؤثر واقع شوند.

عضو فقهای شورای نگهبان:

محرم مولد نشاط اجتماعی است
 عضو فقهای شورای نگهبان رهبری گفت: آموزه های عاشورای حسینی این رویداد 
بزرگ تاریخی در هرزمانی الهام بخش تحولات جامعه بوده و برخلاف عقیده عده ای 
نسبت به مراسم سوگواری، این آیین ها مولد نشاط و حرکت های ثمربخش بوده است. 
حجت الاسلام و المسلمین علیرضا اعرافی عصر پنجشنبه در مراسم آغاز به کار 
رادیو سراسری محرم در سالن کوثر صداوسیمای مرکز قم، افزود:عاشورا به دلیل 
و  برای تقویت روحیه مقاومت  ارزشمندی  ویژگی هایی که در دل خود دارد گنج 

تاب آوری در جامعه است.
وی افزود: با بهره گیری از پیام های قیام عاشورا می توان بر بسیاری از مشکلات 

کنونی جامعه مانند جلوگیری از انتشار بیشتر ویروس کرونا پیروز شد.
عضو فقهای شورای نگهبان رهبری یادآور شد: عاشورا در طول تاریخ راهنمای 
بزرگی برای جهان اسلام، آزادیخواهان و عموم اندیشمندان و جوامع بشری بوده و 

نور پرفروغ این حادثه فقط بر دل های شیعیان نورافشانی نکرده است.
و  اخلاص  عمق  را  تاریخ  طول  در  عاشور  قیام  ماندگاری  رمز  مهم ترین  اعرافی 

حماسه های نهفته در آن دانست.
وی با اشاره به شیوع بیماری کرونا در جهان تصریح کرد: انسان در قرن ۱9 که با 
علم و دانش خود احساس  غرور پیداکرده بود به یک باره با یک بیدارباش الهی مواجه 
شد و متوجه شد که جدایی از خدا می تواند چه ضربات جبران ناپذیری را به بشر وارد 

سازد.
عضو فقهای شورای نگهبان یادآور شد: در طول تاریخ و در هر برهه ای از تاریخ که 

بشر خدا و معنویت غافل شده به شدت ضربه خورده است.
از  را  روحی  و  پزشکی  معنوی،  علمی،  اجتماعی،  مشکلات  قم،  امام جمعه 

چالش های مهم ویروس کرونا در جوامع مختلف دانست.
وی خاطرنشان کرد: تنها زمانی می توان بر این چالش ها پیروز شد که جامعه از 

عقلانی و احساس همبستگی اجتماعی برخوردار شود.
امام جمعه قم اظهار داشت: باگذشت 6 ماه از انتشار کرونا هنوز دورنما و آینده 

روشنی از زمان درمان و مهار کرونا وجود ندارد.
  

مدیردفتر مدیریت مصرف شرکت برق استان قم:

ماه های گرم درقم بدون خاموشی 
اضطراری سپری شد

 مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق استان قم گفت: سه ماه گرم 
امسال از خرداد تا اواخر مردادماه درقم با همکاری مشترکان در کاهش مصرف برق، 

بدون خاموشی اضطراری سپری شد. 
داود سلیمانیان افزود: مدیریت پیک بار باعث شد علاوه بر این که قم در منطقه سبز 

قرار بگیرد، مصرف برق در این استان افزایش چندانی نداشته باشد.
وی اضافه کرد: کاهش یک ساعت و 30 دقیقه  ساعات کاری اداره های قم در ۲ 

هفته گذشته کمک بسیار زیادی به کاهش مصرف برق در استان داشته است.
وی گفت: مشترکان صنعتی، کشاورزی، خانگی و مدیران اداره ها کمک شایانی 
برای گذر از پیک تابستان سال 99 بدون اعمال خاموشی اضطراری در استان کردند 

و قم تنها استانی است که هیچ خاموشی اضطراری و یا برنامه ریزی شده نداشت.
سلیمانیان دربخش دیگری از سخنان بیان کرد: امسال پنج هزار و 6۱0 تفاهم نامه 
منعقد  برق  شرکت  با  اداری  و  کشاورزی  صنعتی،  مشترکان  سوی  از  همکاری 
شده است. وی افزود: این تفاهم نامه ها در راستای کاهش و مدیریت مصرف برق بوده 

که با همکاری مشترکان در بخش های مختلف صورت گرفته است.
وی اضافه کرد: مشترکان اداری و عمومی با یک هزار و ۱0۴ تفاهم نامه، کشاورزی 
با یک هزار و ۷80، سایر مصارف با 953، مولد با ۴8 و مشترکان صنعتی با انعقاد یک 

هزار و ۷۲5 تفاهم نامه نسبت به همکاری با شرکت برق اقدام کردند.
به گفته مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت برق قم، رعایت مفاد موجود در این 
تفاهم نامه از ۱0 خردادماه آغاز می شود و تا پایان مردادماه ادامه دارد و مشترکان 
ملزم بودند نسبت به کاهش مصرف برق در ساعات اوج مصرف اقدام کنند. وی 
خاطرنشان کرد: پاداش مشترکانی که همکاری کرده اند درقبوض برق آذرماه امسال 

اعمال خواهد شد.

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران  خبرداد:

تشکیل رسته خادمان سلامت در مسجد 
مقدس جمکران

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران گفت: دست اندرکاران برگزاری مراسم 
عزاداری محرم در این مکان مقدس برای رعایت کامل پروتکل های بهداشتی رسته 

جدید در حوزه خدمت گذاری تحت عنوان »خادمان سلامت« را ایجاد کردند. 
حجت الاسلام یاسین حسین آبادی با اشاره به اینکه مقید هستیم که مجالس 
عزاداری در وضعیت کنونی باید با رعایت دستورالعمل ها و پروتکل های بهداشتی 
عزاداری  مراسم  برگزاری  اندرکاران  دست  راستا  این  در  کرد:  اظهار  شود،  برگزار 
محرم در مسجد مقدس جمکران رسته جدید در حوزه خدمت گذاری تحت عنوان 

»خادمان سلامت« را ایجاد کردند.
وی با اشاره به اینکه این خادمان وظیفه دارند در سه حوزه تذکراتی را به زائرین و 
مسئولین برگزاری مراسم ارائه دهند، بیان کرد: ارائه ماسک و تب سنجی در درب 
های ورودی مسجد مقدس جمکران و حضور وپژه در صحن های مسجد و ارائه 
تذکرات به زائرین در زمینه زدن ماسک، حفظ فاصله فیزیکی حداقل یک و نیم متر 
و تذکر به افرادی که بیماری در آنها دیده می شود و یا کهولت سن و زمینه ابتلا به 
ویروس کرونا دارند از وظایف خادمان سلامت است.    معاون فرهنگی مسجد مقدس 
جمکران گفت: ۱5 خادم زن و ۱5 خادم مرد در رسته خادمان سلامت در هر شیفت 
کاری که از ساعت ۲0 تا ۲۴ تعریف شده ارائه خدمت می کنند.  حسین آبادی با 
اشاره به اینکه در طول دهه محرم بالغ بر 360 خادم در زمینه سلامت ارائه خدمت 
می کنند، خاطرنشان کرد: سعی می کنیم با رعایت تمام دستورالعمل های ابلاغی 
از سوی ستاد ملی مقابله با کرونا به بهترین باشکوه ترین نحو عزاداری سید و سالار 

شهیدان حضرت امام حسین)ع( را در مسجد مقدس جمکران برگزار کنیم.
 

رییس سازمان صنعت،معدن و تجارت استان قم:

واحدهای تکمیل کننده زنجیره تولید 
گسترش می یابد

 رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم گفت: ایجاد و توسعه سطح فعالیت 
واحدهای صنعتی تکمیل کننده زنجیره تولید از جمله مهمترین اولویت های بخش 

صنعت استان است. 
محمود سیجانی بیان کرد:  استقرار هرچه بیشتر واحدهای صنعتی موثر در تکمیل 
زنجیره تولید محصولات مورد نیاز کشور موجب تقویت جایگاه صنعت استان و 

افزایش توان آن برای کاهش آثار تحریم  های ظالمانه می شود.
نهایی  قیمت  و  تولید  هزینه  کاهش  موجب  راهبرد  این  همچنین  افزود:  وی 
محصولات می شود و قدرت رقابت پذیری آن برای عرضه در بازارهای داخلی و بین 
المللی را افزایش می دهد. وی ادامه داد: صنعتگران قمی در بخش های مختلف 
تولیدی دارای سابقه و مهارت قابل توجهی هستند و استفاده از این ظرفیت انسانی 
عاملی موثر در موفقیت اجرای طرح های تکمیل کننده زنجیره تولید در استان است.
سیجانی گفت: شهرک های صنعتی استان نیز با داشتن امکانات زیرساختی 
مناسبی، دسترسی آسان به مهمترین راه ها و بازارهای بزرگ مصرف کشور،  آماده 
استقبال از سرمایه گذاران علاقه مند به فعالیت در بخش تکمیل زنجیره تولید 
محصولات مورد نیاز مردم است. وی بیان کرد: برای استقرار هرچه بیشتر واحدهای 
تکمیل کننده زنجیره تولید در قم و حمایت از فعالان این عرصه برنامه ریزی های لازم 
انجام شده است و امیدواریم صنعت قم به زودی در این زمینه به جایگاه مطلوب و 

مورد نظر دست یابد.
وی ادامه داد:  توجه صورت گرفته به ایجاد زیرساخت های لازم برای تکمیل زنجیره 
تولید فعالیت های صنعتی درقم، موجب شده است تا صنعت این استان با تلاش 

برای خودکفایی در تامین مواد اولیه، در مسیر جهش تولید حرکت کند.

اجتماعی

استانداردرجلسه شورای برنامه ریزی و توسعه قم :

طرح های آبخیزداری باید با جدیت دنبال شوند 

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در موضوع مراسم های ماه محرم خط 
قرمز حوزه بهداشت و درمان استان برگزاری عزاداری ها در فضای بسته و مسقف 

است. 
محمد رضا قدیر روز چهارشنبه در جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی 
عملیات پاسخ به بحران در تالار کرامت استانداری قم اظهار داشت: چون ویروس 
کرونا مدام در حال چرخش است، در صورت برگزاری مراسم های عزاداری در 

مکان های بسته با فاجعه مواجه خواهیم شد.
وی همچنین با یادآوری ممنوعیت حرکت دسته های عزاداری در خیابان ها، 
کنترل این موضوع از سوی شورای تامین استان را مورد تاکید قرار داد و گفت: 
طبق مصوبه ستاد ملی برپایی ایستگاه های صلواتی و همچنین پخش نذورات 
بویژه مواد غذایی بیرون بر و خشک که باعث ایجاد صف و تجمع می شود، نیز 
ممنوع است. رئیس علوم پزشکی قم با اشاره به تاکیدهای علما و مراجع دینی 
مبنی بر رعایت دستورهای بهداشتی مدنظر وزارت بهداشت در عزاداری های محرم 
اظهار داشت: یکی از وظایف ما ایجاد سلامت معنوی در جامعه است و این کار 
بدون سلامت جسمی امکان پذیر نیست، به همین علت کسانی که بیماری های 
زمینه ای دارند، نباید در عزاداری ها شرکت کنند، و تا می توانیم باید تجمع ها را به 
حداقل برسانیم. رئیس علوم پزشکی قم در بخش دیگری از سخنان خود یادآور 
شد: برغم اینکه 80 درصد استان های قرمز کشور سیر نزولی دارند، ولی ما در قم 
همچنان نتوانستیم به سیر نزولی برسیم. وی با بیان اینکه هنوز در استان تعداد 
افراد بستری شده بواسطه بیماری کرونا از افراد بهبود یافته و ترخیص شده بیشتر 
است، گفت:  در حال حاضر 360 بیمار مبتلا به کرونا در مراکز درمانی قم بستری 
هستند و روزانه بین ۲ تا ۴ تَن نیز بر اثر این بیماری جان خود را از دست می دهند.
وی همچنین با اشاره به اینکه نانوایی ها در میان صنوف مختلف استان کمترین 
نرخ رعایت دستورالعمل های بهداشتی را دارند، گفت: حوزه بهداشت و درمان 
نانوایی ها را به دقت پایش می کند، ولی انتظار داریم فرمانداری نیز واحدهای 

عرضه نان را کنترل کند.
رئیس مرکز بهداشت استان قم:

ضرورت بهره گیری از یک مدل نظارتی برای عزاداری درمحلات
برای  نیزگفت: هرچند هئیت های مذهبی   رئیس مرکز بهداشت استان قم 

برگزاری یک مراسم معنوی در کنار شیوه نامه های بهداشتی توجیه شدند ولی یک 
مدل نظارتی در محلات نیاز است.

سیامک محبی بیان کرد: پیشنهاد شده فرمانداری حوزه نظارت برای مراسم 
عزاداری باشد و بسیج محلات هم برای اجرای نظارت آمادگی دارد و همچنین 

آموزش هایی هم برای همیاران سلامت در نظر گرفته شده است.
به گفته این مسئول، از معاونت فناوری اطلاعات درخواست داریم پیامک های 
انبوهی را برای مردم برای بالا بردن سطح آگاهی و اطلاع رسانی در ارتباط با رعایت 

پروتکل های بهداشتی در وضعیت موجود ارسال کند.
رئیس مرکز بهداشت استان قم بیان کرد: رایزنی با سازمان صنعت و معدن و 
تجارت و همچنین گروهای مردمی برای نذر ماسک و ایجاد شبکه گروه های 
جهادی و ورود خیرین به سمت توزیع اقلام معیشتی و بسته های بهداشتی به غیر 

از نذوراتی که در محرم مرسوم است صورت گرفته است.
محبی افزود: ورزش و جوانان و آموزش و پرورش هم همکاری خوبی داشتند 
برای در اختیار قرار گرفتند فضای سرباز برای هیئت های مذهبی اما اختیار قرار 
گرفتن مدارس برای این امر یک بار حقوقی و قانونی دارد و نیاز به روند پیچیده ای 

دارد.
به گفته وی، در مناطق سربسته مراسم برگزار نخواهد شد و از فضاهای مدارس، 
ورزشی و شهرداری استفاده می شود زمان مراسم هم کوتاه باشد لذا توجیه این 

مصوبات برای هیئت ها سخت است.
گفتنی است؛ ۱00 نفر دانشجوی پزشکی هم آماده همکاری و نظارت بر اعمال 

موازین بهداشتی در هیئت های مذهبی هستند.
 ۱8۵ مورد بازرسی از مطب های قم انجام شد

پرهام معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این جلسه گفت: به دنبال 
و  بر مراکز درمانی  از سوی وزارت بهداشت طرح نظارت  ابلاغی  دستورالعمل 
بیمارستانی شامل مطب های جراحی محدود، درمانگاه ها و مراکز ترک اعتیاد 
افزایش پیدا کرد و بر این اساس از ۲0 مردادماه تاکنون ۱85 بازرسی انجام، و طبق 
بررسی ها رعایت پروتکل ها در خصوص مسائلی نظیر دفع پسماندهای عمومی، 
هوای  تهویه  سیستم  کارگیری  به  اجتماعی،  گذاری  فاصله  ماسک،  پوشیدن 

مناسب و همچنین استفاده از کارت خوان حدود 8۲ درصد بوده است.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم هشدار داد:
برگزاری عزاداری درمکان های مسقف فاجعه بار است
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طرح دولت برای عرضه اوراق سلف نفتی در بورس به عنوان راهکاری جهت 
گشایش اقتصادی در حالی مورد انتقاد شدید مخالفان دولت قرار گرفته که 
بهره گیری از ابزارهایی نظیر اوراق قرضه دولتی و استفاده از درآمدهای آینده 
برای تامین منابع مورد نیاز توسعه، امری پذیرفته شده در اقتصادهای پیشرفته 

و شیوه ای معمول در اقتصاد خودمان است.
عرضه اوراق سلف نفتی به عنوان مهمترین مولفه طرح »گشایش اقتصادی« 
دولت، در مسیر اجرایی شدن با چالش های متعددی مواجه است. این طرح 
با انتقاداتی رو به رو شده که از نگاه ناظران رنگ و بویی سیاسی به خود گرفته 

است.
نمایندگان مجلس در هفته جاری با برگزاری جلسه ای غیرعلنی به بررسی 
و البته انتقاد از سازوکار پیش فروش نفت از طریق انتشار اوراق پرداختند. 
نمایندگان مجلس بیشترین محور انتقادهای خود را به »نبود بازار ثانویه« 
متمرکز کردند. این در حالی است که از نگاه ناظران اتفاقا تشکیل چنین 

بازاری در جزئیات طرح پیش فروش نفت پیش بینی شده است.
مخالفان، با برجسته سازی عباراتی چون »آینده فروشی« در فضای سیاسی 
و رسانه ای کشور، دولت را به  تلاش برای عبور از وضعیت کنونی به قیمت 
»تحویل زمین سوخته« به دولت بعدی و »خرج کردن از جیب دولت بعدی« 

برای منافع خود متهم می کنند.

مشکلات اقتصادی کشور بر کسی پوشیده نیست. تحریم های ظالمانه 
آمریکا، محدودیت فروش نفت و تحدید مبادلات مالی و بانکی بین المللی به 
اندازه کافی کشور را در تنگنا قرار داده بود که بحران کرونا هم مزید بر علت 
شد و بخش های مهمی از درآمدهای کالاهای انرژی و مالیاتی دولت را تحت 
تاثیر قرار داد. به این ترتیب دولت با کسری بودجه قابل توجهی مواجه است.

دستگاه اجرایی تاکنون راهکارهای مختلفی چون ارائه سهام شرکت های 
دولتی در بورس و کاهش هزینه های دولتی را برای جبران منابع خود به کار 
گرفته است. با این حال، دستگاه اجرایی برای تامین هزینه های جاری و 

پیشبرد برنامه های عمرانی، نیازمند منابع بیشتری است.
این مسیر، راهکارهای زیادی پیش روی دستگاه اجرایی قرار ندارد.  در 
استقراض از بانک مرکزی، استقراض از مردم و استقراض خارجی را می توان 

مهمترین راهکارها دانست.
در شرایط تحریمی، استقراض خارجی ممکن نیست. در میان دو راهکار 
استقراض از مردم و استقراض از بانک مرکزی، منطق اقتصادی و سیاسی، 
دومی را نمی پذیرد. از نگاه ناظران، تامین منابع به روش صوری یا همان 
استقراض از بانک مرکزی، ضمن زیر سوال بردن استقلال بانک مرکزی، با 
افزایش نقدینگی در جامعه، آثار تورمی بسیاری بر جای می گذارد که در بلند 
مدت اقشار پایین جامعه را با فشارهای اقتصادی و معیشتی مضاعف مواجه 

می کند.
در برابر، استقراض از مردم، با جمع آوری نقدینگی از سطح جامعه، ضمن 
تامین منابع مالی برای دولت، آثار ضد تورمی برجای می گذارد. بر این مبنا 
دولت می تواند از طریق انتشار اوراق ریالی یا ارزی همان گونه که در همه جای 
دنیا مرسوم است، از سویی منابع مورد نیاز خود را تامین کند و از سوی دیگر 
سود معقولی را نصیب کسانی کند که با سرمایه گذاری خود، به کشور برای 

عبور از تنگنای اقتصادی کمک کردند.
بر خلاف ادعای مخالفان، این طرح یکطرفه و صرفا در راستای منافع دولت 
نیست، بلکه طرحی است برد- برد که منافع سرمایه گذاران را هم تامین 
می کند. بر مبنای این طرح، خرید اوراق نفتی بدون ضرر است به این معنا که 
در صورت پایین آمدن قیمت نفت یا دلار، خریداران ضرری متقبل نمی شوند. 
از نگاه کارشناسان، دولت در نظر دارد نرخ سود اوراق سلف نفتی را معادل نرخ 
سود سپرده های بلندمدت بانکی قرار دهد تا نه تنها خریداران از ضرر ناشی 
از کاهش احتمالی قیمت متضرر نشوند، بلکه از نرخ سود بانکی نیز بهره مند 

شوند.
امروز دولت در نتیجه تحریم ها و شیوع کرونا به صورت جدی با کمبود منابع 
مواجه است.  به گفته »مرتضی افقه« کارشناس مسائل اقتصادی بدهکار 
چنین  به  ربطی  بدهکاری  این  و  است  اجتناب ناپذیر  بعدی  دولت  شدن 
طرح هایی ندارد، چرا که دیگر از درآمدهای نفتی خبری نیست و از سوی 
دیگر دولت یک سری هزینه های جاری دارد که به ناچار باید پرداخت کند 
و تنها راه استقراض است. چه بهتر که دولت برای استقراض، به جای بانک 
مرکزی به خود مردم رجوع کند. دولت با نگاه به آینده نفت خود را پیش فروش 
می کند و کسانی که باور دارند در دو سال آتی هم امکان فروش نفت وجود 
دارد و هم قیمت ریالی آن نسبت به قیمت نقدی امروز مناسب است، اقدام به 
خرید اوراق پیش فروش می کنند. بدیهی است دولت برای تامین هزینه های 
جاری و عمرانی خود نیازمند اتخاذ راهکاری است که خواه ناخواه به دولت 
بعدی ارتباط می یابد. مخالفان نباید چنین جلوه دهند که استفاده از منابع 
دولت بعدی، بدعتی نوپا در دولت روحانی است. در واقع بهره گیری از منابع 
دولت بعدی برای عبور از تنگناهای کنونی به ویژه از طریق انتشار اوراق، امری 

متداول در اقتصادهای توسعه یافته است.
در کشور خودمان هم استفاده از منابع دولت بعدی امر غریبی نیست. 
بازپرداخت استقراض خارجی در دولت اصلاحات، به دولت بعدی آن سپرده 
شد. بنا بر اعلام برخی منابع دولت احمدی نژاد هم بیش از 300 هزار میلیارد 
تومان برای دولت روحانی بدهی بر جای گذاشت و ادای تعهدات سنگینی 

چون ساخت و تحویل مسکن مهر هم به دولت یازدهم محول شد.
حال که با کمبود منابع مواجه هستیم و دورنمای فروش نفت در سال های 
آتی روشن تر از امسال به نظر می رسد و احتمالا جولان کرونا نیز فروکش 
خواهد کرد، تصمیم دولت در انتشار و فروش اوراق سلف نفتی را باید اقدامی 
در راستای عبور ازچالش های کنونی با کمترین ریسک تورم زایی تعبیر کرد 
نه »آینده فروشی« که تعبیری با باری سیاسی است و در منطق و ادبیات 

اقتصادی معنا و جایگاهی ندارد.

عرضه اوراق سلف نفتی آینده فروشی نیست

معاون وزیر اقتصاد: استمداد از آینده؛ انتخابی عقلایی برای گشایش اقتصادی

طرح های خوبی با پشتوانه سهام مردم 
اجرا می شود

 معاون توسعه مدیریت و منابع وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: با مشارکت و پشتوانه 
سهام مردم در شرکت های سرمایه گذاری در آینده نزدیک پروژه ها و طرح های خوبی در 

استان ها ایجاد خواهد شد.
علی عسکری روز چهارشنبه در نشست آزادسازی سهام عدالت شرکت سرمایه گذاری 
در  سهام  بهترین  از  عدالت  سهام  افزود:  آن  بورسی  نماد  و  جنوبی  خراسان  استان 
شرکت های معتبر و تراز اول کشور است و توصیه ما نیز فروش سهام عدالت نیست چراکه 

افراد در آینده می توانند با سهام خود سرمایه گذاری خوبی داشته باشند.
وی تصریح کرد: ما مانع فروش سهام مردم نمی شویم اما توصیه می کنیم در قالب 

شرکت ها سرمایه گذاری داشته باشند.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه مقدمات لازم برای ثبت شرکت های 
سرمایه گذاری در استان ها فراهم شده است گفت: در هر یک از استان ها یک شرکت 

سرمایه گذاری ثبت می شود که سهامداران در بدنه شرکت سهیم خواهند بود.
وی بیان کرد: به طور متوسط ارزش سهام برای هر فرد ۱8 تا ۱9 میلیون تومان است که 

سرمایه خوبی محسوب می شود و در آینده سهامداران از منافع آن بهره مند خواهند شد.
عسکری اظهار داشت: تاکنون چهار استان کشور نسبت به ثبت شرکت سرمایه گذاری 
اقدام کرده اند که تا پایان هفته به ۱0 استان افزایش خواهد یافت و در یک ماه آینده همه 

شرکت ها ثبت خواهند شد.
۲۰ میلیون نفر روش مستقیم سهام عدالت را انتخاب کردند

وی گفت: از مجموع بیش از ۴9 میلیون نفر سهامدار سهام عدالت در کشور، ۲0 
میلیون نفر روش مستقیم مدیریت سهام عدالت را انتخاب کرده اند.

معاون توسعه مدیریت و منابع وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: در راستای فرمایشات 
مقام معظم رهبری درخصوص آزادسازی سهام عدالت و آزادی عمل مردم در مدیریت 

سهام عدالت، در ۲ ماه اخیر در وزارت اقتصاد و دارایی جلسات متعددی برگزار شد.
وی بیان کرد: برای این مهم ۲ روش مستقیم و غیرمستقیم در نظر گرفته شد که ۲9 

میلیون نفر روش غیرمستقیم مدیریت سهام عدالت را انتخاب کرده اند.
عسکری گفت: مقام معظم رهبری به دولت و وزارت اقتصاد دستور دادند هرچه سریعتر 
سازماندهی کار انجام و بسترهای قانونی و تصمیم گیری لازم فراهم شود تا مردم بتوانند 

آزادی عمل بیشتری داشته باشند.
وی افزود: برخی از افرادی که روش مستقیم را انتخاب کردند، نسبت به فروش سهام 
خود اقدام کردند و برخی که روش غیرمستقیم را انتخاب کردند می توانند با شکل گیری 
شرکت های سرمایه گذاری، آزادی عمل بیشتری پیدا کنند و شرکت ها می توانند با پشتوانه 

این سهام در استان ها سرمایه گذاری خوبی را به نفع مردم انجام دهند.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره سفرش به خراسان جنوبی گفت: از آنجا که 
ترکیب سهامداران عدالت در این استان بهتر و راحت تر بود لذا تصمیم گرفتیم با سفر به 
استان، مقداری از عقب ماندگی کار را با حمایت استانداری و مسوولان استان جبران کنیم 

تا نظام مندی کار بهتر شکل بگیرد.
وی عنوان کرد: یکی از دغدغه های کنونی ما درخصوص تشکیل شرکت های سهامی 
سهام عدالت در استان ها و انتخاب هیات مدیره شرکت ها است چراکه بایستی سهامداران 

در سامانه سجام ثبت نام کنند تا قادر به انتخاب هیات مدیره باشند.
وی گفت: یکی از شروط انتخاب هیات مدیره شرکت های سرمایه گذاری، میزان بالای 

ثبت نام سهام داران در سامانه سجام است.
افراد برای شماره شبا و ثبت نام در سامانه سجام اقدام کنند

معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه داد: در مجموع 600 میلیارد تومان در تمامی 
استان ها باید به حساب سهامداران واریز می شد که به دلیل نداشتن شماره شبا این اتفاق 

نیفتاده و در سازمان خصوصی سازی بلوکه شده است.
وی تاکید کرد: باید به گونه ای برنامه ریزی و تصمیم گیری شود تا افرادی که شماره شبا 
ندارند یا در سجام ثبت نام نکرده اند هرچه سریعتر اقدام کنند. عسکری گفت: اگر این 
افراد شماره شبا نداشته یا در سامانه سجام ثبت نام نکنند در آینده امکان خرید و فروش 

سهامشان را نخواهند داشت چراکه بایستی کد بورسی داشته باشند.

یک کارشناس بورس نفت:

طرح گشایش اقتصادی تورم زاست و 
بدهی سنگین ایجاد می کند

 یک کارشناس بورس نفت گفت: طرح پیش فروش نفت تورم زاست و برای دولت بعدی 
ایجاد بدهی می کند و چون سقف فروش مشخص ندارد این بدهی قابل افزایش است.

صادق مردانی درباره طرح پیش فروش نفت که دولت از آن به عنوان گشایش اقتصادی 
یاد می کند، گفت: درباره طرح فروش اوراق سلف موازی نفتی حدود 5 تا 6 ماه کار 
کارشناسی انجام شده است که البته این روند همچنان ادامه دارد. اما طرح پیش فروش 
نفت طرحی است که اخیراً مطرح شده و نیاز به چکش کاری کارشناسی دارد و هنوز 

بررسی دقیقی پیرامون آن انجام نشده است.
وی طرح پیش فروش نفت را دارای معایب و محاسنی دانست و ادامه داد: یکی از 
محاسن این طرح آشنایی عمومی با مفاهیم قراردادهای کاغذی است، هرچند شکل 
کنونی آن در ایران با مدل اصلی بین المللی آن فاصله دارد. از سویی دیگر می تواند موجب 

جذب نقدینگی از سطح جامعه شود.
به گفته این کارشناس بورس نفت، باید محل مصرف این نقدینگی جذب شده مشخص 
شود. بهتر است این نقدینگی در صنعت نفت به ویژه در بخش پایین دستی هزینه شود 
و در صورتی که به بودجه جاری تزریق شود می تواند تشدید تورم را در پی داشته باشد. 

بنابراین باید کارکرد این نقدینگی مشخص شود.
مردانی با اشاره به اینکه در نتیجه چنین اقدامی می توانیم شاهد تعمیق مفاهیم تجارت 
نفت در اقتصاد باشیم، اظهار کرد: از معایب این طرح می توان به پاک کردن صورت مسئله 
که توسعه بازاریابی برای صادرات نفت و بخشی از مسئولیت شرکت ملی نفت ایران است 
اشاره کرد. به این ترتیب که شرکت ملی نفت ایران با چنین اقدامی پاسخگویی درباره 

چنین روش فروشی را به دولت بعدی محول می کند.
وی با تاکید بر اینکه طرح پیش فروش نفت در حقیقت برای دولت بعدی ایجاد بدهی 
می کند، تصریح کرد: اگر این قراردادها در شکل آتی و قابل خرید و فروش بود می توانست 
توجیه پذیر باشد. اما سررسید این قرارداد مشخص و غیرقابل معامله است. از سویی دیگر 
سقف فروش برای آن مشخص نشده که این اقدام می تواند میزان بدهی و دیون دولت 

بعدی را افزایش دهد.

پرونده دستمزد ۹۹ کارگران
 با ۴۶.۵ درصد رشد بسته شد

 پرونده دستمزد 99 کارگران که از اسفند سال گذشته باز بود، سرانجام پس از افزایش 
۲00 هزار تومانی حق مسکن کارگران با ۴6.5 درصد افزایش نسبت به سال 98 بسته 

شد.
چانه زنی ها برای تعیین دستمزد سال 99 از اوایل اسفندماه سال گذشته شروع شد و در 

گام نخست، در اواخر فروردین ماه به ۲۱ درصد افزایش منجر شد.
این افزایش همواره مورد اعتراض نمایندگان جامعه کارگری بود، بر این اساس وزیر تعاون 
اعلام کرد که حق مسکن به عنوان یکی از ردیف های حقوقی کارگران در جلسه شورای 

عالی کار بازنگری می شود.
هفدهم خردادماه جلسه شورای عالی کار با دستور افزایش حق مسکن کارگری که پیش 
از آن یکصد هزارتومان )۷5 درصد افزایش( تعیین شده بود و نسبت به سال قبل از آن 
)سال ۱398( ۷5 درصد رشد داشت، در دستور کار قرار گرفت. این شورا پیشنهاد افزایش 
حق مسکن تا سقف 300 هزار تومان را جهت تایید و تصویب نهایی به هیات وزیران ارائه 
کرد. روند کار به این صورت بود که پیشنهاد افزایش حق مسکن کارگران پس از پیشنهاد 
توسط شورای عالی کار به هیات وزیران باید در کمیسیون اقتصادی دولت تصویب می شد 
که پیشنهاد افزایش ۲00 هزار تومانی حق مسکن در بیستم مردادماه در این کمیسیون 
مصوب و به هیات دولت ارجاع شد و در نهایت چهارشنبه گذشته )بیست و نهم مردادماه( 

در دولت تصویب شد.
افزایش حق مسکن کارگری از این جهت مهم است که این افزایش موضوعی نیست که 
باید هر سال تصویب شود و از ابتدای انقلاب تا کنون تنها 6 بار شاهد افزایش حق مسکن 

کارگران بودیم و بیشترین افزایش در دولت تدبیر و امید بوده است.
براساس این گزارش حق مسکن در سال 9۴ برابر ۲0 هزار تومان بود که سال بعد آن ۴0 
هزار تومان تصویب شد و در سال 98 از ۴0 هزار تومان به یکصد هزار تومان افزایش یافت 

و در دستمزد 99 نیز به 300 هزار تومان رسید.
با این افزایش ۲00 هزار تومانی، مجموع دریافتی کارگران حداقل بگیر در سال جاری 

نسبت به سال گذشته ۴3.5 درصد افزایش یافته است.

بررسی وضعیت بازارها در مردادماه 99 نشان می دهد که 
تقریبا هیجان قیمتی رو به فروکش بوده و میزان سودآوری 
برخی بازارها برخلاف ابتدای امسال به کمترین حد برای 

سرمایه گذاران آن رسیده است.
یک روز دیگر که بگذرد، پرونده مرداد 99 به پایان می رسد؛ 
ماهی که آن چنان روزهای خوش برای بازار بورس نداشت و 

در مقابل بازارهای دیگر، جان تازه ای گرفتند.
 از وضعیت بازارها در مردادماه نشان می دهد که در این 
بازه زمانی یک ماه گذشته نرخ دلار 9.5 درصد، نرخ سکه 
3.۷ درصد و نرخ طلا ۱0.3 درصد افزایش یافت و این در 
حالی است که بازار سرمایه از ابتدای این ماه 8.۲۷ درصد 
کاهش را تجربه کرد. این در حالی است که از ابتدای سال 
تاکنون همچنان بازار سهام بیشترین سودآوری را نصیب 

سرمایه گذاران خود کرده است.
نرخ دلار در مردادماه ۹.۵ درصد رشد کرد

بازار ارز از ابتدای امسال تاکنون تقریبا روزهای پرنوسانی 
را طی کرده؛ تا جایی که در برخی روزها، حتی در حال 
بوده  نیز  آزاد  بازار  در  تومان  مقاوتی ۲5 هزار  از سد  گذر 
است. در این بازه زمانی 5 ماهه بررسی ها نشان می دهد 
که سرمایه گذاران بازار ارز، سودی در حدود 50.3 درصد 

کسب کردند.
روند اعداد و ارقام نرخ خرید دلار در صرافی های بانکی 
حاکی از آن است که در ابتدای امسال هر دلار آمریکا ۱۴ 
هزار و 900 تومان قیمت داشت که این عدد در روز ۲9 

مردادماه به ۲۲ هزار و ۴00 تومان تغییر کرد.
در مردادماه امسال نیز در حالی که نرخ خرید دلار در 
بانکی ۲0 هزار و  تابلوهای صرافی های  ابتدای ماه روی 
۴50 تومان دیده می شد، اما این نرخ در پایان ماه به ۲۲ 
بازه  این  در  یعنی  این  یافت.  افزایش  تومان  و ۴00  هزار 

زمانی، دلار از رشد یک هزار و 950 تومان و در حدود 9.5 
درصد برخوردار بوده است.

سرمایه گذاران بازار طلا در مرداد ۱۰.۳ درصد 
سود کردند

روند تغییرات بازار طلا، از رشد ۷۲.8 درصدی از ابتدای 
سال تاکنون حکایت دارد. نرخ هر گرم طلای ۱8عیار در 
آخرین روز کاری سال 98 حدود 606 هزار و 300 تومان بود 
که این رقم در حال حاضر به یک میلیون و ۴۷ هزار و 900 

تومان افزایش یافته است.
در ابتدای مردادماه نیز هر گرم طلای ۱8عیار در بازار 
در  عبارتی،  به  داشت.  قیمت  تومان  هزار   950 تهران 

مردادماه امسال میزان رشد قیمت طلا در حدود ۱0.3 
درصد بوده است.

خریداران بازار سکه در مردادماه 3.۷ درصد سود کردند
روند تغییرات بازار سکه، از رشد 3.۷ درصدی قیمت سکه 
امامی از ابتدای مردادماه تاکنون حکایت دارد. هر قطعه 
سکه امامی در ابتدای مردادماه ۱0 میلیون و 3۲8 هزار 
تومان قیمت داشت که در حال حاضر نرخ آن به ۱0 میلیون 

و ۷۱۱ هزار تومان افزایش یافته است.
اما نمودار قیمتی بازار سکه نشان می دهد که از ابتدای 
امسال تاکنون هر قطعه سکه امامی 8۱.5 درصدی را تجربه 
کرده است. در آخرین روز کاری اسفند 98 هر قطعه سکه 

امامی 5 میلیون و 900 هزار تومان قیمت داشت.
آن چنان   ،99 سال  قبل  ماه های  برخلاف  مردادماه 
روزهای خوشی برای بازار سهام رقم نزد و تقریبا در بیشتر 
روزهای مردادماه، مسیر شاخص کل بورس نزولی بود. این 
در حالی است که از ابتدای امسال تاکنون، شاخص کل 
بورس از رشد ۲۴۲.6 درصدی برخوردار بوده است. این 
میزان رشد، نشان از آن دارد که از ابتدای امسال تاکنون 
برای  سودآوری ای  چنین  موازی  بازارهای  از  هیچ کدام 
سرمایه گذاران نداشته است. شاخص کل بورس در ابتدای 
امسال با عدد 5۱۲ هزار و 900 شروع به کار کرد، اما در 
آخرین روز معاملاتی بورس تهران در مردادماه 99 روی عدد 

یک میلیون و ۷5۷ هزار و ۲5۷ واحد ایستاد.
اما گزارش ها نشان می دهد که بازار سرمایه در شرایطی 
در آخرین روز معاملاتی مردادماه به کار خود پایان داد که 
این نماگر از ابتدای این ماه 8.۲۷ درصد کاهش را تجربه 
کرد و راه های رفته را بازگشت. ارزش بازار بورس تهران در 
روز چهارشنبه به 65.۷۷ هزار میلیارد تومان رسید که این 
عدد حاکی از آن است که بورس تهران از ابتدای مردادماه، 
حدود ۴95 هزار میلیارد تومان از ارزش بازار خود را از دست 

داده است.
آنچه که در روند معاملات چهارشنبه گذشته به چشم 
روز  این  در  است.  معاملات  ارزش  شدید  افت  می خورد، 
ارزش معاملات خرد بورس تهران به 5۱۲0 میلیارد تومان 
اردیبهشت ماه  تاریخ 6  از  رقم کمترین عدد   این  رسید. 
صفوف  ارزش  همچنین  است.  بوده  تاکنون  سال جاری 
به ۱5.5  پایه  بازار  و  فرابورس  بورس،  مجموع  در  فروش 
هزار میلیارد تومان رسیده است. صف فروش در ۴8۱ نماد 
معاملاتی تشکیل شد؛ این تعداد ۷۴ درصد از کل سهام را 

تشکیل می دهند.

بررسی روند تغییرات بازار طلا، سکه، دلار و بورس از ابتدای سال تاکنون؛

سرمایه گذاران کدام بازارها امسال بیشتر سود کردند؟

به گفته دبیر انجمن واردکنندگان خودرو، علیرغم اینکه با ورود معاون امور فنی و گمرکی گمرک ایران به موضوع خودروهای 
دپو شده در گمرکات، موانع ترخیص این خودروها حل و کار ترخیص آن ها آغاز شده است اما به دلیل پاره ای از مشکلات دیگر 

از سوی برخی سازمان ها، ممکن است که عرضه و دسترسی خریداران به خودروها وجود نداشته باشد.
مهدی دادفر در رابطه با آخرین وضعیت ترخیص خودروهای دپویی در گمرکات کشور، اظهار کرد: تقریبا بخشی از خودروها 
که دارای مشکلات گمرکی بوده و معضلات به طرز ناصحیحی ایجاد شده بود، با کمک معاون فنی و امور گمرکی گمرک کشور 
حل شده است. در حقیقت بالغ بر ۱۲00 دستگاه خودرو معطل اقدامات گمرکی بود که با ورود معاون فنی گمرک به این 

موضوع، ترخیص این خودروها حل شده و کار ترخیص آغاز شده است.
دبیر انجمن واردکنندگان خودرو تصریح کرد: از سوی دیگر اما در حال حاضر همکاران ما )شرکت های واردکننده خودرو( 
در سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در بخش گارانتی و بارگذاری گارانتی دچار مشکل شده  و در تنگنا قرار 
گرفته اند. این در حالی است که متصدی مربوطه نیز به درستی پاسخگو نبوده، حضور ندارد و پیگیر موضوع نیست و شرایط 
همچون دور باطلی شده که با پاسخ تهی میان سازمان حمایت و دفتر تنظیم مقررات در گردش بوده و کار پیش نمی رود. البته 

ناگفته نماند که سازمان تعزیرات  هم وارد شده و با تصمیمی خلاف قانون ومقررات، شرایط را سخت تر کرده است.
وی افزود: در رابطه با شکایاتی که مشتریان از بابت عدم پرداخت مابه التفاوت نرخ ارز مصوبه دولت دارند، سازمان تعزیرات 
شرکت ها را محکوم به دریافت نکردن این مابه التفاوت نرخ ارز می کند که اقدامی عجیب است. در رابطه با این موضوع تمام 
اموال و دارایی های شرکت ها را مورد توقیف خود قرار می دهد که شامل خودروهای مانده در گمرکات، اموال و دارایی 
مدیران، حساب های بانکی، کارت های بازرگانی و ... می شود.   دبیر انجمن واردکنندگان خودرو اعلام کرد: موارد به دفتر 
وزیر دادگستری و معاون وی منعکس شده و موضوع در حال پیگیری است. چنانچه این معظل حل نشود، حدود ۱۷0 - ۱80 
دستگاه حداقل یکی از شرکت های ما در گمرک باقی مانده و نمی توان به مردم تحویل داد.  امیدوار هستیم که هرچه سریعتر 
سازمان تعزیرات حکومتی این مشکلات را حل کند، چنانچه حل نشد، خود سازمان بایستی پاسخگوی مشتریان باشد. رویه ای 

خلاف قانون اتفاق افتاده است که چهار ماه کار شرکت ها را متوقف کرده است.

رئیس کمیسیون عمران مجلس گفت: ۲5 درصد تسهیلات بانکی باید به حوزه مسکن اختصاص یابد.
محمد رضا رضایی کچویی با اشاره به طرح دو فوریتی در مجلس با هدف گذاری ساخت یک میلیون واحد مسکونی 
در سال برای اقشار متوسط و پایین جامعه در طول چهار سال افزود: هر بانکی که این تسهیلات را پرداخت نکند جریمه 

خواهد شد.
رضایی کچویی با بیان اینکه اولویت اول کمیسیون عمران بحث مسکن است گفت: بیش از ۱5 جلسه کمیسیون با 
حضور مسئولان بانک مرکزی، بانک مسکن، دستگاه های اجرایی، مرکز پژوهش های مجلس، نخبگان دانشگاهی و 
اعضای کمیسیون به مسکن اختصاص داشت. وی زمین ارزان قیمت، مصالح مناسب و تسهیلات بانکی مناسب را سه 
عامل مهم در تولید مسکن بیان کرد و افزود: در حال حاضر زمین واقعاً گران است و بانک ها ترجیح می دهند که تسهیلات 

بانکی را به حوزه های دیگر پرداخت کنند و از سوی دیگر قیمت مصالح نیز روز به روز افزایش می یابد.
رئیس کمیسیون عمران مجلس افزود: زمین هایی که در اختیار دستگاه های دولتی است، دولت را مکلف کردیم که این 

دستگاه ها زمین خود را در اختیار وزارت راه و شهرسازی برای تولید مسکن قرار دهند.
آقای رضایی کچویی افزود: حتی اگر دستگاهی استنکاف کرد، وزارت راه و شهرسازی می تواند با اداره ثبت مکاتبه کند 
واین اداره دو ماه وقت داردکه سند زمین ها را به نام دولت و وزارت راه و شهرسازی انتقال دهد که در راستای تولید مسکن 
قرار گیرد. وی افزود: همچنین زمین هایی که در حریم شهر ها بودند و در گذشته در اختیار وزارت جهاد کشاورزی بود و 
تغییر کاربری آن ها مشکل داشت، امروز این زمین ها در اختیار وزارت راه وشهرسازی است که می تواند با قیمت بسیار 

مناسب و ارزان در اختیار تولید کنندگان و انبوه سازان قرار دهد.
آقای رضایی کچویی با بیان اینکه با این اقدام بانک زمین وزارت راه و شهرسازی بسیار مناسب شده است گفت: دست 

وزارت راه باز است و می تواند این زمین ها را با قیمت بسیار مناسب در اختیار انبوه سازان برای تولید مسکن قرار دهد.
وی افزود: در بحث تسهیلات بانکی، ازکل ثبت تسهیلاتی که از سوی بانک ها پرداخت می شد فقط ۷ درصد به حوزه 

مسکن اختصاص داشت، اما در این طرح دو فوریتی ۲5 درصد تسهیلات باید به مسکن اختصاص یابد.

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو:

خودروهای گمرک ترخیص می شوند اگر برخی سازمان ها بگذارند
رئیس کمیسیون عمران مجلس  تاکید کرد :

لزوم اختصاص 2۵ درصد تسهیلات به حوزه مسکن
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لیگ نوزدهم فوتبال پنجشنبه شب به پایان رسید؛ لیگی که قهرمانش از هفته ها 
پیش مشخص شده بود و جنگ برای کسب سهمیه آسیایی و سقوط نکردن به لیگ 

دسته اول باعث حساسیت دو چندان شد. 
نوزدهمین دوره مسابقات لیگ برتر فوتبال که از 3۱ مرداد ۱398 آغاز شده بود، 
روز پنجشنبه 30 مرداد ۱399 به پایان رسید؛ لیگی که قهرمانی پرسپولیس در آن 

از هفته های پیش قطعی شده بود.
بیش از نیمی از مسابقات هفته پایانی به خاطر جدول، شرایط حساسی داشت 
چرا که کسب سهمیه آسیایی و رقابت برای سقوط نکردن به لیگ دسته اول کار 
را برای مدعیان سخت کرده بود و حتی تا لحظات پایانی مسابقات امروز این 

حساسیت و نگرانی برای تیم ها وجود داشت.
مهمترین اتفاقات هفته پایانی پیرامون استقلال، فولاد و پارس جنوبی افتاد.

استقلال موفق شد با نتیجه پرگل ۴ بر یک تیم شاهین را شکست بدهد. آبی ها 
با این برد 53 امتیازی شدند تا بعد از پرسپولیس با 6۷ امتیاز، نایب قهرمان لیگ 

شود.
پرسپولیس هم در دیدار با سایپا 3 بر صفر پیروز شد تا لیگ نوزدهم را هم با 

قهرمانی و هم با پایانی خوش به سرانجام برساند.
سپاهان که یکی از مدعیان کسب عنوان قهرمانی و حتی قهرمانی در این فصل 
بود، بعد از آنکه از رسیدن به قهرمانی بازماند، شانس خود را برای کسب سهمیه 
آسیا در هفته آخر مقابل پیکان امتحان کرد اما با نتیجه تساوی یک - یک متوقف 
شد. سپاهان با این تساوی کارش را در لیگ نوزدهم با جایگاه پنجمی به پایان 

رساند.
یکی از بازی های حساس امروز بین فولاد و تراکتور برگزار شد. شاگردان جواد 
نکونام در فولاد در شرایطی که این فصل نشانی از یک تیم مدعی نداشتند اما مقابل 
تراکتور با یک گل پیروز شده و سهمیه آسیایی خود را قطعی کردند. فولاد بعد از 

پرسپولیس و استقلال، با 5۱ امتیاز در رده سوم جدول قرار گرفت.
تراکتور هم با 50 امتیاز در رده چهارم قرار گرفت. تراکتوری ها از رسیدن به سهمیه 

آسیا در این مقطع ناکام ماندند اما این شانس را دارند که یا با قهرمانی خودشان در 
جام حذفی و یا قهرمانی استقلال و پرسپولیس در این جام، صاحب سهمیه شوند.
رقابت برای سقوط نکردن در پایین جدول هم بسیار حساس بود. پارس جنوبی 
که در رده یکی مانده به آخر جدول قرار داشت، امروز مقابل نفت مسجد سلیمان 
شکست خورد تا بعد از شاهین بوشهر، دومین تیم سقوط کننده به لیگ دسته اول 

باشد.
سایپا با وجود قبول شکست مقابل پرسپولیس، به واسطه باخت پارس در لیگ 
ماندنی شد. ماشین سازی هم که در لبه پرتگاه قرار داشت، با برد خود مقابل 

صنعت نفت خیالش را بابت ماندن در لیگ راحت کرد.
تنها دیداری که این هفته با نتیجه تساوی بدون گل تمام شد، بازی شهرخودرو 
و نساجی بود؛ دو تیمی که نه نگرانی ای بابت سقوط داشتند و نه شانسی برای 

کسب سهمیه آسیا.
نتایج هفته سی ام و پایانی لیگ نوزدهم به همراه اسامی گلزنان به این شرح 

است:
* پرسپولیس 3 - سایپا صفر

گل ها: وحید امیری )3(، اوساگونا )۴5( و علی علیپور )90( برای پرسپولیس
* شاهین شهرداری بوشهر یک - استقلال ۴

گل ها: میلاد صارمی )۲۴( برای شاهین و وریا غفوری )۴۷(، مهدی قائدی )۷۲( 
و شیخ دیاباته )65 و 8۲( برای استقلال

* پیکان یک - سپاهان یک
گل ها: محمد محبی )۴5( برای سپاهان و شهریار مغانلو )5۱ - پنالتی( برای 

پیکان
* ماشین سازی یک - صنعت نفت صفر

* گل: فردین عابدینی )38( برای ماشین
* فولاد یک - تراکتورسازی صفر

گل: عارف آقاسی )۷( برای فولاد
* ذوب آهن ۲ - گل گهر 3

گل ها: امین پورعلی )۲3(، میلاد کمندانی )۴5( و یونس شاکری )60( برای گل 
گهر و دارکو بیدوف )3+۴5 و 85( برای ذوب آهن

* نفت مسجد سلیمان یک - پارس جنوبی صفر
گل: امید سینک )88( برای نفت

* شهرخودرو صفر - نساجی مازندران صفر
در پایان لیگ نوزدهم، شیخ دیاباته مهاجم استقلال با به ثمر رساندن ۱5 گل، 
عنوان آقای گلی این رقابت ها را کسب کرد. شهریار مغانلو از پیکان ۱3 گل به ثمر 

رساند و علی علیپور و عیسی آل کثیر از پرسپولیس و صنعت نفت ۱۲ گله شدند.

اتفاقات هفته پایانی لیگ نوزدهم؛

قاسمپور:  اشکها و لبخندها به چه کسانی رسید؟

باید ریشه مفسدان در فوتبال زده شود
پیشکسوت فوتبال ایران، گفت: باید ریشه مفسدان در فوتبال زده شده و با 

تمامی افرادی که در پرونده »مارک ویلموتس« نقش داشتند، برخورد قاطع شود. 
 ابراهیم قاسمپور در گفت وگویی با اشاره به موضوع فسادزدایی در فوتبال اظهار 
داشت: همانطور که عزم راسخ در سراسر کشور برای مبارزه با فساد وجود دارد، 
امیدوارم قوه قضاییه اینبار به فوتبال هم ورود کرده و هر چه زودتر با مفسدان 

برخورد قاطع کند.
وی افزود: روح ورزش پاک است و فوتبال می تواند در شادابی جامعه و مردم 
تاثیرگذار باشد اما این مشکلات باعث، زدگی مردم از فوتبال می شود. مردم فوتبال 
را دوست دارند و با این ورزش زندگی می کنند. نباید اتفاقی رخ دهد که دلخوشی 

فوتبال از مردم گرفته شود.
پیشکسوت فوتبال ایران با اشاره به محکومیت ایران در پرونده شکایت مارک 
ویلموتس اضافه کرد: مگر روزی که با ویلموتس قرارداد می بستند آقایان نگفتند 
که از قرارداد کی روش در بستن قرارداد با مربی جدید عبرت گرفتند. پس آن عبرت 
چه شد؟ الان چه کسی جوابگوی این اتفاق است. باید به شدت با مسببان  این 

اتفاق برخورد شود.
بازیکن تیم ملی فوتبال ایران در جام جهانی ۱9۷8 آرژانتین اضافه کرد: برخورد 
قاطع بدان معنا نیست که بیایند و با چهار نفر از افرادی که نقش کوچکی در این 
پرونده داشتند برخورد کنند. باید این فساد از ریشه زده شود نه اینکه تنها شاخ و 

برگ های آن را بچینند.
قاسمپور خاطرنشان کرد: زمانی اسامی چند نفر را بابت منشور اخلاقی اعلام 
کردند و به جای اینکه آن افراد را از فعالیت های فوتبالی محروم کنند، آنها را به لیگ 
یک تبعید کردند. این اتفاق برای آن افراد بهتر هم شد چرا که آنها دیگر در دید 
نبودند و خبری از رسانه نبود و هر کار که دوست داشتند انجام دادند. نباید اینگونه 

برخورد شود بلکه باید آنها شدیدا مجازات شوند.
وی  تاکید کرد: باید با تمام کسانی که برای فوتبال مشکل ایجاد می کنند برخورد 
قاطع شود و اگر این کار صورت بگیرد، دیگر به خود اجازه نمی دهند تا اقدامی 
نامناسبی انجام دهند. آن زمان می توانیم امیدوار باشیم تا فوتبال ما روزی پاک 
شود اما تا زمانی که برخورد قاطع با مفسدان ورزشی صورت نگیرد نمی توان 

امیدوار به پاکسازی فوتبال بود.

توسط فدراسیون جهانی فوتبال انجام شد:

بخشش محرومیت فوتسالیست مطرح قم
دو سال از محرومیت بازیکن مطرح فوتسال استان قم از حضور در مسابقات ملی 

و باشگاهی توسط فدراسیون جهانی فوتبال مورد بخشش قرار گرفت.
در سال های اخیر که بازیکنان زیادی از بین استعدادها و نخبه های فوتسال قم 
در رده باشگاهی درخشیده و به تیم های ملی رسیده اند، ابوالقاسم اروجی یکی از 
بهترین های این بازیکنان است که افتخار کسب مقام در مسابقات ملی و باشگاهی 

کشور و آسیا را در کارنامه دارد.
اروجی بازیکنی است که از رده باشگاهی در تیم جوانان و امید ارم کیش قم 
فعالیت حرفه ای خود را در اواسط دهه ۱380 آغاز کرد و پس از درخشش در ترکیب 
تیم های لیگ برتری فوتسال قم، مورد توجه تیم های مطرح فوتسال ایران از جمله 

تاسیسات دریایی تهران، گیتی پسند اصفهان و مس سونگون قرار گرفت.
این بازیکن آنقدر از نظر فنی و تکنیکی در سطح بالا بازی می کند که خیلی زود 
مورد توجه کادر فنی تیم ملی کشورمان نیز قرار گرفت و ایران را در مسابقات جام 
ملت های آسیا و چندین تورنمنت داخلی و برون مرزی مطرح و معتبر همراهی کرد 

و به افتخارات زیادی در رده باشگاهی و ملی رسید.
درخشش اروجی در بالاترین سطح رقابت های باشگاهی و همچنین در ترکیب 
تیم ملی به عنوان یک بازیکن کلیدی و تاثیرگذار ادامه داشت تا اینکه پائیز سال 
گذشته خبر رسید این بازیکن ملی پوش و مطرح به جرم استفاده از مواد نیروزا 

توسط ستاد مقابله با دوپینگ و از سوی فدراسیون جهانی محروم شده است.
به واسطه مثبت شدن آزمایش دوپینگ اروجی، این بازیکن با یک محرومیت 
چهار ساله مواجه شد تا در اوج آمادگی و شرایط مطلوب فنی و جسمانی از حضور 
در میادین محروم شود، اتفاقی که اروجی را از دنیای حرفه ای دور کرد و در زندگی 
شخصی وی نیز اثرات منفی زیادی داشت تا اینکه بخشودگی بخشی از محرومیت 

وی، این بازیکن را به آینده امیدوار کرد.
و  مدارک  جمع  آوری  معطوف  را  خود  ذکر  و  فکر  تمام  ماه ها  این  در  اروجی 
مستندات لازم برای اثبات عدم آگاهی و غیر ارادی بودن استفاده از ماده نیروزای 
ممنوعه کرد تا اینکه ادعای وی توسط مسوولان ذیربط در فدارسیون جهانی 
فوتبال و کمیته جهانی مبارزه با دوپینگ مورد تایید قرار گرفت و بدین ترتیب دو 
سال از محرومیت چهار ساله وی مورد بخشش قرار گرفت تا اروجی بتواند از آبان 

ماه سال آینده با پیراهن ملی و باشگاهی در میادین حاضر شود.

پایان نیمه تمام لیگ های والیبال قم ؛

موج نوین و کریمه قهرمان شدند
هیأت والیبال استان قم با اعلام پایان نیمه تمام لیگ های تمام رده های سنی این 

رشته از قهرمانی تیم های موج نوین و کریمه در مسابقات باشگاهی قم خبر داد. 
لیگ های والیبال قم که از نیمه دوم سال ۱398 با برنامه ریزی هیأت والیبال قم 
آغاز و به دلیل شیوع ویروس کرونا نیمه تمام مانده بود، علیرغم تصمیم این هیأت 
برای پیگیری مسابقات، به واسطه تداوم شیوع این ویروس خطرناک ادامه نیافت و 

قهرمانان آن معرفی شدند.
هیأت والیبال استان قم امروز اعلام کرد با توجه به شرایط فعلی به علت بیماری 
کرونا و عدم برگزاری و ادامه مسابقات لیگ های نونهالان، نوجوانان، جوانان، امید 
و بزرگسالان باشگاه های قم، این لیگ که با عنوان جام پیامبر اعظم )ص( برگزار 

می شد، با معرفی تیم های برتر با حالت نیمه تمام به کار خود پایان داد.
بدین ترتیب در لیگ رده سنی نونهالان باشگاه های استان قم تیم موج نوین 
با کسب 3۲ امتیاز مقام نخست و عنوان قهرمانی را به خود اختصاص دارد، 
والیبالیست های نونهال تیم کریمه با کسب ۲9 امتیاز مقام دوم و رتبه نایب قهرمانی 

را کسب کردند و تیم مستعد و آینده دار فدک با ۲۴ امتیاز سوم شد.
در مسابقات لیگ رده سنی نوجوانان باشگاه های قم نیز والیبالیست های تیم 
کریمه با 3۷ امتیاز روی جایگاه نخست ایستادند، تیم والیبال موج نوین با کسب 
3۱  امتیاز مقام دوم را به خود اختصاص دادند و بازیکنان آینده دار والیبال قم در 

تیم سبحان با کسب ۲9  امتیاز مقام سوم را از آن خود کردند.
در رده بندی نهایی پیکارهای سه رده سنی جوانان، امید و بزرگسالان والیبال قم 
نیز تیم موج نوین  با ۲۱ امتیاز و به لطف گیم برده بیشتر روی سکوی قهرمانی 
جای گرفت، تیم کریمه با ۲۱ امتیاز و به دلیل گیم برده کمتر عنوان نایب قهرمانی 

را کسب کرد و تیم فدک با کسب ۱9 امتیاز سوم شد.

صیادمنش در لیست فروش فنرباغچه؛

 اللهیار راهی روسیه می شود؟
با اعلام سرمربی تیم فوتبال فنرباغچه، اللهیار صیادمنش مهاجم ایرانی این تیم 

در لیست مازاد و فروش قرار گرفت. 
در حالی که گفته می شد اللهیار صیادمنش مهاجم ایرانی تیم فوتبال فنرباغچه 
فصل آینده هم در این تیم باقی می ماند اما سرمربی فنرباغچه نام مهاجم ایرانی 

خود را در لیست مازاد قرار داده است.
سایت »ensonhaber« ترکیه این خبر را اعلام و تاکید کرد علاوه بر صیادمنش دو 

بازیکن دیگر فنرباغچه هم در لیست مازاد هستند.
این سایت نوشت: »باوجود ادامه اردوی آماده سازی فنرباغچه، ارول بولوت 
سرمربی تیم نام سه بازیکن را برای جدایی از فنر مشخص کرده است. بولوت 
به مدیریت باشگاه گفته است که اللهیار صیادمنش، مایکل فِری و زانکا را نمی 
خواهد. بولوت می خواهد تیم را برای قهرمانی ببندد و این بازیکنان نتوانسته اند 
انتظارات را برآورده کنند.« طبق ادعای سایت ensonhaber، صیادمنش با تعدادی 

از تیم های روسیه در حال مذاکره است.

رئیس هیات ورزشی هندبال قم با اشاره به حمایت مالی 
مجموعه فرهنگی ورزشی پاس از تیم لیگ برتری هندبال 
استان و تغییر نام تیم مردان هندبال قم به تیم پاس ناجا 
گفت: به طورقطع بخشی از بازیکنان این تیم را جوانان و 

ورزشکاران بومی استان تشکیل می دهند. 
ظرفیت  از  استفاده  بر  تاکید  با  محمدخانی  حسین 
بازیکنان بومی استان در این تیم ادامه داد: امکان جذب 
سربازان ورزشکار قم که در این رشته فعالیت می کنند نیز در 

این تیم وجود دارد که یک امتیاز بزرگ محسوب می شود.
وی اضافه کرد: بحث نظامی شدن هندبال و استفاده از 
این ظرفیت برای اولین بار در طول تاریخی هندبال استان 
رقم می خورد که این موضوع به نوجوانان و جوانان استان 
انگیزه بیشتری برای فعالیت در این رشته می دهد. وی،  
محدودیت های مالی را مهم ترین مانع در هندبال استان 
و  ندارد  مالی  درآمد  داد: هیات هندبال  ادامه  و  دانست 

برای تامین هزینه های خود به اداره کل ورزش و جوانان 
تکیه دارد که به دلیل شیوع کرونا، خود اداره کل نیز ازنظر 
مالی در محدودیت شدید قرار دارد. رئیس هیات ورزشی 
هندبال قم بابیان اینکه جذب حامی مالی اقدامی مهم 
برای تیم لیگ برتری هندبال استان بود، گفت: بر اساس 
مذاکرات انجام شده، بخشی از هزینه های تیم توسط پاس 
تامین می شود. محمدخانی گفت: با توجه به شیوع کرونا 
و  نیست  برتر همچنان مشخص  لیگ  برگزاری  وضعیت 
برگزاری لیگ در این شرایط در هاله ای از ابهام قرار دارد. 
وی بابیان اینکه استان قم، زیرساخت مناسب برای حضور 
در لیگ برتر هندبال دارد گفت: سالن شهید حیدریان 
قم یکی از سالن های استاندارد کشوری است که میزبان 
رقابت های تیم هندبال مردان قم در مسابقات لیگ دسته 
اول در سال گذشته بوده که مورد تایید فدراسیون نیز بوده 
است. محمدخانی افزود: در روزهای آینده فراخوان جذب 

سرباز ورزشکار در شهرهای مختلف اعلام می شود تا از 
آن ها نیز تست گرفته شود که با تایید مربی، ورزشکارانی 
که دارای کیفیت مناسب داشته باشند به این تیم جذب 

می شوند.
به ضرورت  اشاره  با  قم  هندبال  ورزشی  هیات  رئیس 
تربیت مربیان حرفه ای  برای  برگزاری دوره های آموزشی 
با کمبود مربی  بانوان  این رشته در قم گفت: در بخش 
کمتری در رشته هندبال مواجه هستیم ولی این موضوع 
در بخش مردان استان بیشتر است. فدراسیون هندبال 
در جلسه ای با حضور نمایندگان چهار تیم صعودکننده به 
مرحله نیمه نهایی مسابقات لیگ دسته اول هندبال مردان 
باشگاه های کشور تصمیم گرفت این رقابت ها را پایان یافته 
اعلام کند و بدین ترتیب هر چهار تیم حاضر در این مرحله 
بدون برگزاری مسابقه راهی لیگ برتر شوند.با لغو دیدارهای 
مرحله پایانی لیگ دسته اول هندبال به دلیل شیوع کرونا، 

مجوز صعود به مسابقات فصل آینده لیگ برتر برای تیم قم 
صادر شد.

بدین ترتیب تیم هیات هندبال استان قم که در رقابت های 
این فصل نتایج بسیار درخشانی کسب کرده و بااقتدار 
جواز حضور در مرحله نهایی را به دست آورده بود، به همراه 
و  کیمیا کاشت کردستان  بهبهان،  پرسپولیس  تیم های 
هیات مشهد، یکی از چهار تیم راه یافته به مسابقات فصل 
۱399 لیگ برتر هندبال مردان ایران لقب گرفت تا پس از 
سال ها قم در لیگ برتر صاحب نماینده شود و در روزهای 
تلخ کرونایی این خبر خوب کام ورزشی ها را شیرین کند.
آخرین بار هفت سال قبل تیم صبا نماینده استان قم در 
مسابقات لیگ دسته اول هندبال مردان ایران بود که با 
صعود به مرحله نیمه نهایی و کسب مجوز حضور در فینال، 
با نتیجه 33 بر ۲6 حریف خود تیم مس پارس فلاورجان را 

شکست داد و به لیگ برتر هندبال کشور راه یافت.

رئیس هیات ورزشی هندبال استان قم :

نماینده قم در لیگ هندبال با بازیکنان بومی به میدان می رود

لیگ نوزدهم در حالی به اتمام رسید که در بخش »ترین ها« پرسپولیس و شاهین 
بیشترین سهم را داشتند.  نوزدهمین دوره از مسابقات لیگ برتر در حالی به پایان رسید 
که تیم فوتبال پرسپولیس با 6۷ امتیاز و ۱۴ امتیاز فاصله نسبت به نزدیک ترین تعقیب 
کننده قهرمان شد و رکورد تاریخ لیگ برتر را از لحاظ اختلاف امتیاز شکست. استقلال 
با 53 امتیاز دوم شد و فولاد با 5۱ امتیاز در جایگاه سوم قرار گرفت تا این دو تیم راهی 
لیگ قهرمانان آسیا شوند. تراکتور چهارم شد و امیدوار به جام حذفی ماند اما سپاهان 
و شهرخودرو در جنگ سهمیه کم آوردند و پنجم و ششم شدند. تیم های صنعت نفت 
آبادان، نفت مسجدسلیمان و نساجی به ترتیب در رده های هفتم تا نهم قرار گرفتند. 
این سه تیم دغدغه سقوط و کسب سهمیه را نداشتند. گل گهر با 33 امتیاز دهم شد. 

ماشین سازی و ذوب آهن با 3۱ و 30 امتیاز در رده های یازدهم و دوازدهم قرار گرفتند. 
۲ تیم تهرانی و خودروساز پیکان و سایپا با ۲9 امتیاز در رده های سیزدهم و چهاردهم 
جای گرفتند و در نهایت پارس جنوبی جم با ۲۷ و شاهین بوشهر با ۲۲ امتیاز به دسته 
یک سقوط کردند تا فصل بعد از استان بوشهر نماینده ای در لیگ برتر نداشته باشیم. در 
این فصل و در ۲۴0 بازی برگزار شده)یک بازی با حکم کمیته انضباطی سه بر صفر شد( 
۴6۷ گل به ثمر رسید و میانگین ۲.0۷ گل در هر مسابقه ثبت شد. ۴۱ درصد تیم های 
میزبان برنده شدند؛ ۲3 درصد از مسابقات را تیم های میهمان بردند و الباقی با نتیجه 

مساوی به اتمام رسید.
در ادامه با ترین های لیگ نوزدهم همراه باشید:

بیشترین برد: پرسپولیس ۲۱ پیروزی
کمترین برد: شاهین و پارس جنوبی جم ۴ پیروزی

بیشترین باخت: شاهین بوشهر با ۱6 شکست
کمترین باخت: پرسپولیس، استقلال و سپاهان با 5 شکست

بیشترین تساوی: نفت مسجد سلیمان با ۱۷ تساوی

کمترین تساوی: پرسپولیس با چهار تساوی
بیشترین گل زده: استقلال با 55 گل زده

کمترین گل زده: پارس جنوبی جم با ۲0 گل زده
بیشترین گل خورده: شاهین بوشهر با 5۷ گل خورده

کمترین گل خورده: پرسپولیس با ۱۷ گل خورده
بیشترین کلین شیت: سپاهان با ۱۷ کلین شیت

آقای گل: شیخ دیاباته از استقلال با ۱5 گل
آقای پاس گل: مهدی قایدی از استقلال و میلاد جهانی از صنعت نفت با هشت پاس 

گل
پرگل ترین بازی: پیکان 6-۲ ماشین سازی

بهترین تیم میزبان: تراکتور با 35 امتیاز
بدترین تیم میزبان: شاهین با ۱۴ امتیاز

بهترین تیم میهمان: پرسپولیس با 35 امتیاز
بدترین تیم میهمان: پارس جنوبی جم با ۷ امتیاز

پرسپولیس و شاهین بیشترین سهم را داشتند
»ترین های« لیگ نوزدهم؛ حق به حق دار رسید

 مشاور سابق وزیر ورزش و جوانان گفت: قطعا وزارت ورزش در 
جریان قرارداد فدراسیون فوتبال با مارک ویلموتس بوده است؛ در 

غیر اینصورت باز هم یک جای کار لنگ می زند.
بیژن ذوالفقارنسب درباره محکومیت فدراسیون فوتبال در پرونده 
مارک ویلموتس گفت: اینکه چه افرادی در زمینه عقد قرارداد با 
این مربی نقش داشته اند باید شفاف شود. وقتی یک مجموعه دچار 
شکست در پرونده ای با این مبلغ می شود نمی توان تمام تقصیرها را 

گردن یک نفر انداخت.
رئیسه  هیات  که  ام  شنیده  من  افزود:  ایران  فوتبال  کارشناس 
فدراسیون فوتبال در جریان جزئیات این قرارداد هم بوده است اما 
توجه حقوقی لازم به آن نشده است. وقتی قرارهایی بین طرفین برای رسیدن به مصالحه بود بایستی توافق صورت می گرفت 

و نباید نسبت به آن بی توجه می بودیم.
مشاور سابق وزیر ورزش و جوانان درباره ایرادتی که از ریاست مهدی تاج در فدراسیون فوتبال گرفته می شود یادآور شد: 
قطعا نقش یک مدیر در چنین اشتباهات تاریخی کمرنگ نیست اما خیلی بعید است تنها یک نفر، مسئول این قرارداد باشد.

ذوالفقارنسب درباره صحبت های وزیر ورزش مبنی بر برخورد با متخلفان این محکومیت تصریح کرد: قطعا وزارت ورزش در 
جریان این موضوع بوده است؛ در غیر این صورت باز هم یک جای کار می لنگد! چنین قراردادهایی ۱0 سال یک بار بسته می 
شود. مگر می توان آن را مخفی نگه داشت و به گوش عالی ترین مقام تصمیم گیرنده ورزش نرساند؟ البته من نمی دانم آقای 

سلطانی فر تا چه اندازه در جریان جزئیات بوده اما معاونت های مربوطه بایستی در جریان امور قرار می گرفتند.
مربی پیشین تیم ملی فوتبال ایران درباره قانون منع استفاده از خارجی ها توسط سازمان لیگ یادآور شد: این یک توفیق 
اجباری است که فوتبال ایران باید از آن نهایت بهره را ببرد. فکر می کنم با توجه به افتضاحی که در تسویه مالی با خارجی ها 
در گذشته داشتیم یکی از تصمیمات درست سازمان لیگ در ۱0 سال اخیر گرفته شد. نخبه های جوان فوتبالی می توانند 
فرصت بروز استعدادهای خود را پیدا کنند و برای رسیدن به پیراهن های ملی بجنگند. مربیان داخلی نیز که مدعی هستند 

حالا راحت تر می توانند به پیشرفت خود فکر کنند.
وی درباره شروع دوباره رقابت های لیگ قهرمانان آسیا تاکید کرد: فصل جاری فوتبال به دلیل شیوع بیماری کرونا بسیار 
خاص است اما فکر می کنم اگر تا شروع بازی ها به خودباوری لازم در مجموعه تیم های نماینده فوتبال باشگاهی ایران برسیم 

صعود به مراحل حذفی نیز محتمل می شود.

 معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان 
ویلموتس«  »مارک  پرونده  در  ایران  حق  از  باید  اینکه  بیان  با 
دفاع شود، گفت: وزارتخانه در انتخاب سرمربیان تیم های ملی 

رشته های مختلف دخالتی ندارد و پیشنهادی نمی دهد. 
مراسم  در  پنجشنبه  روز  علی نژاد«  »مهدی  ایرنا،  گزارش  به 
اتومبیلرانی  داشت:  اظهار  آزادی  اتومبیلرانی  پیست  توسعه 
و موتورسواری جایگاه بین المللی بسیار بالایی دارند و وزارت 
ورزش و جوانان و همچنین کمیته ملی المپیک از فدراسیون 
در  می تواند  اتومبیلرانی  فدراسیون  کرد.  خواهند  حمایت 
فعالیت های اجتماعی موثر باشد و جلوی بسیاری از حوادث و 

مرگ های جاده ای را بگیرد و همچنین فدراسیون می تواند نقش موثری در نشاط اجتماعی و توسعه ورزش قهرمانی داشته 
باشد.

وی در مورد قرارداد و پرونده مارک ویلموتس گفت: اتفاق تلخی رخ داد و ما رای اولیه فدراسیون جهانی فوتبال را دریافت 
کرده ایم. در حال بررسی هستیم تا اگر قصور و تقصیری از جانب کسی اتفاق افتاده باشد به آن رسیدگی کنیم. ولی نیاز به 
فضای آرام و منطقی داریم.اکنون در میانه راه هستیم. فدراسیون فوتبال جلسات مقدماتی با حقوقدان ها برگزار کرده و 
روز شنبه نیز جلسه ای با حضور نمایندگان مجلس، وزارت اطلاعات، اطلاعات سپاه، مسئولان قضائی و سازمان بازرسی 
کل کشور به دعوت فدراسیون فوتبال انجام خواهد شد. ما باید از حقی که از ایران تضییع شده دفاع کنیم. توقع داریم که 

فدراسیون فوتبال هم از منافع ایران با تقویت تیم حقوقی خود دفاع کند.
معاون وزارت ورزش تصریح کرد: مشخص است که در هر فدراسیون چه کسانی قراردادها را می بندند و امضا می کنند 
و فدراسیون های ورزشی از این جهت کاملًا استقلال دارند و وزارت ورزش نیز روی جزئیات هرگز ورود نخواهد کرد. در 
اساسنامه فدراسیون فوتبال نیز مشخص است که انتخاب سرمربی بر طبق چه اصولی و طبق چه فرآیندی انجام خواهد شد.
وی در مورد اینکه آیا انتخاب ویلموتس به پیشنهاد وزیر ورزش بوده است، گفت: در یک برنامه تلویزیونی نیز اعلام کردم که 
یک ارجاع اداری در این میان صورت گرفته و ما از این نوع ارجاع ها در وزارت ورزش بسیار زیاد داریم. اگر قرار بود که پشت 
پرده در این جریان وجود داشته باشد هرگز یک ارجاع اداری ساده صورت نمی گرفت، به هرحال حداقلی از عقلانیت در 
وزارت ورزش وجود دارد و صحبت از چنین مواردی درست نیست. به هیچ وجه پیشنهادی از وزارت ورزش به فدراسیون ها در 

مورد انتخاب سرمربی صورت نمی گیرد و موردی که از آن صحبت کردم پیشنهاد یک NGO از هلند بوده است.

بیژن ذوالفقارنسب :

قطعا وزارت ورزش در جریان پرونده ویلموتس بوده است
معاون وزارت ورزش:

 وزارت ورزش دخالتی در انتخاب سرمربی تیم های ملی ندارد
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آیا او دعوت اصلاح طلبان را می پذیرد؟ 

فرش قرمز اصلاح طلبان برای ظریف 

صحبت از کاندیداتوری محمدجواد ظریف در انتخابات ۱۴00 تازگی ندارد و 
بار ها مورد توجه قرار گرفته است. از همان وقتی که موفقیت های برجامی رقم 
می خورد و در استقبال از وی شعار می دادند »وزیر اهل منطق یادآور مصدق« 

گرفته تا هم اکنون که برخی آقایان در مجلس به وی اهانت می کنند. 
وزیر خارجه روحانی به عنوان یکی از محبوب ترین چهره های این دولت 
همیشه یک کاندیدای بالقوه برای انتخابات ۱۴00 به حساب آمده و اگرچه 
خودش بار ها و بار ها تاکید کرده که اراده ای برای ورود به این عرصه ندارد؛ 
اسمش از فهرست گمانه زنی ها حذف نمی شود. طی روز ها اخیر شاهد بودیم 
که اهالی سیاست و رسانه بیش از گذشته حضور وی در انتخابات آتی را جدی 
گرفته و از آن استقبال کردند.مثلا روزنامه اصلاح طلب شرق تیتر یک خود را به 

این موضوع اختصاص داد.
ماجرا شاید از آنجایی جدی تر شد که حسام الدین آشنا مشاور رئیس جمهور 
در مصاحبه اخیر خود با مجله »اندیشه پویا« از برخی سیاسیون به عنوان 
گزینه های مناسب و بالقوه ریاست جمهوری نام برد و ظریف را نیز در لیست 

خود قرار داد. 
به گفته او دکتر ظریف هم دارای اقبال عمومی است و هم زبان عام و خاص 

را می داند و اگر بتواند با خود کنار بیاید می تواند وارد عرصه انتخابات شود.
این سخن آشنا همزمان شد با زمزمه هایی مبنی بر برگزاری جلسات اصلاح 
طلبان و ظریف. گفته می شود که بزرگان اصلاح طلب در سطحی عالی تر 
از شورای عالی به کاندیداتوری ظریف به صورت جدی فکر می کنند و این 
موضوع را نیز با وی در میان گذاشته اند. آقای وزیر هنوز جواب قطعی نداده 
و در مرحله فکر و بررسی است، اما واکنش ها به کاندیداتوری وی بسیار قابل 
تامل است.  مثلا حسین انصاری راد، فعال سیاسی اصلاح طلب گفته بود: 
حداقل  و  است  مغتنم  ریاست جمهوری  انتخابات  در  ظریف  آقای  »وجود 
می تواند نه لنگر بزرگ بلکه لنگر کوچکی برای کشتی طوفان زاده ایران باشد 
تا قدری از بحران های موجود در حوزه داخلی و البته در حوزه خارجی بیرون 
بیاییم.« علی صوفی نیز چندی قبل درباره احتمال حضور ظریف در عرصه 
ریاست جمهوری گفته بود: »هرچند دیپلمات ها از ورود به جناح بندی های 
سیاسی منع هستند، ولی گرایش های سیاسی آقای ظریف اصلاح طلبانه 
محسوب می شود. آقای ظریف با آقای روحانی کاملا فرق دارد؛ چون آقای 
روحانی پیشینه اصولگرایی دارد؛ اما این ویژگی در کارنامه آقای ظریف دیده 

نمی شود«.
این نکته را شهربانو امانی، عضو شوراری مرکزی حزب کارگزاران نیز مورد 
اشاره قرار داده بود. او در گفت وگویی با »نامه نیوز« ظریف را سیاستمداری 
دانست که اگرچه از طیف اعتدالی برآمده، اما کارنامه اصلاح طلبانه دارد. 
امانی حتی نگرانی های موجود درباره اجماع اصلاح طلبان روی یک گزینه 
از  آیا کارگزارانی ها که  براینکه  به پرسشی مبنی  پاسخ  و در  نیز رفع کرد  را 
کاندیداتوری امثال علی لاریجانی استقبال می کنند، پشت ظریف می ایستند؟ 
گفت: »ظریف از لاریجانی مقبول تر و رای آورتر است«. استقبال از کاندیداتوری 
ظریف، اما به جناح اصلاح طلب محدود نیست. شاهد آنکه عباس سلیمی 
نمین، فعال سیاسی اصولگرا اخیرا گفته بود: »در بین آقایان محسن هاشمی، 
اسحاق جهانگیری، علی لاریجانی و محمدجواد ظریف، به نظرم آقای ظریف 
بیشترین شانس را دارد که از طرف اصلاح طلبان در انتخابات ۱۴00 حمایت 
شود؛ چون حوزه کاری اش سیاست خارجی بوده و عملکرد دولت در حوزه 

داخلی، تأثیر منفی زیادی بر دیدگاه عمومی از او بر جای نگذاشت«.
ناگفته نماند که برخی اصولگرایان و حتی اصلاح طلبان نیز به دلایل متعدد 
از جمله اینکه سیاست خارجی دیگر مثل سال 9۲ در اولویت کشور و مردم 
نیست یا باید به اقتصاد و معیشت مردم توجه ویژه داشت و ... با حضور ظریف 
در انتخابات آتی مخالف هستند. رویکرد این گروه نیز در هفته گذشته بدون 
فرید مدرسی فعال رسانه ای اصلاح  به عنوان مثال  نمانده است.  واکنش 
طلب در واکنش به شکست قطعنامه آمریکا در شورای امنیت و دیپلماسی 
فعال جواد ظریف در صفحه توییتر خود نوشت: » تا  پیروزی دیپلماتیک ایران 
به ثمر می نشیند، محافلی آتش می گیرند که نکند ۱۴00 او بیاید. مطاع 
۱۴00 آنچنان برای شان ارزشمند است که ایران را فراموش می کنند و به 
پاس درایت های ترامپ، غزل می خوانند. این کوته اندیشی، عمرِ سیاسی را 

می کاهد و بر دوره حاشیه نشینی می افزاید.« 
ناگفته نماند که ظریف آخرین بار در مصاحبه اینستاگرامی خود با فرید 
مدرسی تاکید کرده بود که مایل است در همان حوزه تخصصی خود یعنی 

سیاست خارجی فعالیت کرده و وارد عرصه ریاست جمهوی نشود.
صادق زیباکلام فعال سیاسی اصلاح طلب نیز در توضیح دلیل نگرانی 
تندرو ها از کاندیداتوری ظریف گفته بود: »محمدجواد ظریف مسلط به زبان 
انگلیسی است، وجه تحصیلکرده و حالت روشنفکری بارزی دارد و پیشینه 
اجتماعی او با خیلی از اصلاح طلبان فرق می کند. تحصیلکرده آمریکاست 
و سال ها در آنجا زندگی کرد بنابراین تندرو هایی مثل جبهه پایداری نگران این 
هستند که اگر روزی ظریف نامزد انتخابات ریاست جمهوری شود براساس این 
نقاط قوت، اقشار تحصیلکرده جامعه فارغ از دیدگاه های سیاسی به ظریف 
رأی دهند. ضمن آنکه ارتباط خوب ظریف با شهید حاج قاسم سلیمانی نیز 
شاید مزید برعلت شود تا بخشی از بدنه اصولگرایی زمان انتخابات به سوی 
او متمایل شوند.« وی با اشاره به کاریزما و فن بیان ظریف هنگام چالش های 
کلامی بیان کرد: »این ها همه برآمده از وجوه تحصیلکردگی، روشنفکری 
مناظرات  بیان ظریف هنگام  آقای ظریف است. قدرت فن  تکنوکراسی  و 

انتخاباتی می تواند برای رقیب چالش ایجاد کند.«
محمدجواد ظریف هنوز سرگرم انجام وظیفه در جبهه دیپلماسی است و 
به دعوت ها برای حضور در کارزار انتخاباتی آتی لبیک نگفته است. این همه 
استقبال از کاندیداتوری وی، اما این گمانه را جدی می کند که او هم مثل اغلب 
کاندیدا ها در روز ها و حتی لحظات آخر احساس تکلیف کرده و متقاعد شود که 

حضورش در قامت رئیس جمهور به نفع کشور است.
  

تخت روانچی:

آمریکا تحقیرشدنش را 
دوباره امتحان نکند

 سفیر و نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد در واکنش به حرکت دولت 
ترامپ برای استفاده از مکانیسم ماشه، گفت: آمریکا تحقیر شدنش را دوباره 

امتحان نکند. 
روز  نوشت:  خود  توئیتری  صفحه  در  پنج شنبه  روز  تخت روانچی  مجید 
چهارشنبه  مایک پمپئو وزیر خارجه آمریکا خواستار اجرای کامل قطعنامه 
۲۲3۱ شورای امنیت سازمان ملل متحد شد. وی ادامه داد: قطعنامه ۲۲3۱ 
شورای امنیت، برجام را تایید کرد و آمریکا مشارکت خود را در آن متوقف کرد. 
این اقدام نقض هر دو )برجام و قطعنامه( است. نماینده دائم ایران در سازمان 
ملل متحد تاکید کرد: جامعه بین المللی هفته گذشته حق آمریکا در استفاده 
از مکانیسم ماشه را مردود دانستند. آمریکا نباید برای امتحان بخت خود تلاش 

کند چرا که تنها به تحقیر دوباره منجر می شود.

سیاسی

رییس جمهور گفت: برای ما اهمیت دارد که وزارت دفاع بخشی از تحقیقات 
برای فناوری های علمی تولید و ساخت پهپاد را بر عهده دارد و امیدواریم در کنار 

پیشرفت های امروز در این زمینه، قدم های بعدی را نیز برداریم 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی  روز پنجشنبه در مراسم رونمایی از 
دستاوردهای ملی وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در واکنش به گزارش 
یکی از مسئولان وزارت دفاع درباره تولیدات پهپادی در کشور اظهار کرد: با توجه 
به اهمیتی که پهپاد در تحرکات نظامی و شناسایی ها برعهده دارد، شاید این 
وسیله، مطمئن ترین و ارزانترین وسیله در این زمینه است که هم به شناسایی 

نظامی کمک می کند و هم برای بمباران می توان از آن استفاده کرد.
برای  تحقیقات  از  بخشی  دفاع  وزارت  که  دارد  اهمیت  ما  برای  افزود:  وی 
فناوری های علمی تولید و ساخت پهپاد را بر عهده دارد و امیدواریم در کنار 
پیشرفت های امروز در این زمینه، قدم های بعدی را نیز برداریم و پهپادی که هم 
رادارگریز باشد و هم کاشف را داشته باشیم. یعنی پهپادی که هم برای ما کشف 

کند و هم شناسایی و کشف نشود.
روحانی همچنین در واکنش به گزارشی درباره راه اندازی خط تولید موتور 
موتورهای  برای ساخت  که  فراوانی  از تلاش های  کرد:  تاکید  اوج،  توربوجت 
هواپیمایی صورت گرفته ممنونم و برای ما بسیار اهمیت دارد که خودمان در 
ساخت یک جنگنده به طور کامل به خودکفایی رسیدیم و همه را روی پای 

خودمان انجام می دهیم.
رییس جمهوری همچنین در آغاز سخنان خود در این مراسم با اشاره به در 
پیش رو بودن ایام سوگواری ماه محرم اظهار کرد: خوشحالم که امسال توفیق یافتم 
در ایام پایانی مرداد که روز صنعت دفاعی نیروهای مسلح است دستاوردهایی را 
ملت ایران مشاهده کنند و شاهد پیشرفت دانشمندان، شرکت های دانش بنیان و 
صنایع دفاعی ما باشند. برای ما مهم است که در طول 5- 6 سال اخیر از جایگاه 

۲3 به جایگاه ۱۴ در صنعت دفاعی جهان ارتقاء پیدا کنیم.
وی یادآور شد: ما در زمینه سلاحهای راهبردی و البته بازدارنده و پدافندی عمل 
می کنیم و همگام با دنیا پیش می رویم. اینکه چگونه دشمن را ببینیم و رصد کنیم 
برای ما مهم است که تولیدات دفاعی و پهپادی و راداری ما به همین دید کمک 
می کند. باید بتوانیم تکنولوژی هایی در رادارها بکار ببریم که بتوانیم از وجود و 
ورود این پرنده ها به آسمان کشورمان و نحوه برخورد با این پرنده ها و مقابله با آنها 

همه توان مان را بکار بگیریم و استفاده کنیم.
روحانی با اشاره به پیشرفت در قدرت مقابله و دفاع در صنایع دفاعی اظهار کرد: 
هم موشک باور و هم سامانه ۱5 خرداد که با آن پهپاد آمریکایی را در خلیج فارس 
زدیم، نشان می دهد که صنایع دفاعی ما برای قدرت کشور پیشرفت های بسیار 
خوبی را انجام می دهد و مهم است که این تجهیزات دفاعی ما دارای دقت لازم 
و قدرت تخریب لازم و مانورپذیری مورد نیاز باشد و بتوان به سادگی آن را لانچ و 

پرتاب کرد که تلاش های خوبی در آن انجام شده است.
رییس جمهور با اشاره به اینکه جایگاه موشک بالستیک در دنیا پایین تر می آید 
و موشک کروز اهمیت بیشتری می یابد، گفت: من چند سال است که به امیر 
حاتمی گفته ام که در تولید موشک تمام توان خود را روی موشک های کروز و انواع 
مختلف آن بگذاریم که هم می تواند دقیقتر هدف را بزند، هم استتار کند و هم 

بهتر عمل کند.
وی با اشاره به افزایش بُرد موشک های کروز دریایی در طول یک سال  و نیم اخیر 
ار 300 به ۱000 کیلومتر اظهار کرد: این برای ما مهم است که در فاصله زمانی 
کمتر از دو سال توانستیم بُرد یک موشک مهم دریایی خود را به بیش از سه برابر 
برسانیم. در زمینه پدافند هم برای ما مهم است که آسمان ما آسمان امنی باشد و 

راداری داشته باشیم که چیزی از دید آن رادار مخفی نماند.
روحانی تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران در زمینه دفاعی هرچه تولید، 
تحقیق، تلاش و آماده سازی می کند براساس استراتژی بازدارندگی و دفاعی 
است نه تهاجمی. ما نمی خواهیم به جایی حمله کنیم و آن را تصرف کنیم و این 
تجهیزات دفاعی خطری برای همسایگان مان و منطقه نیست و راهبرد ما راهبرد 
بازدارنده دفاعی است و برای حفظ مرزها و کشور ماست. ما از قدرت دفاعی مان 
به نفع دوستان مان استفاده خواهیم کرد و علیه دوستان مان هیچ گاه استفاده 

نخواهیم کرد.
رییس جمهور در پایان گفت: این در شرایطی بوده که ما در منطقه ای هستیم 
که در طول این سال ها علاوه بر حمله به مرزهای خودمان در طول هشت سال 
دفاع مقدس، شاهد حمله به کویت، عراق، سوریه و افغانستان هم بودیم اما 
استراتژی ما در بازدارندگی و دفاع تغییری نکرده است و در طول همه این ۴0 

سال ما هیچگاه آغازگر هیچ جنگ یا حمله نظامی نبودیم.
امیرحاتمی:

 ۹۰ درصد نیازهای نیروی های مسلح در داخل تامین می شود
 وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح نیز دراین مراسم با بیان این که در صنعت 
دفاعی بلوغ یافته ایم، گفت: بیش از ۷۷0 خانواده محصول دفاعی یعنی بالغ بر 

90 درصد نیازهای حوزه رزم نیروهای مسلح را تامین می کنیم. 
امیر سرتیپ حاتمی فت: پیشرفت های دفاعی کشور در چهار دهه گذشته با 

هیچ دوره مشابهی قابل قیاس نیست.
وی افزود: در حوزه صنعت دفاعی که مبنای خوداتکایی نظامی و یکی از 
ملزومات اصلی استقلال کشور است در سال های منتهی به انقلاب اسلامی به 
جز چند کارخانه ای که حدود 30 خانواده محصول را تولید می کردند و عملا 
از نظر عمق فنی بسیار ضعیف بودند ثانیا از حوزه های مهمی مثل هوایی، 
موشکی، پدافندی،  فضایی و دریایی بهره ای نداشتند امروز به لطف الهی و در 
نتیجه تفکر انقلابی و تلاش جهادی برنامه ریزی شده دارای صنعت دفاعی بلوغ 
یافته ای هستیم که با بیش از ۷۷0 خانواده محصول بالغ بر 90 درصد حوزه رزم 

نیروی مسلح را تامین می کند.
وی ادامه داد: در هفت سال گذشته با بهره گیری از زیرساخت ها و تجربیات 
قبل، صنعت دفاعی به پیش رفت، در این دوره به ویژه در ۲-3 سال گذشته، این 
پیشرفت ها با یک جهش و جامعیتی همراه بود به نحوی که در صنعت هوایی، 
نه تنها جنگنده کوثر بومی را رونمایی کردیم و تحویل دادیم بلکه خط تولید آن 
افتتاح شد و سه فروند تولید و تحویل شد و تا پایان سال یا اوایل سال آینده سه 

فروند دیگر هم تحویل خواهد شد. 
حاتمی گفت: جت پیشرفته آموزشی یاسین با پلتفرم جدید و بومی، طراحی و 
ساخته شد، پرواز کرد و اکنون در مرحله ساخت نمونه معیار تولید است. با تولید 

هواپیمای آموزشی یاسین، A90 و فجر3  که در مراحل تست های عملیاتی 
هستند چرخه کامل هواپیماهای آموزشی بومی اتفاق خواهد افتاد.

وزیر دفاع خاطرنشان کرد: موتور توربوجت بومی اوج که در ساخت 95 در 
بود در هواپیمای کوثر مورد  رونمایی شده  چنین مراسمی توسط جنابعالی 
استفاده قرار گرفت، همه تست های عملیاتی خود را با موفقیت پشت سر گذاشت 
و اکنون به مرحله تولید انبوه رسیده و خط تولید آن امروز با دستور جنابعالی 

راه اندازی می شود.
امیر حاتمی در جریان رونمایی آن موتور، قول ساخت موتور توربوفن داده شده 
بود که این کار باارزش، با نام موتور جهش ۷00 رونمایی می شود. در این موتور که 
یک موتور پیشرفته است، ساخت پره های تک کریستال که یکی از حساس ترین 
فناوری ها در صنعت هوایی است اکتساب شده و موجب تحولی در کشور و 

صنعت هوایی خواهد شد.
وزیر دفاع ادامه داد: این موتور، مشابه موتور پهپادهایی است  که امروز در 
کشورهای پیشرفته استفاده می شود به نحوی که در پهپاد متجاوز آمریکایی ار 
کی یو ۱۷0 که به غنیمت جمهوری اسلامی ایران درآمد، همین موتور استفاده 

شده بود.
وی یادآور شد: در حوزه موشکی که بعد اصلی قدرت بازدارندگی کشور و خار 
چشم دشمنان است علاوه بر پرداختن به کمیت و کیفیت که ۲ مولفه مهم قدرت 

رزمی نیروهای مسلح است به مولفه مهم افزایش برد.
وزیر دفاع عنوان کرد: البته در ذیل ۲ هزار کیلومتر که مورد نظر سیاست دفاعی 
به نحوی که در کروزهای  ایران است، توجه ویژه ای شده  جمهوری اسلامی 
دریایی که با موشک قدیر با برد 300 کیلومتر رسیده بودیم امروز با یک جهش 
واقعی ۲.5 برابری و با ساخت موشکی با نام مجاهد شهید ابومهدی به برد بالای 

هزار کیلومتر دست یافته ایم.
در  که  جامد  سوخت  بالستیک  موشک های  حوزه   در  افزود:  حاتمی  امیر 
عملیات های مختلف علیه تروریست های داعش بعد از اهواز و همچنین علیه 
جنایتکاران آمریکایی بعد از شهادت شهید بزرگ ایران شهید حاج قاسم سلیمانی 
کارایی خود را به خوبی نشان دادند، امروز با یک جهش صددرصدی به برد هزار 
و ۴00 کیلومتری از ذوالفقار ۷00 کیلومتری رسیدیم که هر دو رونمایی خواهد 
شد. وزیر دفاع گفت: در صنعت فضایی کشور که پیشرفت های بسیار خوبی در 
ساخت ماهواره ها بلوک انتقال مداری و ایستگاه های دریا و پرتاب ماهواره ها 
همگام با سازمان فضایی کشور در حال انجام است، بعد از تثبیت قراردادن 
توام توان  با تمام  با وزن 60 کیلوگرم در مدار ۲50 کیلومتری،  ماهواره هایی 
برای قرار دادن ماهواره های ۲50 کیلوگرم در مدار بالای ۴00 کیلومتر حرکت 
کرده ایم و در آخرین پرتاب سیمرغ ارتفاع مداری 5۴0 کیلومتر را تثبیت کردیم و 
با مجموعه کارهای تحقیقاتی مفصلی که در حال انجام هستیم انشاالله تا پایان 

سال اهداف تعیین شده را محقق می کنیم.
امیر حاتمی خاطرنشان کرد: البته ریل گذاری برای ارسال ماهواره های با وزن 

بالاتر و مدارات بالاتر تا مدار 36 هزار کیلومتر انجام شده است.
وزیر دفاع یادآور شد: در پدافند هوایی که با تهدیداتی از ریز پرنده های مهاجم 
تا هواپیماهای رادار گریز و انواع موشک های بالستیک و کروز متصور است و 
دشمنان با سرمایه گذاری سنگین در حال وارد کردن انبوهی از این نوع سلاح ها 
به منطقه هستند هر چند یکی از اهداف مهم آنها چاپیدن سرمایه های ملت های 
منطقه و دوشیدن کشورهاست اما اصل این تهدید جدی گرفته شده است و امروز 
با داشتن باور 3۷3 و سامانه ۱5 خرداد که هر دو در سال گذشته رونمایی شدند 
و سامانه های متعددی مانند سوم خرداد و سامانه شهید صیاد، دزفول، نواب و 

مجید، کارهای محکمی برای حفظ و حراست آسمان کشور انجام شده است.
امیر حاتمی تصریح کرد: در حوزه رزم زمینی رادارها، جنگ الکترونیک، مقابله 
با تهدیدات سایبری، بیولوژیک، زیستی، تهدیدات شیمیایی که بارها در دفاع 
مقدس علیه ما و ملت مان استفاده کردند و نیز تهدیدات هسته ای که دشمنان 
دروغ گ و  فریبکار هر روز بر توان خودشان می افزایند و با دهن کجی به دنیا، وقعی 
به مخاطرات ناشی از این نوع فعالیت ها علیه بشریت نمی گذارند و بیهوده سایر 
کشورها و به ویژه کشور ما را مورد اتهام قرار می دهند، تمهیدات لازم برای پدافند 

در مقابله آنها اتخاذ شده و در حال اجراست.
از  استفاده  با  اصلی  ماموریت های  به  پرداختن  بر  علاوه  گفت:  دفاع  وزیر 
ظرفیت های فناورانه، زیرساختی و انسانی صنایع دفاع، به حل مشکلات کشور 
اهتمام شده به طوری که در مقابله با بیماری کووید ۱9، صنایع دفاعی در اولین 
لحظات اطلاع از سرایت بیماری به کشور با بسیج تمامی امکانات خودشان و 
ایفای نقش پیشرو  در دادن امید به مردم و تامین نیازهای بهداشتی و درمانی به 

همراه همه اعضای کشور و نیروهای مسلح گام های بلندی برداشتند
 l95 امیر حاتمی بیان داشت: علاوه بر فعال کردن خطوط تولیدی ماسک های
، سه لایه ، مواد ضدعفونی کننده، ساخت آزمایشگاه سطح 3 برای انیستوپاستورو 
رازی در تولید ونتیلاتور، تب سنج ، لباس های مخصوص، تجهیزات آمبولانس ها و 

سایر ملزومات اهتمام کردند.
وزیر دفاع تصریح کرد: همین طور در دوره تحریم دشمنان انواع کمک های 
فناورانه و صنعتی به بخش های مختلف، نفت، انرژی، حمل و نقل و خودروسازی 

تقدیم شده است.

روحانی در آیین بهره برداری از طرح های وزارت دفاع؛

توان دفاعی ما تهدیدی برای همسایگان نیست
تمرکزمان بر تولید موشک های کروز باشد

سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  پیشین  عضو   
شرایط  در  آمریکایی ها  رفتار  رصد  مجلس  خارجی 
فعلی را ضروری دانست و گفت: برای مقابله با تلاش 
های ترامپ در استفاده از مکانیسم ماشه، نباید ارتباط 
دستگاه دیپلماسی کشور با طرف های اروپایی قطع 

شود. 
ایرنا  گوبا  و  گفت  در  آبادی  جهان  رحیمی  جلیل 
فعال  برای  ترامپ  دونالد  که  رسانه ای  جنگ  درباره 
کردن مکانیسم ماشه آغاز کرده، افزود: برجام سندی 
هوشمندانه و دقیق است که با تلاش دستگاه دیپلماسی 
کشور به نتیجه رسید. در این سند قید شده هر کدام از 
اعضا اگر اعتراضی پیرامون عدم اجرای مفاد قرارداد 
داشته باشند، باید در چهارچوب پیش بینی شده در 

سند اقدام کنند.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
دهم با بیان اینکه آمریکایی ها می خواهند به رغم خروج 
از برجام و بدون ارجاع این پرونده به شورای حل اختلاف 
و گرفتن نظر سایر اعضای برجام، پرونده را به شورای 
امنیت برده تا مکانیسم ماشه را فعال و تحریم ها علیه 
ایران را بازگردانند،  گفت: این شیوه امکان پذیر نیست 
باید  زیرا در فرایند راه اندازی مکانیسم ماشه حداقل 

مراحل آن که در برجام تعیین شده طی شود.
این کارشناس مسائل بین الملل درباره مکانیسم ماشه 
اظهار داشت:  در مرحله نخست باید یکی از اعضا به 
عدم اجرای تعهدات از سوی عضو دیگر اعتراض کند. 
در مرحله بعد باید اعضای برجام، رفع اختلاف را بررسی 
کنند و پرونده برای بررسی به یک نهاد بی طرف مورد 
وثوق اعضا که به احتمال زیاد اتحادیه اروپا است، ارجاع 

شود.
وی ادامه داد: اگر اعضا در نهایت به جمع بندی لازم 
نرسیدند، پرونده به شورای امنیت ارجاع داده شده و 

در صورت به نتیجه نرسیدن مذاکرات تحریم های لغو 
شده مجددا فعال می شود. ولی آمریکایی ها از برجام 
خارج شده اند و نمی خواهند این فرآیند را طی کنند و به 
دنبال این هستند پرونده مستقیم به شورای امنیت رفته 
و همان رفتار یک جانبه گرایی که در قبال برجام داشتند 

و از آن خارج شدند در سیستم ماشه نیز اعمال کنند.
رحیمی جهان آبادی با تاکید بر اینکه این رویه امکان 
پذیر نیست و با مخالفت اعضای برجام مواجه خواهد 
شد، گفت: به ویژه اینکه دو کشور چین و روسیه تمایل 
ندارند تمام زحماتی که برای برجام انجام شده توسط 
بین  روابط  کارشناس  این  شود.  خنثی  آمریکایی ها 
عنوان  کشور  دیپلماسی  دستگاه  به  توصیه  با  الملل 
کرد: به نظرم دستگاه دیپلماسی در این زمان باید رفتار 
آمریکایی ها را رصد کند. در عین حال نباید ارتباطات با 
طرف اروپایی قطع شود. زیرا هرگونه حرکتی که رابطه 

ایران با اروپا را تضعیف کند، به نفع ترامپ است.
عضو پیشین کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس تضعیف رابطه ایران با اروپا را به منزله هول دادن 
اروپا به سمت آمریکا دانست و گفت: در شرایط فعلی 
سیاست تضعیف رابطه ایران و اروپا کاملا اشتباه است و 
دستگاه دیپلماسی باید رابطه خود را با اروپا حفظ کند و  
از شکافی که در رابطه بین اروپا و آمریکا رخ داده استفاده 

کند.
اروپایی ها نمی خواهند به یکجانبه گرایی آمریکا 

تن دهند
فعلی  شرایط  در  شد:  یادآور  آبادی  جهان  رحیمی 
اروپاییها  اینکه  نخست  دارند،  نگرانی  دو  اروپایی ها 
تعامل،  آمریکایی ها  و  گفتمان  قالب  در  می خواهند 
همکاری های  تا  شود  حل  مشکل  و  کنند  راضی  را 
اما  نشود.  خدشه  دچار  آنها   ... و  تجاری  اقتصادی، 
نگرانی دوم آنها این است که اگر آمریکا بدون رعایت 

فعال  را  ماشه  مکانیسم  برجام،  در  حقوقی  مکانیسم 
کند، که با این اقدام اعتباری برای هیچ قرارداد و تعهد 
بین المللی که یک طرف آن اروپا است، باقی نخواهد 
ماند و اروپا نمی خواهد به یکجانبه گرایی آمریکا تن دهد.
وی ادامه داد: ترس اروپا این است که اگر روند یک 
در منطقه  تنش  یابد،  ادامه  آمریکایی ها  جانبه گرایانه 
خاورمیانه و چالش با ایران بیشتر می شود. زیرا ایران به 
لحاظ نظامی، نفوذ بین المللی و سیاسی، منطقه ای و 
ایدئولوژیک در خاورمیانه قدرتمند است و اینگونه نیست 
که آمریکا به راحتی سیستم ماشه را بدون تنش فعال 

کرده و هزینه ای در قبالش پرداخت نکند.
بازی آمریکایی ها دو سرباخت است

رحیمی جهان آبادی با بیان اینکه اقدام آمریکایی ها 
سرباخت  دو  بازی  ماشه،   مکانیسم  کردن  فعال  برای 
خود  دیپلماسی  در  اسلامی  جمهوری  افزود:  است، 
هدایت  را  آن  رهبری  که  درایت  و  دقت  تیزبینی،  با 
فرموده و دستگاه دیپلماسی کشور ماموریت مذاکرات 
را به بهترین شکل اداره کردند و هوشمندانه برجام را به 
سرانجام رساندند تا آمریکایی ها کیش و مات شوند. هر 
چند ایالات متحده با تکرار عدم پایبندی به توافقات بین 

المللی از برجام خارج شد.
وی با بیان اینکه که دولت آمریکا با خروج از برجام راه 
بازگشت به برجام، طی کردن راه حقوقی، فعال کردن 
است،  بسته  را  تحریم ها  بازگردادن  و  ماشه  مکانیسم 
تصریح کرد: این بازی دو سرباخت را هر چه آمریکایی ها 

ادامه دهند، باخت آنها بیشتر می شود.
مکانیسم ماشه شوی تبلغاتی ترامپ است

وی یادآور شد: آمریکایی ها اکنون متوجه شدند که با 
خروج از برجام در حقیقت یک اشتباه استراتژیک بزرگ 
مرتکب شدند. اقدام های اخیر ترامپ مانند بهبود روابط 
امارات متحده عربی با رژیم صهیونیستی یا تلاش برای 

فعال کردن مکانیسم ماشه در حقیقت شوی تبلیغاتی 
ترامپ است که هیچ حاصلی و موفقیت سیاسی ندارد 

و فقط ژست  انتخاباتی است.
فشار  با  که  بود  این  ترامپ  تصور  کرد:  بیان  وی 
اقتصادی  در عرصه  را  اسلامی  حداکثری، جمهوری 
از  یا در تهدیدهای نظامی پس  آورد  زانو درخواهد  به 
شهادت سردار سلیمانی، ایران عقب نشینی خواهد کرد 
اما چنین اتفاقی رخ نداد و جمهوری اسلامی تسلیم 
قراردادی به جز برجام نشد و شهادت سردار سلیمانی 

توسط آمریکا را با قاطعیت پاسخ داد.
رحیمی جهان آبادی با بیان اینکه آمریکایی ها در بازی 
عدم تمدید تحریم تسلیحاتی ایران در شورای امنیت، 
افزود:  شدند،  اسلامی  جمهوری  دیپلماسی  مغلوب 
آمریکا یک بازی اشتباه و باخته را ادامه می دهد و هر 
چقدر هم جلوتر می رود به حرکت تبلیغاتی که ترامپ نیاز 

دارد، نخواهد رسید.
تقابل ایران با یکجانبه گری آمریکا به سود همه 

جهان است
 نماینده پیشین مردم تربت جام در مجلس با توضیح 
ایران  را  آمریکا  یکجانبه گرایی  با  تقابل  هزینه  اینکه 
پرداخت می کند ولی نفع این رویکرد به سود همه جهان 
آمریکا  یکجانبه گرایی  با  جهان  داشت:  اظهار  است، 
این  تسلیم  جهان  کشورهای  اگر  زیرا  ندارد.  میانه ای 
یکجانبه گرایی آمریکا شوند، این رفتار برای اروپا، آسیا و 
هیچ کشوری در جهان مناسب نیست و جز ضرر و زیان 

حاصلی برای جامعه جهانی نداشته و نخواهد داشت.
وی خاطرنشان کرد: اتفاقی که در حال رخ دادن است، 
این است که این تحولات  نظام بین الملل را از یک دوره 
یکجانبه گرایی و تک قطبی به دوره چندجانبه گرایی 
مبتنی بر همکاری سوق می دهد و ایران نقش مهمی را 

در این دوران ایفا می کند.

جهان آبادی  نماینده پیشین مجلس:

ارتباط با اروپا در مقابله با اقدامات آمریکا نباید قطع شود



طرح: محمد علی رجبی

قرارداد ترکمنچایی ویلموتس!

آخرین وضعیت شیوع کرونا درقم 
محمدرضا قدیر بعد از ظهردیروز در گفت وگو با خبرنگاران در خصوص آخرین وضعیت مبتلایان به 
کووید۱9 در قم اظهار کرد: در ۲۴ ساعت گذشته و منتهی به 30 مرداد ماه  80 نفر در اورژانس مراکز 
درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا پذیرش شدند.وی یادآور شد: ۴5 مورد بستری 
جدید در بخش ها و تحت نظر اورژانس بیمارستان ها صورت گرفته و همچنین 69 نفر از کل بیمارانی 
که طی روزهای گذشته بستری بودند، مرخص شدند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال 
حاضر 3۴8 نفر بستری مشکوک به کرونا در بیمارستان ها بوده که حال 6۷ نفر آنها وخیم است.وی 
افزود: همچنین در ۲۴ ساعت گذشته ۴ نفر که تست کرونای آنها مثبت بود، جان خود را از دست 

دادند.

 بازگشایی مدارس از 15 شهریور قطعی است 
 مدیرکل دفتر سلامت آموزش و پرورش چگونگی رعایت ضوابط و پروتکل های بهداشتی مدارس 
برای شروع سال تحصیلی جدید را تشریح کرد.محمد محسن بیگی  درباره وضعیت بازگشایی مدارس 
با توجه به هشدارهایی که اخیرا ستاد کرونا در برخی مناطق از جمله تهران برای خطر بازگشایی این 
اماکن داده است، اظهار کرد: اصل موضوع بازگشایی مدارس، مصوبه ستاد ملی کروناست و تغییری 
در آن ایجاد نمی شود.او ادامه داد: بازگشایی مدارس از ۱5 شهریور قطعی است، اما شکل و نحوه 
بازگشایی با سه سناریو متفاوت در شرایط سفید، زرد و قرمز در نظر گرفته شده است و در وضعیت قرمز 

بازگشایی نداریم.

نامه زنگنه به روحانی در واکنش به انتقاد نمایندگان 
وزیر نفت در واکنش به ارسال نامه انتقادآمیز تعدادی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی به سران 
قوا، با ارسال نامه ای به رئیس جمهوری، خواستار برگزاری نشستی به منظور قضاوت سران قوا نسبت به 
انتقادات شد.در پی ارسال نامه تعدادی از نمایندگان مجلس خطاب به سران قوا که در آن انتقاداتی به 
وزیر نفت مطرح شده بود، بیژن زنگنه در نامه ای به رییس جمهوری که رونوشت آن برای روسای قوای 
مقننه و قضاییه نیز ارسال شده، با استقبال از بررسی دقیق همه موارد مطرح شده در این نامه تقاضا 
کرد که موضوع در دستورکار یکی از جلسات سران قرار گیرد تا ادعا ها و پاسخ های دو طرف شنیده شده 

و در نهایت در مورد آن ها توسط روسای سه قوه قضاوت شود.

اولتیماتوم امور مالیاتی به خریداران سکه 
 معاون درآمدهای مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور، از تعیین مالیات مقطوع برای خریداران سکه 
حداکثر به میزان ۲00 قطعه در سال ۱39۷ که در موعد مقرر اظهارنامه تسلیم نکرده اند، خبر داد.بر این 
اساس محمد مسیحی در بخشنامه ای خطاب به مدیران کل امور مالیاتی استانها، مؤدیان برای پرداخت 
مالیات مقطوع خریداران سکه از بانک مرکزی در سال ۱39۷، حداکثر تا پایان روز شنبه یکم شهریور 

ماه فرصت خواهند داشت.

وزیر و مدیر احضار شدند 
پس از محکومیت فدراسیون فوتبال به پرداخت بیش از شش میلیون یورو به مارک ویلموتس با حکم 
فیفا، چند نماینده مجلس شورای اسلامی اعلام کردند که این موضوع را پیگیری خواهند کرد.در 
همین راستا نصرالله پژمانفر، رئیس کمیسیون اصل 90 مجلس در توئیتی نوشت: »با توجه به وصول 
شکایات متعدد در موضوع قرارداد ویلموتس به کمیسیون اصل 90، وزیر ورزش و مسئولان پیشین و 
فعلی فدراسیون فوتبال، دوشنبه به کمیسیون خواهند آمد. تمام تلاش مان را در جهت احقاق حقوق 

مردم می کنیم.«

آزادی سه اسیر ایرانی توسط وزارت اطلاعات 
وزارت اطلاعات اعلام کرد: سه تن از هم وطنان بلوچ که از سال 9۴ به دست دزدان دریایی در 
سومالی اسیر بودند، آزاد شدند. به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت اطلاعات، سه 
تن از هم وطنان بلوچ که از سال 9۴ به دست دزدان دریایی در سومالی اسیر بودند، به دست سربازان 
گمنام امام زمان )عج( و با همکاری وزارت امور خارجه و نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 

آزاد شدند.

رئیسی: آمار سقط جنین در کشور نگران کننده است
حجت الاسلام والمسلمین رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه برخی سیاست های جمعیتی و دیدگاه ها 
مانع از تحقق موضوع افزایش جمعیت شده است گفت :آمار سقط جنین در کشور نگران کننده است 
و هر کسی که در نظام سلامت دغدغه سلامت جامعه و موضوع جمعیت را دارد، حتماً باید برای آن 

چاره اندیشی کند.

تکذیب انفجار در فرودگاه مهرآباد
روابط عمومی فرودگاه مهرآباد تهران روز جمعه اعلام کرد: شب گذشته ویدئویی در شبکه های 
اجتماعی منتشر شده است که در آن فردی از انفجار مهیب در فرودگاه بین المللی مهرآباد تهران 
می گوید.روابط عمومی فرودگاه مهرآباد ضمن تکذیب محتوای این ویدئو نوشت:  پنجشنبه شب 
گذشته در این فرودگاه هیچ انفجار و آتش سوزی رخ نداده است و  ویدیو منتشر شده  هیچ ارتباطی با  

فرودگاه مهرآباد ندارد.  
آمارجان باختگان ناشی از کرونا درایران

سیما سادات لاری سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون 35۴ هزار و 
۷6۴ نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت ۱۱۲ نفر در ۲۴ ساعت گذشته، 
تعداد جان باختگان کرونا در کشور به ۲0 هزار و 3۷6 نفر  معاون وزیر بهداشت افزود: خوشبختانه 
تاکنون 305 هزار و 866 نفر از بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین 

3۷9۴ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱9 در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.

شهردار قم :

شور حسینی امسال پررنگ تر از
 هر سال خواهد بود

شهردار قم گفت: شیوع بیماری کرونا اثری در اجرای برنامه های محرم در 
شهر قم نخواهد داشت و در کنار رعایت دستورالعمل های بهداشتی تلاش 

می کنیم شهر قم محرم امسال حسینی تر شود.
دکترسید مرتضی سقائیان نژاد در حاشیه آیین سیاه پوشان شهر مقدس قم 
که به همت شهرداری قم در گلزار شهدای علی بن جعفر برگزار شد، اظهار 
داشت: شور حسینی و بزرگداشت حادثه عاشورا شعله ای است که هواره سوز 
و گداز داشته و موضوعی نیست که یک ویروس و حوادث دیگر بتواند روی آن 
اثر بگذارد. شهردار قم ادامه داد: در این عرصه و مسیر معنویت اصل است و 
حکم می راند اما ما به لحاظ جوانب مادی که با آن درگیر هستیم؛ باید یک 

سری اصول را در این بزرگداشت و در این شور و شعور رعایت کنیم.
سقائیان نژاد تاکید کرد: قم هر ساله محور شور و شعور حسینی در محرم 

بوده و امسال هم برنامه های محرم پرشور تر از همیشه پیگیری خواهد شد.
وی با اشاره به برنامه های متعدد شهرداری قم در محرم امسال، گفت: 
در و دیوار شهر و مردمی که در آن زندگی می کنند همه در این عزا شریک 
هستند و تلاش ما به عنوان شهرداری این است که این حالت معنوی را به 
ظهور برسانیم. شهردار قم افزود: با تلاش خادمان شهر کریمه اهل بیت)ع(، 
جلوه باطن و ظاهر شهر به آن شور تبدیل میشود اما در این زمینه رعایت 

دستورالعمل های بهداشتی هم جایگاه خود را خواهد داشت.
سقائیان نژاد با اشاره به اینکه می شود در عین رعایت ملزومات بهداشتی شور 
حسینی را به حداکثر رساند، ادامه داد: نسل جوان ما باید بتواند این محبت را 

لمس کند تا از این طریق به سعادت دنیا و آخرت برسد.
وی گفت: برنامه های متعددی در شهرداری قم برای این موضوع طراحی 
شده است از جمله اینکه در طرح »هر خانه یک حسینیه« همکاری فعالی 
خواهیم داشت. شهردار قم با تاکید بر سیاه پوش کردن شهر قم به همت 
با  حسینی  پیرغلامان  کرد:  اضافه  مردم،  کمک  با  و  شهرداری  نیروهای 
ظرفیتی که در سطح شهر ایجاد می شود، شور حسینی را در نقاط مختلف 
توسط  سیار  حسینیه های  افزود:  سقائیان نژاد  می کنند.  گسترده تر  شهر 
شهرداری قم در سطح شهر راه اندازی خواهد شد و بدون اینکه لازم باشد 

تجمعی صورت بگیرد، حال و هوای شور حسینی اتفاق می افتد.
وی با تاکید بر حفظ هماهنگی، وحدت و خلوص در برنامه های مربوط به 
محرم، اضافه کرد: گستردگی فضاسازی در محلات و مساجد بسیار مهم 
است و در این راستا تمام گروه ها همصدا با هم در مسیر بزرگداشت محرم 
و فرهنگ ایثار و شهادت تلاش می کنند. شهردار قم با اشاره به نقش قم در 
ایجاد و حفظ روحیه محبت خالصانه به اهل بیت)ع(، ادامه داد: در محرم 

امسال هم قم به صورت یک الگو برای کشور ظاهر خواهد شد.

رئیس شورای اسلامی شهر قم  خبرداد:

ایجاد شور حسینی با حسینیه های 
سیار در سطح شهر قم

رئیس شورای اسلامی شهر قم از فعال کردن حسینیه های سیار در سطح 
شهر به مناسبت فرارسیدن ایام محرم خبر داد.

عبدالله جلالی با اشاره به فرارسیدن ایام محرم و نقش مدیریت شهری در 
برگزاری مراسم های این ایام، اظهار داشت: وقتی نام محرم می آید قلب ها 
خود به خود متحول می شود حتی اگر یک سری مشکلات مانند کرونا در 
جامعه وجود داشته باشد، این اثرگذاری محرم در اثر مشکلات کم نخواهد 
شد. رئیس شورای اسلامی شهر قم بااشاره به اینکه امسال برنامه ریزی طوری 
صورت گرفته که از همه ظرفیت ها و فرصت ها برای بزرگداشت ایام محرم 
استفاده شود، افزود: اماکن عمومی، مساجد، فضاهای باز شهر، بوستان ها 
و… برای برگزاری این مراسم ها آماده شده و در کنار همه اینها هر خانه قمی 
یک حسینیه برای زنده نگه داشتن یاد سیدالشهدا)ع( خواهد بود. جلالی 
ادامه داد: ممکن است شیوع کرونا شکل عزاداری ایام محرم را تغییر دهد اما 
این موضوع هیچ تغییری در هویت شهر قم به عنوان یک شهر حسینی ایجاد 
نخواهد کرد. وی با اشاره به برگزاری جلسات مختلف در شورای اسلامی شهر 
قم برای تبیین سیاست های کلی اقدامات مدیریت شهری در محرم امسال، 
گفت: برگزاری آیین سیاه پوشان محرم و اجرای طرح هر خانه یک حسینیه 
در این جلسات مورد بحث قرار گرفته است. رئیس شورای اسلامی شهر قم با 
اشاره به پیش بینی فعالیت حسینیه های سیار در سطح شهر در ایام محرم، 
افزود: خودروهای بلندگودار شهرداری و برج های اذان گوی مستقر در سطح 
شهر هم در ساعاتی از روز نوحه و سخنرانی پخش خواهند کرد. به گفته 
جلالی، هر گونه فضای باز مورد نیاز هیات های مذهبی که در دست شهرداری 

باشد از جمله بوستان ها در اختیار هیات ها قرار داده خواهد شد.

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم :
مناطق هشتگانه شهر قم سیاهپوش شد

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم گفت: آیین 
سیاه پوشی شهر از گلزار شهدا آغاز و در مناطق هشت گانه این طرح پیاده 

شد.
سید محسن میرهادی اظهار داشت: در بخش فرهنگی کارهای خوبی 

انجام شده و اهدای پرچم های مشکی به منازل در حال انجام است.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم افزود: ۱۴00 
متر مربع بنر با موضوع رعایت موارد بهداشتی و ۱500 متر مربع بنر درباره ماه 
محرم تهیه شده که در سطح شهر نصب می شود. میرهادی گفت: امروز آیین 
سیاه پوشی شهر از گلزار شهدا آغاز و در مناطق هشت گانه پیاده می شود. وی 
مطرح کرد: با توجه به دستورالعمل ها، بعد از مدارس، قریب به 30 بوستان 
برای برگزاری هیئت آماده سازی شده است. مدیرکل هماهنگی و نظارت بر 
خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه غبارروبی شهدای گلزار شهدا در روز 
پنجشنبه انجام شد، تاکید کرد: در حوزه حمل و نقل و ترافیک هماهنگی های 
لازم انجام شده و اتوبوس ها ملزم شدند که سیاه پوش شوند. میرهادی اضافه 
کرد: ایستگاه های صلواتی منتفی شده و در حال قانع کردن افرادی هستیم 
که در این موضوع سرسخت هستند. وی اضافه کرد: آماده سازی پیرامون حرم 

حضرت معصومه)س( به طور ویژه انجام شده است.
 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبرداد:

توزیع پوشش اختصاصی میکروفن در 
میان هیات های مذهبی

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از توزیع تعدادی پوشش 
منظور  به  مذهبی  هیات های  و  مداحان  میان  در  میکروفن  اختصاصی 

جلوگیری از شیوع کرونا خبرداد.
مهدی کلانتر زاده با اشاره به شرایط خاص محرم امسال به دلیل شیوع 
بیماری کرونا، اظهار داشت: یکی از اقدامات اداره کل ارتباطات شهرداری 
توزیع  بهداشتی،  نکات  رعایت  با  برگزاری محرم حسینی همراه  برای  قم 
پوشش های اختصاصی میکروفن برای استفاده در هیات های مذهبی است.

این  اینکه  به  اشاره  با  قم  بین الملل شهرداری  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
پوشش ها در اختیار شورای هماهنگی هیات های مذهبی و کانون مداحان 
قرار گرفته، گفت: باید این را ترویج کنیم که هر نفر یک پوشش اختصاصی 

برای میکروفن داشته باشد تا شیوع بیماری صورت نگیرد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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وسائل الشیعة ج ۸ ص ۱۰ ح ۳۹۴

مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: ۲ هزار و 500 بسته معیشتی بین 
خانواده های کم درآمد و آسیب دیده از شیوع کرونا در دهه ولایت توزیع که در ایام 

محرم نیز توزیع چهار هزار بسته معیشتی بین محرومین برنامه ریزی شده است.
خبری  نشست  در  امروز  ظهر  اسکندری  عباس  والمسلمین  حجت الاسلام 
سوگواره بصیرت عاشورایی سال ۱399 اظهارداشت: عزاداری سیدالشهدا)ع( 
همیشه در طول تاریخ از اهمیت خاصی برخوردار بوده و این عزاداری از همان 

لحظه شهادت آغازشده و تاکنون نیز ادامه داشته و تا آخر نیز ادامه می یابد.
برگزاری مراسم عزاداری در امامزادگان با رعایت مسائل بهداشتی

وی با اشاره به شیوع کرونا بیان داشت : شیوع این بیماری موجب شده است که 
عزاداری های امسال با حساسیت های خاصی مواجه باشد و باید این عزاداری ها 
با رعایت کامل پروتکل ها و دستورالعمل های بهداشتی ابلاغی ستاد ملی مبارزه با 
کرونا برگزار شود. وی گفت: در ایام محرم امسال علاوه بر توجه به اهمیت عزاداری 

اباعبدالله)ع(، رعایت مسائل بهداشتی و حفظ سلامتی مردم مورد تاکید است.
اسکندری با اشاره به ایجاد هماهنگی میان دستگاه های مختلف فرهنگی 
و تبلیغی با ستاد ملی مقابله با کرونا برای برگزاری باشکوه و درعین حال رعایت 
دقیق پروتکل های بهداشتی در ایام محرم امسال، گفت: هماهنگی های خوبی 
برای برگزاری عزاداری اباعبدالله)ع( و رعایت دقیق مسائل بهداشتی شکل گرفته 

است.
فعالیت ۲۵مبلغ ویژه محرم در فضای مجازی 

وی با تاکید بر اینکه عزاداری در شرایط کرونا باید به صورت محدودتری انجام 
شود ادامه داد: برخی گروه های مردمی که مرتبط با بقاع متبرک هستند، از هفتم 
تا روز عاشورا آمادگی دارند تا با آماده کردن خودروها با پخش عزاداری از بلندگو، 

فضای محرم را در استان و محلات قم پررنگ کنند.
اسکندری گفت: ۲5 مبلغ ویژه محرم در فضای مجازی اقدام به کارهای تبلیغی 
می نمایند ضمن اینکه برنامه ریزی برای به حداکثر رساندن استفاده از فرصت 
محرم انجام شده است. مدیرکل اوقاف و امور خیریه قم دربخش دیگری از سخنان 
خود گفت : ۲ هزار و 500 بسته معیشتی بین خانواده های کم درآمد و آسیب دیده 
از شیوع کرونا در دهه ولایت توزیع که در ایام محرم نیز توزیع چهار هزار بسته 
معیشتی برنامه ریزی شده است. وی ادامه داد: ۱8 هزار پرس غذای گرم در قالب 
طرح »برکات علوی« بین خانواده های نیازمند در دهه امامت و ولایت توزیع شده 
است که در دهه محرم نیز توزیع غذای گرم با رعایت مسائل بهداشتی خواهیم 
داشت که تا پایان ماه صفر ۲ مرحله دیگر توزیع بسته های معیشتی انجام می شود.

موقوفات به سمت نیازهای علمی جامعه هدایت شود
اسکندری در ادامه بابیان اینکه بسیاری از اوقاف در گذشته متناسب با نیاز جامعه 
آن روز بوده است، گفت: موقوفات و نذورات زیادی پیرامون اقامه اباعبدالله)ع( در 

استان وجود دارد که کفایت شرایط کنونی را می کند و نیاز است تا وقف های جدید 
به سمت نیازهای جدید جامعه و مسائل علمی هدایت شود. وی ادامه داد: مباحث 
علمی نیاز به توجه خیرین و موقوفاتی دارد تا ایران اسلامی بار دیگر به جایگاه 
علمی رفیع گذشته خود بازگردد که نقش فرهنگ سازی رسانه ها در این زمینه 
بسیار ضروری است.  مدیرکل اوقاف و امور خیریه قم اظهار داشت: پرچم علم و  
فناوری در جمهوری اسلامی بلند شده که نیاز است مردم نیز با وقف موقوفاتی در 

زمینه علمی به این حرکت شتابان کمک کنند.
ایجاد 4۰۰ شغل توسط اوقاف قم

مدیرکل اوقاف و امور خیریه قم در ادامه گفت: یکی از رویکردهای جدید سازمان 
اوقاف و امور خیریه سرمایه گذاری در بخش های مختلف برای ایجاد پشتوانه 
برای برنامه های اوقاف است که در این زمینه از کارهای کوچک اقتصادی تا 

سرمایه گذاری های کلان برنامه ریزی شده است.
 اسکندری، ادامه داد: قرارداد ایجاد شغل های خانگی در شعاع پیرامون بقاع 
متبرک امامزادگان با استفاده از ظرفیت بقاع استان در حال نهایی شدن است 
که در گام اول، این موضوع در دو بقعه سید معصوم و امامزاده جمال الدین واقع 
در جاده اراک به زودی فعال می شود. وی گفت: در صورت موفق بودن گام اول 
این طرح این آمادگی وجود دارد تا پایان سال  ۴00 شغل کوچک توسط اوقاف 

در استان ایجاد شود.
هیچ بیمارکرونایی درامامزادگان استان قم دفن نشده است

مدیرکل اوقاف و امور خیریه قم با تاکید بر اینکه یک مورد تدفین بیمار کرونایی در 
امامزادگان استان انجام نشده است گفت: روزهای اولیه شیوع کرونا برای تدفین 
برخی فوت شدگان ناشی از کرونا در امامزادگان استان تحت فشار بودیم ولی زیر بار 
نرفتیم. وی بابیان اینکه برخی فوت شدگان کرونایی که دارای مقبره در امامزادگان 
نیز بوده اند، اجازه تدفین به آن ها داده نشده است، ادامه داد: با مصوبه ستاد ملی 
مبارزه با کرونا، تدفین بیماران کرونایی در آرامستان های داخل شهر ممنوع 
شده است. اسکندری اظهار داشت: یکی از شرایط تعیین شده برای تدفین در 
امامزادگان صدور گواهی پزشکی قانونی و تاکید آن گواهی مبنی بر طبیعی بودن 

فوت و کرونایی نبودن افراد است.
ظرفیت خالی تدفین در امامزادگان قم وجود ندارد

مدیرکل اوقاف و امور خیریه قم بابیان اینکه صحن های امامزادگان قبرستان 
نیست و به طورکلی نباید در آنجا دفن انجام شود گفت: برخی صحن امامزاده را 
با قبرستان اشتباه گرفته اند. وی گفت: صحن امامزاده مکان عمومی نیست که 
امکان دفن در آنجا وجود داشته باشد ولی به دلیل اعتقادات مردم برای تدفین 

عزیزان خود در جوار امامزادگان، این موضوع انجام می شود.
اسکندری با اشاره به مطرح شدن مبلغ بالای برخی قبور در صحن امامزادگان 
استان گفت: بقاع استان دیگر هیچ گونه ظرفیت خالی و قبری برای فروش وجود 

ندارد و ظرفیت این مکان ها به صورت کامل تکمیل شده است.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه قم، اظهار داشت: کمیته ای برای تعیین مبلغ قبور 
در امامزادگان در سازمان مرکزی اوقاف و امور خیریه وجود دارد که هزینه این قبور 

متناسب با نیازها و هزینه های ضروری بقاع تعیین می شود.
وی گفت: موقوفه ای برای اداره امامزادگان نداریم به همین دلیل برای تامین 
هزینه بقاع، یکی از محل های تامین منابع برای اداره امور جاری، فروش قبور 
است و با توجه به اینکه دیگر قبری برای فروش وجود ندارد به طورکلی این موضوع 
منتفی است. در این نشست همچنین حجت الاسلام والمسلمین امیرعطاء الله 

جباری به عنوان معاون فرهنگی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان معارفه شد.

مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم :
4هزار بسته معیشتی ماه محرم درقم توزیع می شود

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم:

۴۶۱ پرونده تخلف کرونایی در قم تشکیل شد
 مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم گفت: از ابتدای شیوع کرونا در قم تعداد ۴6۱ فقره پرونده 

تخلف در رابطه با این بیماری تشکیل شده است. 
مهدی ریاضی روز چهارشنبه در جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به 
بحران در تالار کرامت استانداری قم اظهار داشت: از این تعداد ۴۲5 مورد منجر به صدور حکم در 
محاکم قضایی به مبلغ 50 میلیارد ریال شده است. وی  الزام به عرضه کالا، ضبط کالا و محدودیت کالا 
را از جمله مجازات ها و جرایم در نظر گرفته شده برای متخلفان این تعداد پرونده عنوان کرد و گفت: در 
این مدت همچنین ۷۲0 مورد گشت و سه هزار و 8۷۱ مورد بازرسی از مطب ها، درمانگاه ها و داروخانه 
های استان نیز انجام و ۴6۱ مورد تخلف کشف شد. وی با اشاره به ۲ هزار و ۱۱0 مورد تذکر داده شده 
افزود: ۱300 واحد نیز پروتکل ها را رعایت و تخلفی نداشتند. مدیرکل تعزیرات حکومتی قم تعداد 
پرونده های تشکیل را ۴60 فقره دانست و گفت: در جریان این بازدیدها مقادیر زیادی الکل، مواد ضد 
عفونی کننده، ماسک و دستکش بهداشتی که احتکار شده بود، کشف شد. وی افزود: گشت های 
مشترکی را نیز با صمت، اتاق اصناف، فرمانداری و دادستانی داشتیم که ۱00 واحد متخلف پلمپ 
شد. ریاضی همچنین گرانی فروشی، کم فروشی و احتکار را از جمله مهمترین تخلف های صنفی قم 
دانست و گفت: در دوران کرونا برای جلوگیری از شیوع و گسترش این بیماری پرونده های تخلف در 

اسرع وقت و بدون هیچ محدودیتی بررسی شد.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف ۱۵۹ کیلوگرم تریاک در قم
فرمانده انتظامی استان از کشف ۱59 کیلوگرم تریاک در قم خبر داد و گفت: در این رابطه 5 

قاچاقچی مواد مخدر قم دستگیر شدند.
 سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: درپیگیری اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
قم مشخص شد یکی از قاچاقچیان مواد افیونی قصد دارد محموله مواد مخدر را در قالب پوشش بار 
لیمو ترش با یک دستگاه خودرو کامیونت از یکی از استان های جنوبی به قم منتقل کند، بنابراین 

موضوع در دستور کار مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قرار گرفت.
وی خاطرنشان کرد: در ادامه با هماهنگی مقام قضائی استان قم بلافاصله مأموران به محل مورد نظر 
اعزام و با کنترل تردد خودروهای عبوری خودرو مذکور را شناسایی و متوقف کردند. فرمانده انتظامی 
استان قم افزود: خودرو در ادامه به مقر پلیس مبارزه با مواد مخدر استان منتقل و طی بازرسی از 
آن ۱59 کیلوگرم تریاک کشف شد.سردار میرفیضی تصریح کرد: در نهایت متهم اصلی و چهار تن 

از همدستانش در این رابطه دستگیر و پس از تشکیل پرونده به مرجع قضائی استان تحویل شدند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

دستگیری قاتل کمتر یک ساعت در قم
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری یک قاتل در کمتر از یک ساعت در قم خبر داد.

سرهنگ بهادر اسماعیلی در این رابطه اظهارداشت: سه شنبه شب گذشته در پی وقوع درگیری 
منجر به قتل در یکی از مناطق قم، بلافاصله موضوع در دستور کار پلیس استان قرار گرفت.

وی خاطرنشان کرد: درادامه طی بررسی اولیه مشخص شد درگیری به دلیل مشاجره میان ۲ تن از 
افراد این منطقه بوده که بلافاصله هویت قاتل شناسایی و نامبرده در کمتر از یک ساعت دستگیر شد.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم افزود: در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام 
مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم گفت: 
برگزاری مراسم عزاداری در ماه محرم منطبق با رعایت دقیق دستورالعمل ها و 

پروتکل های بهداشتی ستاد ملی مبارزه با کرونا در مساجد استان اقامه می شود. 
حجت الاسلام و المسلمین سعید روحانی افزود: برگزاری مراسم ماه محرم با 
رعایت دستورالعمل های ابلاغی وزارت بهداشت از جمله برگزاری مراسم بدون سینه  
زنی، زنجیرزنی و دسته  روی، با برگزاری سخنرانی و ذکر مصیبت در حداقل زمان 

ممکن، امکان پذیر است. 
وی ادامه داد: همچنین سینه  زنی درفضای باز مساجد، با رعایت فاصله و استفاده 
از ماسک بلامانع می باشد. روحانی افزود: کانون های فرهنگی هنری مساجد 
استان قم از ابتدای شیوع کرونا با تمام ظرفیت و توان خود در عرصه های اخلاق 

و معنویت جامعه، معیشت اقشار آسیب  پذیر، بهداشت و سلامت عمومی، خدمات 
اجتماعی و بصیرت  افزایی سیاسی به میدان آمدند و خدمات بسیار ارزشمند و 
ماندگاری ارائه کردند. وی بابیان اینکه مساجد استان همچنان در میدان مقابله با 
کرونا حضور دارند، ادامه داد: کانون های فرهنگی هنری مساجد استان در ایام 
محرم و صفر نیز متناسب با شرایط کنونی شیوع بیماری کرونا، جهت کمک به 
معیشت اقشار آسیب  پذیر، ارتقای سلامت عمومی، ارائه خدمات عمومی برنامه 
ریزی کرده اند. وی با اشاره به فرصت ویژه ماه محرم برای تبیین معارف اسلام و اهل 
بیت )ع(، اظهار داشت: درایام محرم و صفر آمادگی برای پذیرش معارف دینی بیش 
از هر زمانی است و باید از این فرصت برای آگاهی و جذب دل ها به این معارف 

عمیق بهره جست.

مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم:

عزاداری درمساجد منطبق با دستورالعمل های بهداشتی اقامه می شود

مدیر کل تبلیغات اسلامی استان قم تاکید کرد 
: با توجه به شیوع ویروس کرونا طرح هر خانه یک 
حسینیه به معنای جمع شدن چند خانواده در یک 

خانه نیست.
حجت الاسلام عزت زمانی در به شرایط خاص 
شعار  طرح   : گفت  و  کرد  اشاره  امسال  کرونایی 
عزای  اقامه  برای  صرفا  حسینیه  یک  خانه  هر 
اباعبدالحسین )ع( در جای جای ایران است و مردم 
باید از تجمع چند خانواده در یک خانه جلوگیری 
. عزت  تا موجب شیوع ویروس کرونا نشود  کنند 
زمانی افزود : از آنجا که دشمنان اسلام به دنبال 
تبلیغ سو علیه اسلام هستند مردم باید به شدت 
مراقبت های بهداشتی مورد تاکید ستاد ملی مقابله 

با کرونا را انجام دهند . مدیر کل تبلیغات اسلامی 
تاکید کرد : امسال باید روضه های خانگی به روضه 
های خانوادگی با حداقل افراد تبدیل شود و از هر 
گونه تجمع در منازل بپرهیزند . وی افزود : امسال 
برگزاری روضه و عزاداری در محله ها و منازل امکان 
پذیر نیست اما رسانه ملی و فضای مجازی ، امکان 
استفاده مردم را از روضه و عزاداری فراهم کرده اند 
. حجت الاسلام عزت زمانی گفت : به دلیل شیوع 
منظور  به  منزل  در  تجمع  گونه  هر  کرونا  بیماری 

برگزاری عزاداری خلاف قانون و شرع است .
وی با انتقاد از کسانیکه میگویند ویروس کرونا به 
مجالس سید الشهدا وارد نمی شود تاکید کرد: این 
گفته ها  اهانت به امام حسین )ع( است چرا که نه 

تنها در درون هیئات که کل جهان تحت تسلط امام 
حسین)ع( و اهل بیت علیهم السلام  است اما اگر 
چنین مطلبی درست بود ائمه نباید با خوردن سَم به 

شهادت میرسیدند.
 وی با بیان اینکه اداره کل تبلیغات اسلامی استان 
هم زمینه اعزام مبلغ به منازل را از طریق شماره 
 : کرد  تصریح  است  کرده  فراهم  شهرداری   137
رعایت همه شرایط  تنها در صورت  این مداحان  
بهداشتی در منازل  متقاضیان، اعزام خواهند شد 
. عزت زمانی از راه اندازی )نذر ماسک( در استان 
سخن گفت و افزود : مردم باید با استقبال از نذر 
های  العمل  دستور  و  قوانین  مروج  خود  ماسک 

بهداشتی باشند .

مدیر کل تبلیغات اسلامی استان قم تاکید کرد : 

ضرورت تبدیل روضه های خانگی به خانوادگی


